
LUNES 25 DE JULIO 2022 EL CORREO GALLEGO 1

25/07/2022

64
MUJERES

PROTAGONISTAS



2 LUNES 25 DE JULIO 2022EL CORREO GALLEGOESPECIAL

Galicia: identidad 
xacobea y avance 

democrático

R
esiliencia, gratitud, entusias-
mo: no se me ocurren otras 
palabras para describir la ac-
titud de los peregrinos que 

han vuelto a echarse al Camino de 
Santiago en número no sólo semejan-
te a los que se registraban antes de 
la pandemia, sino incluso mayor. Con 
este Xacobeo prolongado, asistimos 
al fin del doloroso hiato que supusie-
ron los años del COVID-19 en la cur-
va ascendente que empujaban, des-
de 1970, cantidades siempre mayores 
de visitantes deseosos de abrazar al 
Apóstol.  Transformada en un men-
saje ancestral, la sede compostelana 
nos sigue invitando a retomar el ca-
mino y a conquistar las metas que de-
bemos continuar persiguiendo con el 
optimismo y la responsabilidad de 
quienes nos sentimos comprometi-
dos con la construcción de una socie-
dad mejor.  

Seguramente no había 
en nuestros tiempos nin-
gún autor que, como el 
gran historiador, triste-
mente fallecido, Fernan-
do García de Cortázar, 
fuese capaz de sintetizar 
con tanto acierto, tanta 
brillantez y tanta belleza 
esa alianza entre nuestro 
pasado y nuestro porve-
nir: “La rosa de piedra ga-
llega –dejó escrito en su 
imprescindible Breve his-
toria de la cultura en España– pro-
nuncia la más clara afirmación de la 
leyenda y de la imaginación como ori-
gen de utopía y de esperanza”.  

La cita resulta esclarecedora por-
que a las raíces sagradas e inmemo-
riales de la identidad gallega se ha 
unido también, durante este Año 
Santo, la celebración del cuadragé-
simo aniversario del referéndum 
con el que nuestros ciudadanos pu-
dieron asumir libre y voluntaria-
mente los derechos y deberes vincu-
lados a esa identidad. El 20 de octu-
bre de 1981, el voto popular nos per-
mitió dotarnos de un Estatuto de 
Autonomía y de unas instituciones 
destinados a proteger y a promover, 
en el marco garantista de nuestra 
Constitución, la riquísima persona-
lidad histórica, cultural, lingüística 
y social de Galicia, dentro de la em-
presa común que suscribía la nación 
española para caminar junta hacia 
los más altos y justos objetivos del 
desarrollo humano.  

Los frutos de esa decisión consti-
tuyen hoy, también, un importante 
patrimonio de la sociedad gallega, re-
presentado por las conquistas y mejo-
ras in-troducidas en esas 439 leyes 
que ha aprobado nuestro Parlamen-
to autonómico, y que la casa de todos 
los gallegos ha editado recientemen-
te con el título de Código Parlamenta-
rio de Galicia.  

La posibilidad de trabajar por 

nuestra tierra y nuestra sociedad se 
ha traducido en avances muy impor-
tantes para todos los ámbitos de la 
vida en Galicia: desde la educación 
hasta la sanidad; desde la ciencia has-
ta la cultura; desde el emprendimien-
to hasta la inclusión. Y no puedo de-
jar de poner un énfasis muy señala-
do en los progresos que hemos con-
seguido en materia de igualdad entre 
hombres y mujeres.  

No debemos perder de vista que, 
durante la primera legislatura, nues-
tro Parlamento autonómico contaba 
únicamente con tres mujeres diputa-
das: hoy, esa cifra se eleva hasta 40 de 
los 75 escaños que conforman la Cá-
mara; de modo que la presencia fe-
menina supone el 53,3% de la repre-
sentación política de los gallegos.  

Pero esos logros no se limitan a 
la esfera de lo político, sino que se re-

flejan también en aquellos sectores 
de la sociedad que, afortunadamen-
te, los ciudadanos deben poder ex-
plorar y desarrollar con la fuerza de 
su iniciativa. Así, debemos felicitar-
nos porque, en 2021, la Estrategia de 
Economía Social de la Xunta de Ga-
licia superó uno de sus más impor-
tantes objetivos: que la mitad de las 
personas socias promotoras de co-
operativas fuesen mujeres. Alcanza-
mos el 50,79%: un 13% más que lo 
que había en 2019.  

Por supuesto, los preciadísimos 
avances que hemos conseguido no 
deben verse como una invitación a 
dormirnos en los laureles, sino a se-
guir trabajando –máxime cuando 
sabemos que no son pocos los pro-
blemas que se abaten sobre el mun-
do y sobre la España de hoy. Pero la 
historia de nuestros aciertos demo-
cráticos y sociales debe renovar la fe 
en todo aquello que podemos conse-
guir juntos con ese sentido de la so-
lidaridad y de la generosidad tan dis-
tintivo de los gallegos; un sentido 
que, desde hace siglos, nos lleva a 
proclamar al mundo que el tesón y 
la buena voluntad reciben siempre 
su recompensa.  

Es, pues, el momento de recupe-
rar ese mensaje, ahora que –como 
decía Cunqueiro– “el camino ha des-
pertado de un largo sueño, y otra vez 
se escuchan, como antaño, las voces 
de las naciones”. 

Transformada en un 
mensaje ancestral, la 
sede compostelana nos 
sigue invitando a retomar 
el camino y a conquistar 
las metas que debemos 
continuar persiguiendo  
con el optimismo y la 
responsabilidad de 
quienes nos sentimos 
comprometidos.

Ana Pastor Julián 
Vicepresidenta segunda 

del Congreso de los 
Diputados
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Abuelas, madres  
e hijas, mucho  
que aportar

Quiero felicitar a EL CORREO GALLEGO 
por un año más visibilizar a las mujeres 
este 25 de julio, en el Día grande de Gali-
cia, una tierra en la que las abuelas, ma-

dres e hijas han tenido, tienen y tendrán mucho que 
decir y aportar. Mujeres como Rosalía de Castro, 
Emilia Pardo Bazán, Concepción Arenal, María Pi-
ta o Isabel Zendal son sólo unos pocos ejemplos 
de las mujeres gallegas que han tenido un papel 
protagonista en la historia, sirviendo de inspiración 
para nuestra generación actual y las venideras.  

El cambio en el papel de la mujer en la econo-
mía, las empresas, la política y la sociedad es, sin 
duda, uno de los grandes logros de estos más 
de 40 años de democracia nuestro país, que se 
ha posicionado entre los que lideran claramen-
te la igualdad de género en el mundo. Se ha ido 
cerrando la brecha de actividad, ocupación y sa-
larial y las mujeres hemos aumentado nuestra 
participación en los puestos directivos y órga-
nos de administración de las empresas.  

Para no hablar de la participación en el ám-
bito político, ilustrada por el hecho de que Espa-
ña tenga tres vicepresidentas en el gobierno y se 
posicione entre los países más avanzados en es-
te terreno, sólo por detrás de Suecia, Dinamarca y 
Finlandia en muchos rankings. 

 
LA IGUALDAD DE GÉNERO ha estado en el cen-
tro de las políticas públicas desde 2018, con resul-
tados ya visibles, pese a las dificultades derivadas 
de la pandemia y ahora del injustificado ataque de 
Rusia a Ucrania. La equiparación total de las pres-
taciones por maternidad y paternidad en 16 sema-
nas, las reformas orientadas a garantizar la igual-
dad retributiva en las empresas y el entorno labo-
ral, el aumento de la escolarización de 0-3 años, el 
incremento del Salario Mínimo Interprofesional en 
más de un 30% en los últimos tres años, hasta los 
1.000 euros, el alza de las pensiones mínimas y de 
viudedad o el ingreso mínimo vital, son medidas 
que benefician en mayor medida a las mujeres.  

Como sucede también con la reforma laboral, 
que está mejorando las condiciones de trabajo, so-
bre todo de jóvenes y mujeres, con más empleo, 
más estable y de mayor calidad. Todo ello ha per-
mitido una reducción importante de la brecha sa-
larial, hasta el entorno del 16% en términos genera-
les y del 6% en lo referido al trabajo a tiempo com-
pleto, situándose España por debajo de otros gran-
des países europeos como Francia o Alemania. 

Construyendo sobre la base de lo ya logrado, el 
Plan de Recuperación tiene la igualdad de género 
entre sus ejes transversales, junto a la transición eco-
lógica y digital y la cohesión social y territorial. Ya 
se han lanzado numerosos programas de inversión 
y reformas específicamente destinadas a mejorar la 
formación y capacitación de las mujeres, para ga-
rantizar la igualdad de oportunidades en el ámbi-
to de la ciencia y en la nueva economía digital, pa-
ra profesionalizar la economía de los cuidados e im-
pulsar el emprendimiento liderado por mujeres.  

 
NO PODEMOS DESAPROVECHAR el enorme ta-
lento del 50% de la población, por justicia social 
y también por razones económicas, ya que nume-
rosos estudios estiman que el PIB de España po-
dría aumentar entre un 15% y un 18% si se cerra-
sen las brechas de género existentes. España es 
un país líder en todas las políticas de igualdad, 
con una sociedad muy sensibilizada en este sen-
tido y las políticas públicas ya están dando sus fru-
tos, pero queda camino por recorrer y es impor-
tante no perder el foco. Avanzando juntos, por-
que una sociedad más igualitaria es también más 
justa y ese es el camino del progreso.

Nadia María  
Calviño Santamaría 

 Vicepresidenta primera 
y ministra de Asuntos 

Económicos y 
transformación Digital

2525XX

España es un 
país líder en 
todas las 
políticas de 
igualdad, con 
una sociedad 
muy 
sensibilizada...  
porque una 
sociedad más 
igualitaria es 
también más 
justa y ese es 
el camino del 
progreso.
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Con orgullo do noso
E

stamos ás portas dun novo 25 de Xullo,  un 
Día da Patria que celebraremos no medio 
de moitas incertezas, nunha situación de 
extrema complexidade, cunha guerra ás 

portas das nosas casas, coa maior crise de prezos 
en corenta anos e con graves problemas tanto 
dentro como fóra das nosas fronteiras. 

A realidade demostra que o mito ilustrado do 
progreso continuo non se cumpre e que os avan-
ces non son irreversibles, nin en dereitos, nin en 
liberdades, nin en calidade de vida. Unha guerra 
en Europa? Aí está de novo; e mesmo temos os go-
bernos de potencias europeas como Francia ou 
Alemaña falando de economía de guerra. Que as 
mulleres poidan decidir cando ser nais? Aí está 
a Corte Suprema dos EEUU botando por terra un 
dereito que pensábamos consolidado. Que unha 
xeración ía vivir mellor que a anterior? Aí temos 
á mocidade, aspirando a unha emancipación co-
mo a que si tiveron os seus pais e nais cando non 
existía o concepto de mileurista nin os traballado-
res e traballadoras pobres. 

As familias, a clase traballadora, as persoas au-
tónomas, as pequenas e medianas empresas que 
sosteñen a maior parte do emprego, afogadas por 
unha espiral inflacionista sen que os Gobernos- 

nin o galego nin o estatal- poñan en marcha medidas 
eficaces para paliar o impacto da subida prezos.  

E todo isto nun marco legal feito á medida do 
lobby eléctrico polo PP, que se mantén intacto co 
Goberno de PSOE, sen que o bipartidismo estatal 
sexa capaz de tocar os privilexios das eléctricas, 
empezando por subirlle os impostos a unha pre-
sa de multinacionais que se están forrando a cos-
ta de especular cun ben básico como a enerxía, be-
neficios obscenos a costa da maioría social. E avan-
zando en mudanzas estruturais que acaben cos be-
neficios caídos do ceo e apostando porque os 
galegos e galegas nos beneficiemos dunha tarifa 
eléctrica máis barata, para compensarnos polos 
custes sociais e ambientais. 

Pero hai alternativas, como as que está poñendo 
sobre a mesa o BNG. Por exemplo, tomar medi-
das inmediatas para axudar a quen peor o está pa-
sando co descontrol do IPC, empezando por subir 

o complemento autonómico das pensións non con-
tributivas, incrementar a RISGA e facela compa-
tible co ingreso mínimo vital, aumentar as axudas 
para gastos básicos de vivenda, que están dispa-
rados sobre todo pola factura da luz. E propoñemos 
mobilizar 700 millóns de euros para axudas ás PE-
MES, ás persoas autónomas e ós sectores produ-
tivos máis impactados. Só un dato, o ano pasado 
deixaronse sen investir mil millóns de euros dos or-
zamentos públicos en Galiza. 

Estamos, insisto, nun 
momento difícil, cunha 
crise que está empobre-
cendo á maioría social. 
Ao que se engade un de-
terioro alarmante dos 
servizos públicos, en 
particular a sanidade, 
cun aumento de listas 
de espera mesmo para 
ir ao médico ou médica 
de cabeceira, un “logro” 
do Goberno do PP tras 
trece anos de recortes e 
privatizacións. Por iso, 
desde o BNG propoñe-
mos un plan de choque 
de 200 millóns de euros para sacar atención prima-
ria do colapso.  

Non se pode seguir buscando culpables, senón 
que toca aportar solucións, que pasan por dotar de 
máis recursos o sistema público de saúde, que pa-
sa por poñer fin a precariedade que fai que, por 
exemplo, de media o 50% das e dos médicos que rea-
lizaron o MIR en atención primaria decidan non tra-
ballar nese ámbito.  

E que dicir do coidado das persoas maiores, 
nun sistema de residencias totalmente privati-
zado e sen que, tras trece anos, se teña construí-
do nin unha soa residencia pública. Desde o BNG 
propoñemos un cambio de modelo no que se ga-
ranta o dereito a unha vellez digna, sabemos que 
non é posible facelo dun día para outro canto te-
mos o 85% das prazas privatizadas, pero un pri-
meiro paso é que as sete residencias proxecta-

das nas cidades sexan de xestión pública. 
En vésperas da celebración dun novo 25 de Xu-

llo vemos que nada se avanzou para corrixir a cri-
se demográfica que soporta Galiza, cada vez somos 
menos, porque a xuventude emigra, -máis de 
200.000 na última década-, e cun medio rural no que 
medra a despoboación e o abandono, pero non se po-
de construír unha Galiza con futuro sen contar co 
90% do noso territorio.  

Estamos nun mundo en constante evolución, 
con retos e transformacións ás que 
debemos facer fronte, e para iso pre-
cisamos de novas ferramentas, un 
novo status político que nos permi-
ta decidir sobre o noso. E precisa-
mos apostar por un país produtivo, 
pola ciencia e pola innovación, pa-
ra avanzar nun modelo económico 
baseado no coñecemento, sustenta-
ble, capaz de xerar riqueza e empre-
gos pero desde o respecto ao terri-
torio e ao medio ambiente.  

Un ano máis, convido a participar 
na celebración do Día da Patria a to-
das as persoas que queren unha saí-
da xusta da crise, a todas as que le-
van Galiza na cabeza e no corazón, 

porque hai moitas maneiras de sentirse galego, 
de sentirse galega e  todas son necesarias para 
construír a Galiza con futuro que desde o BNG as-
piramos a liderar, desde a humildade, pero con 
toda a ambición de País. 

A celebración deste 25X coincide co 40 aniversa-
rio do Parlamento galego, a casa de todos os gale-
gos e as galegas, moito cambiou Galiza nestas ca-
tro décadas, mais hai algo que non mudou: somos 
unha nación con lingua e cultura propias, cunha 
idiosincrasia que nos fai diferentes e únicas. Nin me-
llores, nin peores. Simplemente galegas e galegos. 
Plurais, con conciencia nacional e con orgullo do no-
so. E desde ese orgullo, animo a todos e a todas a con-
memorar este Día da Patria, sabendo que son moi-
tos os retos que temos por diante, pero sabendo ta-
mén que somos un gran País con xente honesta e tra-
balladora capaz de gañarmos o futuro. 

A celebración deste 25X 
coincide co 40 aniversario 
do Parlamento galego, a 
casa de todos os galegos 
e as galegas, moito 
cambiou Galiza nestas 
catro décadas, mais hai 
algo que non mudou: 
somos unha nación con 
lingua e cultura propias, 
cunha idiosincrasia que 
nos fai diferentes e únicas.

Ana Pontón Mondelo 
Portavoz nacional  

do BNG 

2525XX
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Igualdade de xénero dixital.  
Non camiñas soa

O
 Camiño de Santiago vaise dixitali-
zando paulatinamente. Hai case 
dous anos, este  xornal anunciaba a 
posta en marcha pola Catedral dun-

ha App para obter a credencial dixital do pere-
grino: a Compostela dixital. Desde o ano pasa-
do xa é unha realidade e recentemente coñece-
mos tamén por este medio o proxecto Non cami-
ñas soa que  consiste noutra App para denunciar 
inmediatamente calquera episodio de violencia 
contra as peregrinas. 

A dixitalización do Camiño de Santiago, da que 
poderiamos poñer máis exemplos, é un proceso 
imparable que facilita o percorrido ata a Catedral 
compostelá de todas as persoas que desexen com-
pletalo, en particular as mulleres. Tamén foron 
obxecto de especial atención por este xornal as pe-
regrinacións de mulleres no decurso da Historia 
a través da serie “Abrandares na Ruta Xacobea”, 
nunha liña de investigación que inaugurou, anos 
atrás, a medievalista Marta González. 
O número de peregrinas está a medrar nos últi-

mos tempos e en 2019 xa superaba ao de peregrinos. 
Este progresivo crecemento que foi interrompido 
durante a pandemia --esperemos que só ocasional-
mente-- manteráse en anos vindeiros ata consolidar, 
como é de desexar, unha representación equilibra-
da de ambos os sexos. 

Procesos onde conflúen a dixitalización coa maior 
participación das mulleres na vida pública non son 
privativos do Camiño de Santiago. Tamén neste ca-

so son reflexo da sociedade e dos valores imperan-
tes en cada momento. 

A dixitalización é un reto ao que nos enfron-
tamos como sociedade e afectará a todos os as-
pectos das nosas vidas. En principio, dixitalizar 
non é máis que transformar os datos, os obxec-
tos e os procesos analóxicos en datos, obxectos 
e procesos dixitais.  

A dixitalización non só afecta á produción eco-
nómica, afecta a todas as facetas das nosas vidas, 
en particular ás rela-
cións laborais. Estamos 
a asistir a un incremen-
to do teletraballo, á im-
plantación de mecanis-
mos de vixilancia labo-
ral ata hai pouco impen-
sables, ou á utilización 
da intelixencia artificial 
na xestión dos recursos 
humanos, xurdindo, 
por mor diso, a necesi-
dade dunha protección 
dos dereitos dixitais das 
persoas traballadoras. 

As mulleres están a 
ser especialmente implicadas neste fenómeno de di-
xitalización. Por unha banda, están a asumir traba-
llos dixitalizados como o xa citado teletraballo ou nas 
oficinas dixitais, situacións que --de non implantar-
se ben a dixitalización-- pode atalas a traballos pre-

carios. Doutra banda, sofren dificultades de acceso 
ás contornas tecnolóxicas por mor da súa propia si-
tuación na sociedade; e así estamos perante unha 
fenda dixital de xénero. 

Resulta moi necesario que neste proceso de dixi-
talización non se esqueza nunca o enfoque de de-
reitos humanos. A dixitalización da economía non 
é un fin en si mesmo, senón un instrumento para 
o progreso da Humanidade. En particular, a situa-
ción das mulleres debe estar considerada no pro-

ceso de dixitalización para superar as 
barreiras a que se ven sometidas e 
acadar a igualdade de xénero dixital. 

O Camiño de Santiago, como xa se 
dixo, é reflexo da sociedade e os va-
lores imperantes en cada momento. 
No actual reflíctese tanto o proceso 
de dixitalización, como a progresi-
va incorporación das mulleres en 
igualdade cos homes en todos os as-
pectos da vida. Ambos os fenómenos 
están interactuando de maneira po-
sitiva co Camiño de Santiago posi-
bilitando que, grazas ao progreso di-
xital, mulleres e homes poidan satis-
facer en igualdade a súa alta aspira-

ción de concluílo. 
A nosa petición para ao Santo Apóstolo non po-

de ser outra que a consolidación desta realidade, tan-
to no Camiño de Santiago como en todos os aspec-
tos das nosas vidas. 

A dixitalización da 
economía  non é un fin en 
si mesmo, senón un 
instrumento para o 
progreso da Humanidade. 
En particular,a situación 
das mulleres debe estar 
considerada no proceso 
de dixitalización para 
superar as barreiras a que 
se ven sometidas .

Dolores  
Fernández Galiño 

Valedora do Pobo 

2525XX
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Celebremos Galicia

C
ando a Real Academia Galega decidiu 
escoller a figura de Florencio Delgado 
Gurriarán para centrar o recoñece-
mento de Galicia enteira neste ano 

2022, xa eramos conscientes de que había 
moito máis detrás da figura do poeta de Cór-
gomo. Homenaxeabamos o poeta, o activista 
político e cultural, pero tamén a memoria dos 
exiliados e exiliadas republicanos que, coma 
el, pasaron de Galicia a México e que, organi-
zados en conexión con outros transterrados 
da diáspora, contribuíron a manter aceso o fa-
cho da cultura galega e da nosa identidade du-
rante a longa noite pedra.  

Eles e elas, do outro lado do mar, formaron 
parte desa «única reserva que nos queda pa-
ra reconstruír o fogar desfeito», en palabras 
de Castelao. A partir da súa figura prestamos 
atención ao exilio mexicano, invisibilizado 
e practicamente descoñecido para a maioría. 
Foi así como foron emerxendo outros lega-
dos que contribúen a entendérmonos un 
pouco máis. E disto mesmo trata o Día de Ga-
licia, da celebración da nosa identidade e da 
nosa esencia. 
Houbo un tempo en que a preocupación po-

la definición de Galicia prendeu na xeografía. Un 
matemático sublime, Domingo Fontán, perco-
rreuna durante tres anos cun teodolito para 
crear a base xeodésica sobre a que se elaborou o 
primeiro mapa da nosa terra.  

Era, en palabras de Otero Pedrayo, o “verda-
deiro rostro de Galicia”. O patriarca non foi o 

único ao lle causou unha fonda impresión re-
coñecer o seu país en papel. Cunqueiro dixo nun 
artigo do Faro de Vigo (29-XII-1951) que a visión 
do mapa no corredor do seu instituto en Lugo foi 
“mi gran encuentro con mi país gallego: allí es-
taba mi tierra, la tierra de mi vocación y de mis 
días, la tierra temporal y la eterna”.  

Castelao cítao en Sempre en Galicia “para uns 
a Terra é o pequeno berce no que naceron: ape-
nas un fermoso val (...). 
Para outros, a Terra é 
tan grande que so-
amente alcanzan a ve-
la no mapa de Fontán”. 
A representación grá-
fica foi unha descuber-
ta espiritual e cultural 
de Galicia.  

A Galicia que hoxe 
coñecemos vai mais 
alá da que Adrián Solo-
vio podería sinalar co 
seu índice. Porque aín-
da que é ben certo que 
a Galicia territorial 
non se entende sen 
América, non é menos certo que Galicia está on-
de haxa galegos e galegas. Hai unha parte dela 
en cada un dos 147 países nos que hai emigran-
tes ou fillos e netos de emigrantes e, se cadra, ou-
tra tamén na Nube. 

 Unha Galicia infinda como un gran mosaico 
de pezas con características diferenciadas que 

se integran nun conxunto unitario que recoñe-
cemos como noso, como parte substancial do no-
so sistema cultural. Queda moito por coñecer e 
recoñecer en cada unha desas teselas, pero ni-
so andamos. 

No programa da institución que presido a ac-
ción exterior e a internacionalización da cultu-
ra, están entre os nosos obxectivos estratéxicos. 
En 2021 aprobamos un Plan de Acción Exterior 

que se concibe como un potente 
instrumento de divulgación da 
imaxe de Galicia: unha nación his-
tórica con identidade propia e ca-
racterizada pola presenza de gale-
gos e galegas nos cinco continen-
tes; unha comunidade política 
aberta ao mundo e que procura 
ampliar as relacións con outras co-
munidades e culturas; un país cun-
ha longa tradición de acollemento, 
por ser porta de entrada e porta de 
saída; unha sociedade moderna 
que cultiva a tradición e defende a 
súa identidade diferencial sen por 
iso deixar de apostar pola innova-
ción e polo diálogo e intercambio 

con outras sociedades e culturas.  
Hoxe é o Día de Galicia, da territorial e da es-

pallada polo mundo, da real e da imaxinada, da 
Galicia que herdamos e da que labramos para 
o futuro, da Galicia que latexa no corazón e na 
memoria individual e colectiva de todos os ga-
legos e galegas.  

En 2021 aprobamos un 
Plan de Acción Exterior 
que se concibe como un 
potente instrumento de 
divulgación da imaxe de 
Galicia : unha nación 
histórica con identidade 
propia e caracterizada 
pola presenza de galegos 
e galegas nos cinco 
continentes.

Rosario  
Álvarez Blanco 

Presidenta do Consello 
da Cultura Galega
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Pegadas de igualdade

O
 Día grande de Galicia, a Festa do Após-
tolo Santiago, é unha data leda, reflexiva 
e motivadora para min. Á celebración 
únese, cada ano e grazas á iniciativa des-

te xornal, El Correo Gallego, a oportunidade de 
analizar aspectos relacionados co papel da mu-
ller na sanidade e na sociedade.  Cumprir anos 
permítenos acumular máis experiencias e, no 
meu caso, ter máis inquedanzas neste eido, xa 
sexa como profesional sanitaria, ou como nai e 
agora, tamén, como avoa dunha nena. 

Esta data trae á miña memoria o accidente 
do Alvia o 24 de xullo do 2013, un accidente que 
se recorda nos centros sanitarios compostelás 
con profundo pesar pola traxedia, e orgullo po-
la resposta de todos os profesionais, curando 
e coidando con absoluta xenerosidade. Xa van 
alá nove anos pero  segue o recordo nos no-
sos corazóns. 

Anos despois, a pegada da pandemia tamén 
volveu poñer en valor a humanidade da nosa 
profesión ante unha situación inédita.  Grazas 
a todos os profesionais pola vosa entrega diaria.  

Seguindo coas reflexións do papel da mu-
ller na sociedade, con motivo do 50 aniver-

sario do falecemento de Clara Campoamor, que 
se celebra este ano, reparei na súa biografía e 
no que se leva camiñado sobre a igualdade du-
rante cinco décadas. 

Campoamor, unha das grandes figuras na 
loita pola igualdade e os dereitos da muller en 

España, foi a principal conseguidora do sufra-
xio feminino que se logrou tras un debate par-
lamentario no ano 1931 e que se fixo efectivo 
dous anos despois. 

Nese momento era habitual que a muller non 
puidera participar, e menos destacar pública-
mente, en ninguna esfera da vida pública que 
estaba reservada ao sexo masculino. As mulle-
res quedaban relegadas á esfera privada, ao fo-
gar e ao coidado da ca-
sa, dos fillos e do espo-
so e ás que traballaron 
sufriron unha forte di-
visión sexual.  

Un exemplo é Olim-
pia Valencia López, na-
da en Baltar, Ourense, 
que foi a primeira mu-
ller licenciada en Me-
dicina de Galicia. Co-
rría o ano 1925 e a súa 
especialidade foi xine-
coloxía pois non estaba 
ben visto unha muller 
coidando de homes...  

A situación actual 
mudou moito, aínda así debemos seguir reman-
do para que as novas xeracións  vivan en espazos 
cada vez máis amplos de igualdade.   

Se ben podo sentirme orgullosa de representar 
unha institución no que o  77% das/os  profesio-

nais son mulleres ( o  90%  do persoal non sani-
tario, o 67% do persoal de enfermaría e o 58% do 
persoal facultativo  é feminino) e está dirixida por 
unha muller, sei que non é o habitual. 

Temos que seguir camiñando cara a igualdade: 
Por poñer algúns exemplos: as mulleres somos 

as que seguimos pedindo máis permisos para coi-
dado de fillos e maiores. 

As que sofren malos tratos e ás que máis lles cus-
ta chegar aos postos de responsabi-
lidade das empresas. 

Incluso os recoñecementos son 
maioritariamente masculinos.  Un-
ha mostra premio tan prestixioso 
nobel medicina, obtivéronno 12 
mulleres fronte a 212 homes.  

Eu creo na  igualdade porque 
creo nas persoas. E tamén defendo 
a importancia de traballar para 
acadar esta meta co obxectivo de 
mellorar a demografía, porque sen 
nenos e nenas non hai futuro.  

Creo e aposto pola igualdade co-
mo única opción para medrar co-
mo sociedade.  En palabras de Cla-
ra Campoamor “só aquel que non 

considere á muller un ser humano é capaz de 
afirmar que todos os dereitos do home e do ci-
dadán non deben ser os mesmos para a muller 
que para o home”.  

Feliz día de Galicia nai e soñadora. 

O 24 de xullo de 2013  
trae á miña memoria o 
accidente do Alvia, que se 
recorda nos centros 
sanitarios compostelás 
con profundo pesar pola 
traxedia, e orgullo pola 
resposta de todos os  
profesionais,  curando e 
coidando con 
xenerosidade.

Eloína  
Núñez Masid 

Xerente área sanitaria 
de Santiago e Barbanza

2525XX

O camiño do ben feito

O
 día grande de Galicia sérveme este ano, 
grazas a amabilidade de El Correo Ga-
llego, para transmitir con rigor e entu-
siasmo o sentimento de orgullo que de-

beriamos ter pola Galicia que estamos cons-
truíndo entre todos. Construíndo no sentido li-
teral da palabra, porque lles vou falar da 
arquitectura e o urbanismo galegos, as discipli-
nas nas que maiormente desenvolvemos a no-
sa profesión os arquitectos, colectivo ao que 
teño o privilexio de representar.  

Levamos anos co run run do “feísmo”, de 
que en Galicia se constrúe peor que no resto 
de España, e que estamos lonxe de comparar-
nos co resto de Europa, que vaia chapuzas as 
que se ven polo noso territorio, que non res-
pectamos o medio natural… En fin, unha se-
rie de tópicos que fixeron efecto en nós creán-
donos un sentimento de culpabilidade arre-
dor da nosa paisaxe e arquitectura. Pois dí-
golles que iso xa non é certo.  Acreditamos 
anos traballando desde o COAG e as Admi-
nistracións Públicas para cambiar as dinámi-
cas, a forma de facer as cousas, e agora em-
pezamos a colleitar os froitos. 
O COAG, co apoio da Xunta de Galicia e outras 

institucións, leva 22 anos desenvolvendo un pro-
grama pioneiro, o Proxecto Terra, un programa 
que dá a coñecer ao alumnado de primaria e se-
cundaria os espazos que habitamos e as ferra-
mentas para o cambio cara un modelo de desen-
volvemento sostible da arquitectura e o territorio. 
Esta mensaxe transmitida aos escolares, moitos 
deles adultos hoxe en día, callou fondamente e xa 
é parte inherente dos seus valores.  

Por outro lado, dispoñemos dunha regulamen-
tación sobre territorio, paisaxe e patrimonio que, 
se a aplicamos ben, conseguiremos que o desen-
volvemento do noso territorio se realice dunha 
forma axeitada.  

Os arquitectos proxectamos desde a sustenta-
bilidade de medios, materiais e economía, é dicir, 
da maneira na que só é posible enfocar a arqui-
tectura hoxe en día, unha arquitectura baseada 
nos valores da Declaración de Davos e da New Eu-
ropean Bauhaus. O 
tempo deunos a razón. 
Cómpre a conserva-
ción do noso patrimo-
nio construído, cómpre 
adaptar as nosas viven-
das aos termos de habi-
tabilidade, salubridade 
e confort actuais.  

Debemos pensar, vi-
vir e proxectar practi-
cando as tres erres: Re-
ducir, Reutilizar e Re-
ciclar. Por fin a Admi-
nistración decatouse 
da importancia desta 
mensaxe e está apostando por el a través das axu-
das á rehabilitación, axudas que por certo podían 
ter unha tramitación menos engorrosa, xa que 
o importante é conseguir renovar o noso patri-
monio; pero lamentablemente, a maior parte 
destas tramitacións consisten en papeleo admi-
nistrativo que non fai senón desistir ás persoas 
interesadas en acceder a elas. 

Por outra parte, a propia Xunta está impul-

sando a calidade da arquitectura a través da tra-
mitación da Lei de Arquitectura de Galicia, lei 
que pretende ser vangardista con respecto a ou-
tras aprobadas nesta materia, unha lei que co 
tempo nos permita conformar un mellor terri-
torio. Entre tanto, redactan guías na que se nos 
di que materiais, cores e formas utilizar nos no-
sos proxectos. Agradecendo este interese, en-
tendemos que non é necesario que nos fixen 
eses condicionantes.  

O saber e esforzo dos participan-
tes do proceso arquitectónico (pro-
motor, construtor, directores de 
execución e proxectistas) reflícten-
se claramente nas obras de arqui-
tectura e urbanismo que se realizan 
en Galicia, obras premiadas máis 
alá de Os Ancares e A Raia. Lembre-
mos as pasadas edicións dos pre-
mios FAD, as Bienais Españolas e 
Iberoamericanas de Arquitectura e 
Urbanismo, e os premios de Arqui-
tectura e Urbanismo do Consejo Su-
perior de Colegios de Arquitectos de 
España (CSCAE), onde unha morea 
de obras proxectadas e executadas 

en Galicia polos nosos colexiados foron finalis-
tas ou premiadas.  

Este mesmo mes entregáronse os Premios de 
Arquitectura do CSCAE, con 21 finalistas entre 
as máis de seiscentas obras presentadas, dous de-
les galegos e un gañador do Premio Sustentabi-
lidade e Saúde: Valores universais. Galicia é un te-
rritorio onde pasamos do “ti vai facendo” ao “ben 
feito”. Sigamos así, polo camiño do ben feito.  

Levamos anos co run run 
do “feísmo”.  
Dispoñemos dunha 
regulamentación sobre 
territorio, paisaxe e 
patrimonio que, se a 
aplicamos ben, 
conseguiremos que o 
desenvolvemento do 
noso territorio se realice 
dunha forma axeitada.  

Elena 
AmpudiaAixendri 
Decana do Colexio 

Oficial de Arquitectos 
de Galicia (COAG)
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Los caminos de Santiago,  
historia y patrimonio

E
l concepto de patrimonio cultural merece 
una pequeña reflexión. Vivimos en una so-
ciedad que ha asumido que el valor se de-
termina con parámetros económicos y que 

nuestro pasado histórico y cultural conforma un 
patrimonio, término también de carácter econó-
mico. El patrimonio es literalmente el legado com-
puesto por los bienes que pasan de padres a hijos. 
En el caso del patrimonio cultural, un conjunto de 
bienes culturales, artísticos, históricos, legados por 
nuestros antepasados, en un espacio y tiempo con-
creto. El valor económico de éstos es intrínseco des-
de el punto de vista histórico y cultural, pero tam-
bién depende del beneficio que se extraiga de ellos. 
Es decir, tiene un valor económico concreto, pe-
ro otro añadido, más atractivo, que es la capaci-
dad de extraer beneficios, un valor extra.  

Una gran cantidad de metáforas del mercado se 
han trasladado al lenguaje político de la cultura. Sin 

duda este deslizamiento presupone que la cultura se 
puede y se debe entender en términos económicos, co-
mo fuente de beneficio, pudiendo también estar suje-
ta a las mismas reglas económicas. Pero no debe ser 
nunca el único enfoque posible. Porque la historia nos 
enseña que la cultura y la civilización tienen más que 
ver con el tiempo y con la paciencia, con la continuidad. 
El Camino de Santiago es un buen ejemplo de ello.  

El mayor o menor valor del patrimonio cultural de-
pende de la memoria, y de la pervivencia de esa me-
moria depende también nuestra mirada y nuestra 
mayor o menor apreciación frente a ese patrimonio. 
La memoria necesita ser alimentada, puesto que es 

un bien intangible, y por tanto sin valor económico 
aparente, que puede perderse en cuestión de pocas 
generaciones. Sin ella, que actúa como diferenciado-
ra del territorio, como marca de identidad, el patrimo-
nio pierde su característica singular.  

 Es evidente que en términos deportivos y de sa-
lud, o incluso de goce estético o cultural, da igual re-
correr 100 kilómetros andando por el camino de San-
tiago que por las carreteras que discurren de Monfor-
te de Lemos a Compostela: lo que diferencia a los ca-
minos de Santiago es la 
sensación de formar par-
te de un todo armónico 
con la historia. 

Miles de años han deja-
do trazas materiales e in-
materiales en todos los 
rincones de Europa, y a 
veces, en muchos lugares 
conectados a un pasado 
común, que hoy forman 
parte de países diferentes.  

El camino de Santiago 
fue el primer itinerario 
cultural europeo recono-
cido por el Consejo de Europa. Hay otros, pero nin-
guno tan exitoso como el primero.  

Los caminos a Santiago, diseminados por todo el te-
rritorio europeo, fueron cruzados por millones de per-
sonas en un flujo ininterrumpido de actividad intelec-
tual que ha dejado su impronta, ayudando desde su 
inicio a configurar un ser europeo cuyos rasgos con-

tinuamos discutiendo, pero del que no dudamos de 
su existencia. El descubrir esa impronta, el recuperar-
la, depende en buena medida de nuestro trabajo, co-
mo historiadores y también como políticos o legisla-
dores. Es precisamente esa huella histórica y cultu-
ral la que enriquece el valor del camino.  

La peregrinación y los valores que representa -la 
fe, la espiritualidad, la introspección, la fortaleza, la 
determinación, la identificación con un paisaje del 
que uno se apropia caminándolo, el descubrimien-

to exterior e interior, todos ellos aspec-
tos que podríamos denominar perso-
nales e individuales- pero también el 
dinamismo que conlleva el viaje y la so-
lidaridad para con todos aquellos a los 
que se conoce durante el camino, as-
pectos más colectivos o comunitarios. 
Rasgos todos ellos positivos que han 
hecho de los caminos a Santiago la ru-
ta cultural más exitosa de todas las es-
tablecidas en Europa.  

Entre los beneficios que aportan a 
los distintos territorios no se encuentra 
tan solo el dinamismo social y econó-
mico que generan, sino también aspec-

tos de imposible cuantificación económica que tienen 
que ver precisamente con esos intangibles que men-
cionábamos: el intercambio cultural, la solidaridad, la 
apertura hacia realidades diferentes.  

Esta dualidad tan extraordinaria, en delicado equili-
brio, es la clave de su éxito y tenemos que ser capaces, más 
que nunca, de promoverla y también de preservarla. 

La cultura se puede y se 
debe entender en 
términos económicos, 
como fuente de 
beneficio. Pero no debe 
ser nunca el único 
enfoque posible. La 
historia nos enseña que la 
cultura y la civilización 
tienen más que ver con el 
tiempo y con la paciencia.

Marta  
González Vázquez 

Diputada  por A Coruña, 
coordinadora y 

portavoz adjunta del 
Grupo Parlamentario 

Popular
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Un camiño difícil

D
urante séculos, a peregrinación a Com-
postela para postrarse ante a tumba do 
apóstolo Santiago o Maior, seguindo o Ca-
miño de Santiago, foi unha viaxe con enor-

mes riscos para o camiñante que, a pé, a cabalo ou 
a través do mar, tiña que enfrontarse a asaltantes, 
inclemencias do tempo, animais salvaxes, etc. 

Pois ben, hoxe en día, en pleno século XXI, 
segue habendo moitos outros camiñantes que, 
para salvar as súas vidas, vense obrigados a 
desprazarse polos conflitos, as guerras, as per-
secucións, a pobreza, a fame, os fenómenos 
meteorolóxicos extremos como secas ou inun-
dacións, etc. 

E, deles, segundo estimacións de Unicef, hai 
uns 36,5 millóns de nenas e nenos desprazados 
dos seus fogares. Moitos cruzaron fronteiras in-
ternacionais en busca de maior seguridade ou 
de maiores oportunidades. 

E agora, a guerra de Ucraína, que obrigou a 
máis de dous millóns de nenos a fuxir do país 
e a outros tres millóns a desprazarse interna-
mente desde febreiro. É sen dúbida o maior 
movemento de refuxiados europeos desde a Se-
gunda Guerra Mundial. 
E todos e todas teñen que enfrontarse a graves 

perigos para o seu benestar e a súa seguridade. 
Sobre todo aqueles non acompañados ou sepa-
rados que corren un maior risco de caer en tra-
ta, explotación, violencia ou abuso. Aproximada-

mente o 34% das vítimas de trata identificadas en 
todo o mundo son menores. 

Temos moito camiño por percorrer. Paulo 
Coelho dixo que “Santiago non é o final do Cami-
ño, senón o comezo”. Comecemos garantindo a 
seguridade e a protección da nosa infancia para 
que poidan seguir crecendo e aprendendo. A pro-
tección dos menores é unha obriga prioritaria dos 
poderes públicos, reco-
ñecida no artigo 39 da 
Constitución Española 
e en diversos tratados 
internacionais. O ano 
pasado aprobouse a 
primeira lei integral 
para protexer á infan-
cia e á adolescencia 
fronte á violencia. 

Pero é que, ademais, 
a acollida ao peregrino 
constitúe un dos aspec-
tos fundamentais da ex-
periencia do camiño 
dende a Idade Media. 
Demos unha resposta solidaria, coordinada e un-
ha actitude acolledora a todos os nenos e nenas 
que chegaron escapando da guerra de Ucraína. 
O goberno aprobou o novo regulamento de aco-
llida de refuxiados. E aplicou unha nova Directi-
va de Protección Temporal. E as comunidades au-

tónomas e os concellos ofreceron aloxamentos, es-
truturas de coordinación e puntos de información. 
Todo moi necesario. 

Mirko Badiale, escritor e filósofo italiano dixo: 
“En cada neno deberíase poñer un cartel que dixe-
se: Tratar con coidado, contén soños”. 

Ser refuxiado require adaptarse a novas realida-
des, a un novo país, a unha nova lingua, a unha no-

va casa, a un novo clima, a novos 
amigos. E é difícil porque a exposi-
ción á violencia pode ter efectos pro-
fundos na arquitectura cerebral, xe-
rar problemas psicolóxicos e com-
portamentos de risco que compro-
meten o seu desenvolvemento físico, 
social, emocional e cognitivo. 

Aínda que estes momentos son de 
grandes retos e desafíos, tamén pre-
sentan a oportunidade de repensar 
o futuro e facer cambios que bene-
ficien ás novas xeracións. 

Establezamos un camiño perma-
nente de protección á infancia que ga-
ranta o seu pleno desenvolvemento. 

Protexamos aos nosos nenos e nenas, prote-
xamos a infancia que nos chega, fagamos un 
mundo mellor. 

Invistamos na infancia, invistamos en facilitarlles 
o camiño polo que poidan construír unha sociedade 
máis xusta e máis equitativa. 

 
A guerra de Ucraína 
obrigou a máis de dous 
millóns de nenos a fuxir 
do país e a outros tres 
millóns a desprazarse 
internamente. É sen 
dúbida o maior move-
mento de refuxiados 
europeos desde a II 
Guerra Mundial. 

María Olga  
Alonso Suárez 

Deputada do PSOE  
por Pontevedra  

no Congreso
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Mulleres galegas para  
lembrar cada 25 de xullo

H
oxe, 25 de xullo, Día de Galicia, que-
ro lembrar a miña tía-avoa María 
Prieto, como homenaxe a todas as 
mulleres que, superando todos os 

obstáculos, dedicáronse e dedícanse á Ciencia 
en Galicia. Si, hoxe, no día grande de Galicia é 
un bo momento para lembrar a todas as mu-
lleres que, dende a Ciencia, fixeron e fan Gali-
cia, e facendo Galicia, fixeron e fan España.  Ma-
ría Prieto, a irmá do meu avó, naceu o 9 de mar-
zo de 1908. Estudou a carreira de Farmacia, co-
ma min. Non foi nada fácil para ela. Tiña que ir 
a Facultade acompañada dunha muller, non 
podía ir soa, algo impensable e inimaxinable 
para as universitarias de hoxe en día, entre elas 
as miñas fillas. O meu avó si podía ir só á Uni-
versidade. A súa familia apoiouna; a súa nai, 
impulsouna a estudar. A miña tía-avoa reve-
louse fronte ao destino que parecía definitiva-
mente escrito para as mulleres, e tomou a de-
cisión de estudar unha carreira de ciencias, pa-
ra despois entrar no mundo laboral, tradicio-

nalmente reservado aos homes. Un mundo onde 
mulleres como ela foron loitadoras e pioneiras. 
Reivindicaron os seus dereitos. Elas loitaron con-
tra os estereotipos da súa época. Elas son exem-
plo e iluminan ás mulleres que seguen, que segui-
mos, o noso propio camino.  

En Galicia houbo e hai moitas mulleres intelixen-
tes e brillantes. Onte, as pioneiras abriron o cami-
ño; úneas ás científicas de hoxe a firme vontade 
de dedicar a súa vida a Ciencia. Lembrando a Ma-
ría Prieto, quero hoxe descubrir a algunas de moi-
tas que fixeron historia, para que todas brillen co-

mo as estrelas que namoraron a Antonia Ferrín 
Moreiras, química, matemática e farmacéutica. 
A primeira muller que defendeu unha tese sobre 
Astronomía en España. Foi expedientada polas 
súas ideas políticas. Lembro, como non, a Isabel 
Zendal, a primeira enfermeira nunha misión hu-
manitaria. Na “Real Expedición Filantrópica da Va-
cina da Viruela” puxo en risco a súa vida para coi-
dar dos nenos que actuaban como reservorios das 
vacinas na “Expedición Balmis”. Ata hai pouco es-
ta enfermeira era ape-
nas coñecida, pero a 
pandemia provocada 
pola Covid-19 e a cam-
paña de vacinación con-
tra esta enfermidade, 
descubriunos a Isabel. 
Lembro tamén a Ánge-
la Ruiz Robles, unha fe-
rrolá adiantada o seu 
tempo, que inventou en 
Ferrol o primeiro libro 
electrónico; non puido 
comercializalo porque 
ningún investidor creu 
nunha muller. De outra 
ferrolá, Ángeles Alvariño, pódese dicir que foi a 
científica galega máis destacada. Oceanógrafa re-
coñecida a nivel mundial, descubriu 22 novas es-
pecies de organismos mariños. Reivindicou o pa-
pel das mulleres científicas e a igualdade salarial 
entre mulleres e homes.  Olimpia Valencia, de Bal-
tar, foi a primeira muller licenciada en Medicina, 
con premio extraordinario e 19 matrículas de hon-

ra. Con moitas dificultades, polo seu sexo, abriu un 
consultorio de Medicina Xeral e Xinecoloxía en Vi-
go. Muller de esquerdas, participou nos actos pú-
blicos a favor do Estatuto de Autonomía do 36. Foi 
detida en 1937 e represaliada, acusada de galeguis-
ta. A farmacéutica Manuela Barreiro, nacida en 
Viveiro, foi a primeira muller en obter o Bacha-
relato en Galicia no Instituto de Segundo Ensi-
no de Lugo. Foi a primeira muller licenciada na 
Universidade de Santiago de Compostela. Tivo 

que pedir permiso ao Goberno pa-
ra matricularse, cando os homes 
matriculábanse libremente. E tivo 
que solicitalo para exercer a súa 
profesión na súa propia Oficina de 
Farmacia en Ribadeo. No diario “O 
Eco de Santiago” deron a noticia do 
seu excelente expediente e o “triun-
fo do feminismo”.  

Todas as mulleres aquí citadas son 
pioneiras da Ciencia en Galicia. Ás 
galegas de hoxe quédanos moito ca-
miño por percorrer na reivindica-
ción dos nosos dereitos. É unha ca-
rreira de fondo. É unha loita contra o 
movemento reaccionario que perco-

rre o mundo. É unha batalla contra o retroceso en 
dereitos fundamentais. Hai moitas mulleres derru-
bando muros, na ciencia e na vida. Entre elas lem-
bro a María Prieto, porque nun tempo escuro fixo 
brillar a súa intelixencia e o seu valor. Coa inteli-
xencia e valor das mulleres que se dedican á Cien-
cia, faremos de Galicia una terra na que cada día 
sexa o Día de Galicia. 

Onte, as pioneiras 
abriron o camiño; 
úneas ás científicas 
de hoxe a firme 
vontade de dedicar a 
súa vida a Ciencia. 
Agora, quédanos 
moito camiño por 
percorrer na 
reivindicación dos 
nosos dereitos.

Ana Prieto Nieto 
Deputada do PSOE  

por Lugo  
no Congreso
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Percorremos o Camiño todos os días

E
ste ano, Xacobeo, prorrogado con moi 
bo criterio polo Papa Francisco, vénme 
á cabeza a lembranza do “Camiño de 
Santiago” que tiven a sorte de poder fa-

cer en agosto de 1993. A miña mellor viaxe, 
feita a pé dende Roncesvalles, coa mochila 
ao lombo, a que me encheu espiritualmen-
te e me fixo valorar as cousas esenciais da vi-
da, o ben máis preciado era a auga, e alí te 
das conta das penurias que atravesa boa par-
te da humanidade nos países que escasea. 
No camiño valoras a solidariedade, e o silen-
cio. Aquel camiño Universal, con xente tan 
diversa e de todas as partes do mundo, que 
comecei entristecida pola morte, o 17 de xu-
ño, da miña querida irmá Beatriz e dedique-
ino a ela, pero que me deu forzas cada  día 
que iba avanzando.  

    Pero na vida percorremos o camiño to-
dos os días, para unhas persoas é moito máis 
difícil que para outras, as desigualdades en-
tre uns países e outros son abismais, e dentro 
do mesmo país entre unhas e outras. Por iso 
é tan importante a solidaridade, a xustiza so-
cial e fiscal, quen máis ten ten que aportar 

máis, ademais de estar no ADN do meu partido, 
é un principio de humanismo e tamén de cris-
tianismo. Estamos a vivir momentos de crise 
continua (pandemia, guerra de Putin contra 
Ucraína, catástrofes naturais provocadas polo 
cambio climático), e o noso Goberno non deixou 
de lexislar en beneficio de todos os cidadáns e 
protexer aos sectores máis vulnerables. E todo 
iso a pesar da falta de sentido de Estado do prin-

cipal partido da oposición, que con todo o que 
están a pasar os cidadáns españois, en lugar de 
apoiar medidas que son boas para a cidadanía, 
vota en contra, porque só pensa nos seus rédi-
tos electorais.  

Actualmente, vivimos un tempo convulso, os 
enganos, as descualificacións, impregnan máis 
na cidadanía, o ruído non nos deixa gozar dos 
silencios tan necesarios para unha boa refle-
xión. A iso contribúe o mal uso das redes so-
ciais e o dano que 
conleva, as mentiras e 
falsidades que trans-
miten e que impreg-
nan a unha determi-
nada poboación, xe-
ralmente a máis vul-
nerable e a máis 
desinformada. Ade-
mais, os insultos e 
descualificacións ca-
ra as persoas das re-
des, tanto a nivel per-
soal como profesio-
nal, provocan proble-
mas de saúde mental 
nos máis vulnerables, e mesmo en ocasións lé-
vanos ao suicidio.  

E todos estes comportamentos son produ-
cidos pola falta de valores nas persoas, é fun-
damental educar en valores de tolerancia, en-
sinando o respecto aos diferentes, inculcan-
do os principios de liberdade, igualdade, fra-
ternidade, xustiza social, co fin de acadar 

unha sociedade máis xusta e tolerante. A di-
versidade enriquece, e o respecto nos une, so-
mos mellores cando nos mesturamos, e saber 
escoitar é moi importante, así como o diálo-
go é fundamental.  

Temo e preocúpame o retroceso que se está a 
vivir en moitas sociedades, a involución promo-
vida por certos Partidos Políticos, negacionistas 
do cambio climático e os retrocesos nos derei-
tos, que fomentan o odio a quen é diferente, o 

odio prexudica a quen o exerce.  
José Múgica, expresidente de 

Uruguai, no seu discurso de des-
pedida no Senado, aos seus 85 
anos de idade, afirmou: “O odio 
é cego coma o amor, pero o amor 
é creador e o odio destrúenos. 
Hai décadas que non cultivo o 
odio na miña horta porque 
aprendín unha dura lección que 
me impuxo a vida: ese odio acaba 
por engañarnos, fainos perder a 
obxectividade ante as cousas. Un-
ha cousa é a paixón e outra é o 
cultivo do odio”.                          

 Os dereitos adquiridos son un 
logro de calquera sociedade democrática e non 
podemos perdelos. Hai que educar en valores, 
é moi necesaria a ética, para ter unha socieda-
de máis xusta e tolerante, e disto temos que dar 
exemplo os políticos.  

Este 25 de Xullo pídolle ao Apóstolo, Paz, li-
berdade, solidariedade, igualdade e tolerancia. 

Feliz día de Santiago, feliz día de Galicia!  

 
Na vida percorremos o 
camiño todos os días, 
para unhas persoas é 
moito máis difícil que  
para outras, as 
desigualdades entre uns 
países e outros son 
abismais, e dentro do 
mesmo país entre unhas 
e outras comunidades.

María  
Adrio Taracido 

Senadora do PSOE  
por Pontevedra
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Unha nova mirada sobre a muller rural

N
un ano tan especial como o Xacobeo; e, 
máis aínda, nun Xacobeo tan especial co-
mo o de 2022, no que recuperándose da 
pandemia Galicia está a recibir centos de 

miles de peregrinos e visitantes, temos a obriga-
ción de poñernos en valor e tratar de mirarnos, 
por unha vez, como nos ven desde fóra. 

Galicia é paisaxe, é natureza, é patrimonio, 
é cultura, é gastronomía, é montaña e mar, é 
choiva e é sol. Pero, sobre todo, Galicia son as 
súas xentes. E cando unha persoa vén a esta te-
rra por primeira vez e coñece un pouco aos 
seus habitantes e os seus costumes, dáse con-
ta da importancia que as mulleres teñen nes-
ta comunidade.  

Sen dúbida hai dous sectores que son funda-
mentais na nosa economía e na nosa cultura, 
e ningún deles sería o que é sen as mulleres, 
aínda que en ocasións non lles damos o pro-
tagonismo e o valor que merecen: trátase do 
mar e do rural.  

Do mar coñezo menos, pero do rural algo se, 
xa que nacín no concello de Folgoso do Courel 
e crieime en Quiroga, no territorio Xeoparque 
Montañas do Courel, rodeada de mulleres for-

tes, resilentes e empoderadas.  
Como a miña avoa, Amalia, que tivo que emi-

grar deixando á miña nai aínda moi pequena ao 
coidado das súas tías, Elisa e Mercedes. A miña 
avoa Amalia volveu, e as tres irmás permaneceron 
na súa terra ata o momento do seu falecemento, 
a pesar das dificultades.  

As mulleres son o motor do rural e desempe-
ñan un papel fundamental a todos os niveis: co-
mo piar das familias, á hora de emprender, exe-
cutando todo tipo de traballos indispensables 
para a sociedade ao completo, contribuíndo á 
economía de mil maneiras diferentes, como sos-
tén emocional…  

Con todo, cada vez hai menos mozos no rural 
e, de feito, o número de mulleres que abandona 
o medio rural duplica o dos homes. 

Este feito débenos 
preocupar xa que, se as 
mozas abandonan a 
súa terra, non só care-
ceremos de substitu-
ción xeracional para le-
var a cabo o inmenso la-
bor que estas mulleres 
efectúan, senón que 
ademais a natalidade 
caerá aínda máis e os 
nosos pobos e aldeas 
converteranse en de-
sertos poboacionais. 

É máis, sen elas, a no-
sa terra quedaría erma, 
baleira, apagada… porque, se o rural perde ás súas 
mulleres novas, que nos quedará dentro de 10, 20 
ou 30 anos? 

Pero non podemos pedir milagres e esixirlles 
a estas mozas que queden na súa terra a calque-
ra prezo.  

Eu mesma coñezo de primeira man as dificul-
tades que conleva quedar a vivir nun pobo do in-
terior de Lugo: ver como a maior parte das mi-
ñas amigas e coñecidas terminan marchándo-
se, o complicado que é viaxar, o difícil que o te-
ñen as emprendedoras… 

Por tanto, comprendo perfectamente ás que se 
marchan, e desde logo entendo ás que, como eu, 
deciden quedar.  

Así pois, leste é un reto que debemos encarar 
de fronte, sen complexos, facendo 
fronte á débeda que historicamen-
te temos coas mulleres que viven 
no rural e poñendo todas as ferra-
mentas ao alcance das mozas que 
aínda hoxe seguen habitando en 
núcleos escasamente poboados.  

A capacidade de supervivencia 
da muller rural e a súa contribu-
ción a todos os sectores económi-
cos que coexisten nestes territorios 
resulta innegable, e é por iso que 
debemos renderlles debida home-
naxe e tributo.  

Por iso, especialmente hoxe, no 
Día de Galicia, gustaríame que pe-

chásemos os ollos e tratásemos de ver a nosa te-
rra e ás nosas mulleres do rural como as ven 
os que nos visitan: fortes, valentes, loitadoras 
e resilentes. 

 Polas mozas do rural, e por todos nós, poñámo-
las en valor e, sobre todo, poñámosllo máis fácil.

 
Galicia son as súas xentes. 
E cando unha persoa  
vén a esta terra por 
primeira vez e coñece  
un pouco aos seus 
habitantes e os seus 
costumes, dáse conta  
da importancia que as 
mulleres teñen nesta 
comunidade. 

Rosa María  
Arza Rodríguez 

Senadora del Partido 
Popular por Lugo
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Ser para estar

L
ugar, unha palabra que na idiosincrasia ga-
lega gozou de grande importancia noutras 
épocas. Aquelas épocas nas que o termo 
trascendía a máis literal denotación para 

tomar sentido asociando o parámetro máis físi-
co a condicionantes afectivos, laborais e fami-
liares, referíndose ás raíces máis fondas da no-
sa existencia. Lugar como elemento chave na 
identificación, na formación de referentes, no de-
senvolvemento socioemocional, nas interac-
cións con iguais, na formación de vínculos e no 
fortalecemento da personalidade. 

Os lugares ocupan espazos físicos pero, lonxe 
de reducirse a isto, os lugares ocupan, tamén, un 
tempo e non só un tempo real senón un tempo na 
memoria e, aínda máis, un tempo no imaxinario 
persoal e colectivo. 

Os lugares contan historias, dos que veñen, 
dos que van, dos que quedan. Os lugares son es-
cenarios de evolución, de cambios e de mudan-
zas. Os lugares marcan, pesan, ilusionan e 
transforman. Os lugares forman parte das no-
sas vidas se somos quen de darlles entrada, se 
somos quen de recrearnos neles, mais quedan 
alleos cando non os recoñecemos, cando borra-

mos deles a nosa pegada, cando fuximos non só co 
corpo senón co espírito. 

Hoxe, no día do Apóstolo, no día de Galicia, per-
míntanme que poña en valor o meu lugar, Compos-
tela. Cidade única, referente e universal, cidade que 
está pero que non sempre é. Reflexiono, a raíz do 
meu afán de asociar acontecementos que se sobre-

poñen cronoloxicamente e que, máis a miúdo do 
que pensamos, se relacionan entre si, reflexiono, di-
cía, sobre a diferenza entre o ser e o estar; accións, 
estas, que semellan complementarias pero que non 
sempre coinciden. Pode parecer inverosímil a posi-
bilidade do ser sen o estar, pero o que cada día re-
sulta máis frecuente é o risco de estar sen ser. Pois 
ben, como nativa, veciña e admiradora de Santiago, 
trato, cando podo, de pasear polas súas rúas, deixar-
me levar polos seus sons, desfrutar co recender dos 
seus parques e sentir a 
maxestuosidade inerte 
das súas pedras.  

Levándome todo isto, 
cada día con máis inque-
danza pero nunca con 
resignación, a contem-
plar como, pouco a pou-
co, se lle arrebata a súa 
condición de ser para 
que, simplemente, es-
tea, cal espectadora ou 
actriz de reparto que an-
sía a súa oportunidade 
de converterse en prota-
gonista do guión.  

Certo é que ao visitante, peregrino, viaxeiro, cami-
ñante, turista, a chegada resúltalle plena de satisfac-
ción, chea de gozo e de enerxía, ante as expectati-
vas colmadas, ante os logros obtidos, ante as metas 
acadadas, despertando nel, incluso, ansias por vol-
tar axiña. Pero, pregúntome, que pasaría se esa per-

soa de fóra, allea á vida cotiá desta cidade, da súa 
rutina, das súas dinámicas, ficase nela por meses, 
por anos, por décadas e puidese contemplar a súa 
deterioración, a súa conversión nunha sorte de par-
que temático, o seu permanente disfrace abufonado 
tras a máscara do entretemento superficial.  

Reivindico, desde estas páxinas, unha cidade que 
sexa, o desexo dunha cidade que non se alimente, 
exclusivamente, do pasado, que aproveite o presen-
te e que constrúa un futuro, para os que vivimos 

hoxe nela e para os que vivirán nela 
mañá. Unha cidade que fusione con 
orde, unha cidade que potencie os 
seus recursos, sen medo pero con 
respecto, sen mediocridade pero con 
prudencia, sen conformismo pero 
con memoria, sen estridencias pero 
con ambición. 

Santiago merece máis, meréceo to-
do, Santiago precisa coidado e aten-
ción desde dentro, desde o sentimen-
to, desde a reflexión, desde a proxec-
ción centrífuga, desde a análise serea. 
Santiago debe abrir horizontes, nun-
ca pechalos, porque Santiago ofrece-
rá máis canto máis teña, de dentro ca-

ra fóra, non só de fóra cara a dentro. 
Apelo, desde esta ventá aberta ao mundo, a novos 

aires para Compostela, aires frescos, aires desconta-
minados, aires de cambio que confirmen, desde o 
noso lugar, que hai cidade e, polo tanto, que hai es-
peranza para volver ao ser. 

 
Os lugares forman parte 
das nosas vidas se somos 
quen de darlles entrada, 
de recrearnos neles, mais 
quedan alleos cando non 
os recoñecemos, cando 
borramos deles a  nosa 
pegada, cando fuximos 
non só co corpo senón  
co espírito. 

Carmen  
Pomar Tojo 

Doutora en Psicoloxía  
e Parlamentaria 

autonómica
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Dereito á cultura. Dereito ao futuro

A
 cultura galega representa un sector es-
tratéxico para o desenvolvemento social 
e económico de Galiza.A pandemia da co-
vid-19 puxo en evidencia as debilidades do 

sistema e a necesidade de impulsar mudanzas es-
truturais para lles facer fronte. 

A crise sanitaria repercutiu con grande impac-
to no noso ecosistema cultural ao partir dunha 
situación de enorme febleza e precariedade que 
debilitou aínda máis as estruturas profesionais da 
cultura galega, maiormente representadas por 
autónomos, micropemes e cooperativas sociais. 

Malia todo, no camiño da recuperación dous 
anos despois, a cultura galega volve amosar 
que a súa principal fortaleza reside na capa-
cidade, no talento e na ilusión que seguen a 
soster o pulso vital a través das diferentes ex-
presións creativas. 

A cultura é un dereito. Por iso precisa do com-
promiso decidido do goberno como promotor, re-
vulsivo e irradiador expansivo da nosa cultura. 
Precisa dun goberno que viva a cultura desde den-
tro, sinta a diversidade da expresión cultural pel 
con pel, sexa cómplice das súas creadoras, gañe 

en espazos de diálogo sincero e sexa ponte de comu-
nicación, que se implique no seu presente e moti-
ve o avance transformador cara ao futuro. 

A cultura galega precisa do goberno unha man 
aliada, compañeira e leal. 

A cultura galega precisa un goberno que aban-

done a hostilidade da indiferenza, a rutina, a fal-
ta de imaxinación substituída pola improvisación, 
a prepotencia das estratexias distantes, as actitu-
des tecnócratas e as poses oportunistas que fan da 
cultura simples decorados de roldas de prensa ou 
anecdóticos chíos. 

Cómpre un goberno que poña fin á continua-
da diminución orzamentaria aplicada desde o 
2009 que freou expec-
tativas e oportunida-
des. Un goberno que 
priorice a conserva-
ción do patrimonio 
cultural e natural, que 
diga si a Galiza desde a 
cultura como piar fun-
damental. 

Urxe atender as con-
clusións de análises 
coincidentes á hora de 
reclamaren a necesi-
dade de artellar unha 
política cultural estra-
téxica que fortaleza as 
redes de creación, difusión, distribución e inter-
nacionalización. 

Ten que ser este o tempo de aproveitar oportu-
nidades, non marcar límites e acreditar na nosa ca-
pacidade creativa para deseñar un pacto social po-
la cultura como ben de primeira necesidade. 

Cómpre reformular o enfoque do Xacobeo 2021 
para que sirva de impulso e estímulo da produ-
ción cultural propia, se achegue ao longo de to-
do o ano á totalidade da sociedade galega e comu-
nique a cultura que facemos a todos aqueles via-
xeiros e camiñantes que nos visitan coa marca 
dun país con cultura propia. 

Crear o Instituto Rosalía de Castro para dese-
ñar a difusión e proxección interna-
cional da lingua, literatura e cultu-
ra galegas en todas as súas expre-
sións cara ao exterior segue a ser 
un reto pendente. Non podemos se-
guir sendo a única comunidade con 
lingua propia no Estado que non 
dispoña dunha estratexia de inter-
nacionalización desde os nosos si-
nais de identidade. 

As decisións que se adopten a par-
tir de agora van trazar os camiños 
que transitarán as xeracións vindei-
ras, marcarán o modelo de socieda-
de que está por vir, o que require da 
nosa máxima implicación, observa-

ción, imaxinación e ilusión, á hora de mobilizar 
os recursos económicos e humanos precisos, de es-
timular redes de colaboración, así como da capaci-
dade de traballar para o acordo e o consenso. 

Este é o camiño que queremos transitar para ga-
ñarmos o futuro dunha Galiza en grande. 

 
No camiño da 
recuperación dous anos 
despois, a cultura galega 
volve amosar que a súa 
principal fortaleza reside 
na capacidade, no talento 
e na ilusión que seguen a 
soster o pulso vital a 
través das diferentes 
expresións creativas. 

Mercedes  
Queixas Zas 

Deputada do BNG  
no Parlamento
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A Galicia das mulleres

N
esta data tan sinalada para todos os ga-
legos e galegas, reivindicamos a nosa te-
rra, a nosa Galicia nai. Unha Galicia de 
matriarcas que vive e pervive grazas a 

elas. Dende aquelas lavandeiras con cestas de 
vimbio que á beira do río mesturaban o olor das 
flores co xabón Lagarto; até as que hoxe lide-
ran e emprenden grandes proxectos empresa-
riais levando o nome de Galicia polo mundo. A 
esas mulleres que foron e son quen de sacar 
adiante o noso país mesmo nos momentos máis 
complicados. Porque cando un home tiña que 
deixar a súa Galicia natal froito da emigración, 
deberes militares ou traballos en mar aberto, 
unha muller quedaba en Galicia para seguir loi-
tando polo seu futuro. 

E se ben é certo que esa Galicia nai fai que se-
xan moitas as mulleres que temos como referen-
tes, os coruñeses e coruñesas levamos ademais 
ese ADN impreso en cada paso que damos. Jua-
na de Vega, Emilia Pardo Bazán, Marcela e Eli-
sa, Francisca Herrera, María Barbeito ou María 
Casares son só algunhas das mulleres históricas 
que lle dan nome á cidade da Coruña. Todas elas 
coa súa historia particular, achegáronlle á nosa 

cidade unha parte esencial do que hoxe conforma 
o noso pasado, a nosa identidade como cidade, que 
escribe a súa lenda en feminino, con voz e letra de 
mulleres que abriron a fiestra do mundo a tantas ou-
tras galegas. Unha historia que, tamén a través das 
fiestras, recordamos día a día no Palacio Municipal 
ao ver a estatua da nosa María Pita. 

Esa é a historia que queremos seguir escribin-
do. Por iso, o pasado mes de maio o Pleno Muni-

cipal da Coruña aprobou solicitarlle á Real Aca-
demia Galega adicar o día das Letras Galegas a 
Luisa Villalta.  

Luisa, escritora coruñesa do último século, non só 
era unha magnífica literata, senón que tamén foi pio-
neira no campo da normalización lingüística tra-
ballando a prol da nosa lingua. Cultivou o teatro, o 
ensaio, a tradución, escribiu artigos xornalísticos… 
todas as letras se lle quedaban curtas, explorando to-
dos os recunchos onde poder deixar a súa pegada 
cunha palabra, un espazo ou un punto final. Mais 
o seu grande amor literario foi a poesía e con ela to-
da a Coruña namorou de Luisa. 

“Nada deixa o vento e nembargantes/amo esta 
Cidade tatuada na pé-
trea pel do mar” escri-
bía en En concreto 
(2004), poemario polo 
que gañara o XII Pre-
mio Espiral Maior de 
Poesía e publicado de 
forma póstuma. Un 
adeus que chegou, co-
mo tantas veces, dema-
siado cedo. Seguro que 
eran moitos os versos 
que Luisa tiña prepara-
dos para a súa “Cidade 
Alta”, tal e como recollía 
nos seus textos.  

Unha cidade que ela mesma definía como o lu-
gar “onde a luz e o mar se están orixinando mutua-
mente”. Unha oda ao sitio que a viu nacer e que ho-
xe garda os seus ecos no rumor do “vento dos ven-

tos”, que son agora as súas letras. 
A poeta, ademais de facer música coas pala-

bras, afinaba o seu violín para formar parte da 
Orquestra Xove da Sinfónica de Galicia. Símbo-
lo cultural por excelencia da nosa cidade e que 
despois de décadas segue a poñerlle banda sono-
ra á historia de Galicia. Tamén a poeta quixo re-
galarnos esa cara artística, a do seu amor pola 
música, disciplina que combinou coa literatura 
para dar lugar a ensaios coma O outro lado da mú-
sica, a poesía (1999).  

Unha achega que amosa, por unha banda, a súa 
gran vocación divulgativa, que a levou a ser mestra 
de lingua galega; e por outro, a súa multidisciplina-

riedade, revisitando a historia galega 
dende a presenza da música destacan-
do a condición inherente dunha e dou-
tra. Especialmente en Galicia, onde a 
nosa cultura popular se mantivo en 
gran parte grazas a esas mulleres que 
cada serán cantaban unha e outra vez 
os versos que hoxe iluminan os sécu-
los máis escuros da literatura galega. 

Luisa era unha desas matriarcas da 
Galicia nai. Unha desas mulleres co-
ruñesas que lle puxeron letra á histo-
ria da nosa cidade coa súa voz litera-
ria, sendo quen de facer nos seus ver-
sos unha homenaxe á Coruña, a súa 

namorada A Coruña.  
Un curruncho de terra que vira as costas ao con-

tinente, en palabras de María Casares, e dende o que 
seguiremos loitando para que voces como as de Lui-
sa nunca queden no esquecemento. 

Inés  
Rey García 

Alcaldesa de A Coruña
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As mulleres foron e son 
quen de sacar adiante o 
noso país mesmo nos 
momentos máis 
complicados. Porque 
cando un home tiña que 
deixar a súa Galicia natal, 
unha muller quedaba en 
Galicia para seguir 
loitando polo seu futuro.

Santiago vai de sentir

A
s veces, o correr da auga estreméceme, 
vólveme á adolescencia, cando a chuvia 
parecía quenon ía a cesar nunca, e resul-
taba imposible non acabar cos pes molla-

dos; e o son, o barullo do correr da auga, o son dos 
canos desbordados, do golpe da auga coas pedras, 
dos chorros que precipitan no chan, nos parau-
gas, a diversidade dos sons da auga; cada vez que 
chove volvo a ser aquela rapaza que chegou a 
Santiago, que se namorou do mundo mirando 
Compostela, e que dende o primeiro día soubo 
que quería ser compostelá. 

Nunca deixei de ser aquela nena, e tampouco 
nunca deixei de mirar a Santiago con aqueles 
ollos de admiración, fascinados polas oportuni-
dades que ofrecía a cidade, polos espazos, polas 
xentes, polas de aquí e polas que viñan de lonxe, 
polos barullos, os da xente e os da auga; todo, ab-
solutamente todo, tiña olor a futuro en Santia-
go. Porque o Santiago ao que eu cheguei, lonxe 
de cerrar España, abría o mundo. 

Pasaron moitos anos, Santiago viviu momen-
tos diferentes neste tempo, como todas as cida-
des, con acertos e desacertos, entre todos e todas 
construímos a cidade que temos hoxe, algúns dos 

sons da auga mudaron, uns para ben, outros qui-
xera volver a escoitalos.  

O certo é que a cidade cambiou moito neste 
anos, medrou, desenvolveuse en servizos e equi-
pamentos, aprendeu a convivir co rural, que é par-
te da nosa esencia; pero as veces sinto que nalgun-
ha volta do camiño perdemos esa mirada de fas-
cinación que tivemos noutro tempo, que nos fixo 

sentirnos protagonistas do mundo, e que nos fixo 
querer ser compostelás. 

Nos últimos anos pasamos por momentos moi di-
fíciles, as crisis, a pandemia, a guerra en Ucraína; 
aínda as incertidumes son maiores que as certezas, 
pero sabemos que o mundo que virá tras a pande-
mia e a guerra será diferente, volveremos a mirar 
cara dentro, falar do local antes do global, dos re-
paros da globalización, da importancia dos recur-
sos de proximidade; o mundo terá que decidir de 
novo que quere ser, e 
nós, en Santiago tamén. 

Porque os termos en 
que se definira o mundo 
ata os nosos días queda-
ron obsoletos coa inva-
sión de Ucraína; as insti-
tucións internacionais, 
os acordos, a segurida-
de; a mesma certeza 
moral que producía a 
idea de democracia des-
pois dos anos 50 parece 
sucumbir ao arrastre 
dos populismos que des-
bordan as lecturas pro-
gramáticas e principistas das políticas. 

A polarización, da que tanto se fala, é a guerra 
dentro da política, é recoñecer ao outro coma ini-
migo, é o rexeitamento a comprender as posi-
cións dos demais, a circular por camiños que poi-
dan encontrarse, a reducir as distancias e acep-
tar o risco de que o outro teña razón. Ese é hoxe 

o principal problema do noso mundo, falamos pa-
ra ter razón, dialogamos para impor a nosa von-
tade, e acabamos compartindo solo con aqueles 
que concordan con nós. 

Nunca o diálogo foi tan estéril, o físico e o dixi-
tal, porque no fondo temos unha certa fascinación 
pola discrepancia, pola diferencia, por mostrar a no-
sa particularidade, na política e na vida. 

Pero o mundo que ven necesita exactamente o 
contrario; necesita que xuntemos forzas, que en-

contremos solucións conxuntas e que 
todos e todas nos sintamos parte de-
sas solucións. 

Ninguén vai poder atopar o camiño 
solo, porque a política xa non vai de 
dar resposta as necesidades obxecti-
vas da xente; agora vai de que a xen-
te perciba esas respostas como as que 
eles e elas necesitan. E iso, nin é obxec-
tivo nin xa nunca será obxectivable. 

No Século XXI, a política vai do que 
a xente sinte, e de como cadaquén 
constrúe a súa forma de sentir. Por 
iso hai tanto risco nos populismos, 
por iso tantas incertezas no futuro. E 
tamén por iso temos que construír o 

futuro de Santiago xuntos, para que tras estes anos 
de crises e pandemias, Santiago volva a fascinarnos 
a todos e todas; e tal vez, un día destes, outra mo-
za coma min vexa nesta cidade a porta do mundo, 
e queira para sempre ser compostelá, santiaguesa 
e picheleira. Porque Santiago no vai de palabras, 
va de sentir.    

Temos que construír o 
futuro de Santiago xuntos, 
para que tras estes anos 
de crises e pandemias, 
Compostela volva a 
fascinarnos a todos e 
todas; e tal vez, un día 
destes, outra moza coma 
min vexa nesta cidade a 
porta do mundo, e queira 
ser picheleira.

Mercedes 
Rosón Ferreiro 

Primeira  tenente de 
alcalde. Concelleira 

responsable de 
Urbanismo, Vivenda, 

Cidade Histórica  e 
Acción Cultural de 

Compostela
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Sector primario: novos  
retos en tempos incertos

U
n ano máis, estas páxinas de El Correo 
Gallego invítannos á reflexión sobre a 
festividade do Día de Galicia e dos re-
tos de futuro da nosa terra. Unha data 

para celebrar a nosa identidade galega que, nes-
te ano -como parte do Xacobeo 2021-2022-, feste-
xamos novamente acompañados dos milleiros de 
peregrinos que chegan de todas as partes do mun-
do para compartir este día especial con nós, que 
queren descubrir os encantos desta terra bela e 
hospitalaria, e gozar das nosas fermosas paisaxes, 
deliciosa gastronomía e xenerosas xentes.  

Este 25 de xullo chega despois de dous anos de 
pandemia, que nos permitiron reflexionar sobre 
o valor das pequenas cousas e poñer no seu sitio 
o verdadeiramente importante, pero da que ta-
mén seguimos arrastrando as consecuencias e os 
seus efectos. O clima de inestabilidade que trou-
xo a crise sanitaria agudizouse co estalido da Gue-
rra na Ucraína, un conflito que nos levou a un 
escenario extremadamente complexo a nivel 

mundial e está a xerar unha fonda preocupación po-
la evolución da economía.  

Nos últimos meses estamos a ver a inflación des-
bocada –os datos máis recentes sitúana por enriba 
do 10%- e as previsións apuntan a un descenso de 
consumo, o que levou a todos os grandes organis-
mos económicos a revisar á baixa as súas previsións 
de crecemento.  

O sector primario tamén está a ser especialmen-
te afectado polos desafíos que plantexa este novo 

contexto. Certo que temos un grande potencial na 
nosa terra, óptimas condicións para a produción de 
alimentos de máxima calidade, un sector á vangar-
da e dotado coas últimas tecnoloxías, e as novas xe-
racións máis preparadas da nosa historia.  

Non obstante, a suba das materias primas de ali-
mentación animal no último ano e medio (que fixo 
que cereais como o trigo e o millo duplicasen os pre-
zos) e os custes de electricidade e carburantes en 
máximos históricos están facendo perigar a viabi-
lidade do sector agroalimentario, poñendo en ris-
co a súa continuidade, xa 
que moitos produtores 
están a traballar por de-
baixo de custos.  

É preciso, máis que 
nunca, garantir uns pre-
zos xustos dos produtos 
no punto de venda, que 
permitan a viabilidade 
de toda a cadea de pro-
dución de alimentos. 
Non podemos depender 
de terceiros mercados 
nos que non se produce 
coas mesmas esixencias 
de calidade, trazabilidade, benestar animal e respec-
to ao entorno como se fai aquí. Sen esquecer a im-
portancia de contar cun sector de produción de ali-
mentos propio e de cercanía, que garanta o submi-
nistro á poboación, que se demostrou esencial en cri-

ses como a do confinamento polo Covid-19.  
Non son os mellores tempos pero, a pesar de to-

dos estes desafíos, o noso traballo será, unha vez 
máis, garantía de futuro. Dende as nosas orixes, en 
Coren estamos convencidos do potencial que ten o 
campo galego e, por iso, levamos 60 anos traballan-
do para construír un futuro para as novas xeracións 
na nosa terra. Estamos orgullosos de todo o que le-
vamos conseguido, un grupo do que hoxe forman 
parte máis de 7.000 familias, a maior cooperativa 
agroalimentaria cárnica de España. Sobre os nosos 

valores de benestar animal, respecto 
ao medio ambiente, calidade, trazabi-
lidade e I+D, hoxe estamos prepara-
dos e dimensionados para competir 
nun mercado globalizado e que, de fei-
to, xa leva o nome de Galicia a máis de 
55 países de todo o mundo. Sobre es-
tas premisas seguimos traballando, 
sempre coa firme defensa duns pre-
zos xustos para os nosos produtores, 
e co fin de levar a mellor calidade á 
mesa dos nosos consumidores.  

O futuro pasa polo compromiso de 
cada un de nós por acadar unha Gali-
cia mellor e máis próspera. Pero este día 

tamén debe servir para reflexionar sobre o camiño que 
queremos andar nos próximos anos. Porque aquí ta-
mén temos que facer camiño.  

Feliz Día de Galicia!  

 
Este 25 de xullo chega 
despois de dous anos de 
pandemia, que nos 
permitiron reflexionar 
sobre o valor das 
pequenas cousas e poñer 
no seu sitio o  importante, 
pero da que tamén 
seguimos arrastrando as 
consecuencias.

María Gómez-
Franqueira Otero 
Vicepresidenta do 

Grupo Coren
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¡Qué no te cuenten cuentos!

M
e alegra y me llena de esperanza oír ha-
blar a mis hijos, a sus amigos y otra gente 
joven de la generación Z, de manera que 
muestra que se han dejado atrás algunos 

de los tópicos sobre la diferencia de género y la di-
versidad que nos acompañaron a los que somos 
mayores que ellos durante nuestras diferentes eta-
pas vitales. Dicho esto, y pese a los grandes avan-
ces que se han producido en los últimos años, aún 
no está todo hecho.  Según el Global Gender Gap Re-
port, a al ritmo actual de progreso, se necesitarán 
132 años para alcanzar la paridad total.  

La cultura popular es fuente de sabiduría, sí, 
pero es también el lugar en el que residen y en-
cuentran cobijo muchos de los sesgos y estigmas 
que padecemos las mujeres. ¿Recuerdan el Cuen-
to de la lechera? Como comprenderán, una mu-
jer como yo, “lechera” de profesión, al frente de 

la mayor empresa láctea de nuestra región y 
sexta en tamaño a nivel nacional, tiene bien 
estudiada esta historia.  

La muchacha que la protagoniza tiene la pe-
or de las suertes cuando el cántaro que trans-
porta se le cae al suelo, perdiendo toda la leche 
que llevaba en su interior. Sucede mientras va 
soñando con todo lo que puede conseguir si lo-
gra hacer buen negocio vendiendo la leche. ¿Cu-
ál es la moraleja? Jovenzuela: confórmate con 
lo que te toca en la vida y olvídate de tus ambi-
ciones no vaya a ser que te quedes sin nada. 

Los hombres, en cambio, han crecido con re-
ferentes con mucha mejor suerte. Pongamos 
un ejemplo: Guillermo Tell. Ese apuesto hom-
bre que desafía al poder y, como castigo a su jus-
tificada desobediencia, debe lanzar una flecha 

y acertar de pleno en la manzana que se posa sobre 
la cabeza de su vástago. Antes de ejecutar el dispa-
ro, el hijo le muestra toda su confianza en él y sus 
habilidades con el arco, la familia siempre apoyando. 
Cómo no, la flecha termina clavada en la manzana.  
¡Vaya suerte! Sobre todo, para el hijo… 

En resumidas cuentas, ella debe de ser una mu-
jer anónima, conformista y sin ambiciones; él, en 
cambio, debe ir a por lo que quiere, tomar riesgos, 
cuanto más grandes mejor, y, por supuesto, la recom-
pensa será el reconocimiento y el éxito.  

No estamos ante simples cuentos para niños; son 
estos estímulos los que, en edades tempranas, co-
mienzan a forjar el carácter de las personas y ge-
neran un sesgo inconsciente, tanto en los chicos co-
mo en las chicas. Y claro, cómo decía el sabio, “El 
primer paso para resolver un problema es reco-
nocer que este existe”. Al ser inconscientes del ses-
go inconsciente, no somos conscientes del proble-
ma y por eso perdura. 

Las dificultades que se encuentra una mujer en 
el mundo laboral y del emprendimiento son cuali-
tativas y cuantitativas. En el primer caso, son esos es-
tereotipos que frenan cualquier intención de tipo 
empresarial, bien por opiniones ajenas o bien por 
el “autofreno” que ejercemos, presas de los estereo-
tipos que han ido impactando en nuestro subcons-
ciente desde nuestra infancia (como la moraleja fi-
nal en El cuento de la lechera). En el caso cuantitati-
vo, las cifras son contundentes. 

El estudio Women entrepreneurs. Catalyzing 
growth, innovation, and equality, presentado por la em-
presa Citi, ofrece datos interesantes a nivel cualitati-
vo y cuantitativo. Según este, en el acceso a la financia-
ción, las emprendedoras padecen estereotipos que in-

sisten en la idea de que los préstamos para ellas son 
más arriesgados, a pesar de que no se sustente en nin-
gún dato objetivo. En lo que a aspectos numéricos se 
refiere, apunta Andrew Pitt, jefe global de investiga-
ción de Citi y encargado de presentar el estudio, que, 
en la etapa de capital de riesgo, la financiación glo-
bal que se destinó a empresas lideradas por mujeres 
alcanzó tan solo el 2,8% de todos los fondos de capi-
tal de riesgo en 2019 y el 2,3% en 2020.  

En el rural, además de la tradición, la progresiva 
masculinización y envejecimiento de la población ha-
ce que los movimientos hacia la igualdad sean más 
difíciles. Según el estudio ClosingGap de Caixabank,  
de los 1,6 millones de personas empleadas en explo-
taciones agrarias, el 65,4% son hombres y hay apro-
ximadamente tres hombres que son titulares-jefe 
de la explotación por cada mujer en la misma posi-
ción. De hecho, España ocupa las posiciones de co-
la en Europa en cuanto a inclusión del talento feme-
nino en el mercado laboral rural: es el quinto país con 
la tasa de actividad rural femenina más baja (73,0%); 
y el segundo con mayor tasa de paro femenino ru-
ral (12,9%). Las consecuencias, son nefastas, ya que 
dos de cada tres personas que dejan el rural son mu-
jeres en edad fértil. Las diferencias de género están 
poniendo en peligro el futuro del rural. 

Debemos seguir luchando por una igualdad real, 
empezando por la educación de niñas y niños, para 
que crezcan alejados de esos cuentos que, en el fon-
do, poco tienen de inocente. El cuento de la lechera 
bien podría ser El cuento del lechero, y Guillermo Tell 
bien podría ser Guillermina Tell, las características 
de la personalidad del ser humano responden a la for-
ma que tiene de ser cada individuo y no a su sexo. 
En este sentido, ¡qué no te cuenten cuentos!

España ocupa las 
posiciones de cola en 
Europa en cuanto a 
inclusión del talento 
femenino en el 
mercado laboral 
rural: es el quinto país 
con la tasa de 
actividad rural 
femenina más baja 
(73,0%); y el segundo 
con mayor tasa de 
paro femenino rural 
(12,9%). 

Carmen  
Lence Ferreiro 

CEO  
de l  Grupo Leche Río
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H
ace ya un año que participé por primera vez 
en este suplemento. En aquel momento aca-
baba de volver a mi tierra, como directora te-
rritorial de Banco Santander en Galicia, y les 

contaba con qué ganas asumía la responsabilidad, y 
compartía los retos y las oportunidades que veía 
para contribuir al crecimiento de nuestra región. 
Hoy agradezco al Correo Gallego que me ofrezca de 
nuevo esta oportunidad.  

Cuando me propusieron colaborar, recordé una 
frase que escuché decir al Presidente de a Xunta ha-
ce poco, y que he hecho mía para empezar este artí-
culo: “las empresas también construyen Galicia” 

En el S.XX fueron los empresarios gallegos, la ma-
yoría de ellos emprendedores, los que ayudaron a 
cambiar el modelo económico de Galicia: en ese mo-
mento dejamos de ser una tierra de emigrantes pa-
ra convertirnos en importantes productores de bie-

nes y servicios de calidad. 
Aquellos visionarios crearon empresas que fueron 

transformadoras del tejido productivo, se convirtieron 
en referentes nacionales y se atrevieron a dar el salto 
al exterior. Trabajando con sentidiño, consiguieron 
transformar la imagen de Galicia. 

Hoy somos muchos los que sentimos orgullo cuan-
do vemos el resultado y sabemos la consideración que 
tienen nuestras empresas en muchos sectores (agro, in-

dustria, tecnología, construcción, servicios…) y presumi-
mos de lo que vendemos en todo el mundo. Me vienen 
a la mente decenas de ejemplos, y si no las enumero, 
es porque estoy segura de que dejaría atrás a tantos co-
mo mencionaría, y también, porque sé que los lectores 
ya están pensando en algunas de las empresas que se 
han convertido en referencia nacional, o internacional, 
desde esta esquina del mundo. 

Ahora puede resultar sencillo para nuestras empre-
sas decir que son gallegas o llevar a Galicia en su nom-
bre o en su marca, pero hace años fue un ejercicio de con-
fianza y de coherencia que sin duda ha contribuido, y 
mucho, a construir Galicia. 

El momento actual es desafiante y el entorno es 
cada vez más complejo, pero es precisamente en los 
momentos de incertidumbre cuando es más nece-
sario mantener el espíritu de los empresarios que 
nos han precedido. 

Ahora todos, tanto los que han sustituido a estos pio-
neros y continúan con la tradición, como  los que acaban 
de emprender y son innovadores, tanto las grandes em-
presas que están entre las más prestigiosas del mun-
do, como las PYMES menos conocidas que trabajan día 
a día para crecer, tanto los autónomos y los pequeños 
negocios como los referentes internacionales, todos te-
nemos la oportunidad de impulsar el cambio hacia un 
nuevo modelo productivo, más digital, más internacio-

nal, más sostenible en el tiempo, y sobre todo tan pega-
do al territorio como siempre. 

Hace años los empresarios gallegos consiguieron im-
pactar en sociedad, haciendo que muchas economías fa-
miliares se desarrollasen, gracias al empleo que crearon 
en nuestra tierra, evitando que tuviésemos que salir a 
trabajar fuera. Ahora la oportunidad está en retener el 
enorme talento que tenemos en el territorio y en con-
tribuir a asegurar el futuro de todos los que queremos 
seguir formando parte de este proyecto que es Galicia. 

Con este mismo objetivo, en Banco Santander que-
remos seguir ayudando a generar ese impacto positi-
vo en Galicia, apoyando el crecimiento responsable y sos-
tenible, y la transformación del nuestro tejido empre-
sarial. Hemos estado a su lado siempre, y de forma muy 
especial durante estos últimos años, en los que la situa-
ción ha sido muy compleja y en la que, desde el primer 
momento, Santander ha querido desempeñar un pa-
pel fundamental. En 2022, en la recuperaciónseguimos 
reforzando a los autónomos y los empresarios gallegos. 

 Una muestra de nuestro compromiso es nuestro res-
paldo a los agricultores y ganaderos de Galicia, a los que 
hemos financiado con 130 millones en esta primera mi-
tad del año, un 16% más que en el mismo periodo del año 
anterior. De la misma forma, hemos apoyado la interna-
cionalización de las empresas gallegas con 925 millones, 
un 20% más. Y tenemos innumerables ejemplos de nues-
tro compromiso para ser, no solo el financiador de las 
empresas gallegas, sino su socio de referencia. 

Con este recorrido hecho, mi equipo y yo estamos 
preparados para seguir trabajando para Galicia y su 
gente, porque crecer juntos es nuestro objetivo más 
importante.  

Rocío Pazos Toba 
Directora Territorial 

Galicia de Banco 
Santander
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Juntos avanzamos  
hacia un mundo mejor

E
nhorabue-
na al Co-
rreo Galle-
go por esta 

iniciativa que nos 
da voz a tantas 
mujeres que hoy 
trabajamos en 
Galicia y para Ga-
licia. Es un privi-
legio para mí te-
ner de nuevo la 
oportunidad de 
compartir estas 
páginas con to-
das ellas, valiosos 
referentes que, 
desde distintos 
ámbitos de res-

ponsabilidad, contribuyen al crecimiento y de-
sarrollo de esta hermosa Tierra. 

Quiero felicitar en este día tan especial, 25 de 
julio,  día del Apóstol Santiago, a todas las per-
sonas, hombres y mujeres, gallegos y gallegas, 
que desde cualquier parte del mundo sienten 
hoy a Galicia más cerca que nunca. 

Estamos viviendo un momento históri-
co a nivel mundial, difícilmente imaginable 
años atrás. A los desafíos digitales se unen 
ahora grandes retos como el cambio climá-
tico, la conservación de la biodiversidad o 
la desigualdad. 

En un entorno de elevada incertidumbre co-
mo es el actual, se abren también enormes opor-
tunidades que debemos aprovechar. En BBVA 
trabajamos orientados por un propósito: “Poner 
al alcance de todos las oportunidades de esta 
nueva era”. Un propósito que persigue tener un 
impacto positivo en la vida de las personas, las 
empresas y la sociedad en su conjunto. 

Vivimos una nueva era absolutamente dis-
ruptiva, en la que la tecnología está provocan-
do un cambio radical en nuestros hábitos. Nue-

vas formas de comunicarnos y relacionarnos, 
nuevas formas de consumir productos y servi-
cios que,  sin duda, están transformando nues-
tra sociedad.  

En BBVA hemos sido pioneros en la estra-
tegia de digitalización y esto nos ha permiti-
do poner al servicio de los clientes canales có-
modos, sencillos y accesibles que facilitan la vi-
da a las personas.   

Apalancándonos en la tecnología, hemos de-
sarrollado un conjunto de funcionalidades pa-
ra ayudar a los clientes a tomar las mejores de-
cisiones y mejorar su salud financiera, una de 
nuestras seis prioridades estratégicas.  

Creemos que el bienestar financiero debe 
estar al alcance de todos, y una forma de ha-
cerlo posible es poner a disposición de par-
ticulares y empresas, herramientas persona-
lizadas para la gestión del día a día, la plani-
ficación de los gastos, la gestión de la deuda 
y el ahorro para alcanzar el objetivos indivi-
duales de cada uno. 

En BBVA vemos la mejora de la salud finan-
ciera como parte de nuestra responsabilidad 
hacia los clientes y la sociedad. 

En la búsqueda de un mundo más justo y 
sostenible, la educación financiera es una he-
rramienta fundamental pues contribuye de 
forma clara al crecimiento inclusivo. Tener un 
buen nivel de educación financiera es funda-
mental para poder tomar decisiones financie-
ras informadas y así poder acceder a mejores 
oportunidades. 

Vivimos en una tierra maravillosa y Galicia 
es claro ejemplo de ello. Luchar contra el cam-
bio climático es uno de los mayores retos a los 
que nos enfrentamos como sociedad. Para no-
sotros en BBVA es una prioridad  acompañar 
a los clientes en su transición sostenible con 
financiación y asesoramiento. 

Estamos en el buen camino y juntos conti-
nuamos avanzando hacia un mundo mejor. 

¡Feliz Día Galicia! 

Marta Alonso Blanco 
Directora territorial 
Noroeste de BBVA
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Preservar Galicia  
cuidando del agua

G
alicia 
es azul, 
como 
sole-

mos ver el agua 
cuando se en-
cuentra en gran-
des cantidades. 
Galicia es sus 
10.000 ríos y sus 
1.500 kilómetros 
de costa. A pesar 
de ello, nuestra 
comunidad 
arrastra desde fe-
brero una preo-
cupante escasez 
de precipitacio-
nes y una prea-

lerta de sequía. Este último mes, muchos ayun-
tamientos se vieron obligados a restringir el uso 
del agua potable y algunos profesionales, como 
los ganaderos y los agricultores, están sufrien-
do las consecuencias de la falta de agua.  

Hoy Galicia celebra su día grande. Una fe-
cha para recordar que debemos cuidar y pro-
teger el lugar en el que vivimos. Por ello quie-
ro aprovechar este día de fiesta para lanzar un 
mensaje de concienciación y sensibilización 
para conservar uno de nuestros bienes más 
preciados: el agua. Un bien que, incluso aquí, 
es finito. Es el momento de que todos ponga-
mos nuestro granito de arena para ahorrar 
y cuidar de los recursos hídricos que son tan 
necesarios para la vida.  

Un buen comienzo es consumir menos 
agua. Los meses de julio y agosto son los más 
secos del año y durante esta época estival mu-
chos núcleos gallegos multiplican su pobla-
ción por la afluencia de turistas. Sequía y au-
mento de población son dos factores de ries-
go a los que tienen que hacer frente los conce-
llos, pero no los únicos. A esto le sumamos 

que, según datos de la Organización Mundial 
del Turismo, un ciudadano europeo en su ho-
gar consumo entre 50 y 200 litros de agua al 
día, mientras que un turista puede consumir 
más de 400 litros.  

Para invertir esta situación necesitamos un 
cambio de mentalidad y un compromiso por 
parte de todos: habitantes y visitantes. En 
nuestro día a día podemos ducharnos en lu-
gar de bañarnos, cerrar el grifo mientras nos 
cepillamos los dientes, utilizar los electrodo-
mésticos como lavadoras y lavavajillas sólo 
cuando estén llenos, reducir el riego de los jar-
dines a lo estrictamente necesario, no usar el 
retrete como papelera, deshacernos de los 
aceites usados en puntos limpios y no por el 
fregadero, y vigilar que los grifos y cisternas 
no goteen… Estas son acciones cotidianas, sen-
cillas de ejecutar y que, si todos las implemen-
tamos, conseguirán resultados notorios.  

El objetivo común de cuidar de los recursos 
hídricos también implica al tejido empresa-
rial y a las administraciones. Debemos com-
pletar las redes de saneamiento para que lle-
guen a todas las viviendas, renovar las redes 
de abastecimiento para evitar roturas y fugas 
de agua, y dotar a todos las poblaciones de pla-
nes contra la sequía.  

Para cruzar la meta necesitamos que todos 
– ciudadanos, administraciones y empresas – 
caminemos de la mano. En Espina & Delfín ha-
ce años que decidimos aplicar criterios de inno-
vación, eficiencia y sostenibilidad en la gestión 
del ciclo integral del agua, un servicio que pres-
tamos diariamente en medio centenar de con-
cellos donde residen 550.000 gallegas y gallegos 
de manera habitual. Seguiremos esforzándonos 
e invirtiendo hasta lograr la excelencia. 

Hoy es un buen día para empezar, para to-
mar conciencia, sensibilizarse y reducir nues-
tro consumo de agua. No hay mejor forma de 
preservar nuestro entorno que cuidando de sus 
recursos. Feliz 25 de julio. Feliz Día de Galicia.  

Rosa Blanca 
Rodríguez Gutiérrez 

Administradora solidaria 
de Espina & Delfín

2525XX

Contribuir a asegurar el futuro
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A investigación como un  
dos pilares do noso sistema

A
gradézolle un ano mais ao Correo Ga-
lego a oportunidade de escribir neste su-
plemento especial do noso Día de Gali-
cia e facer así unha reflexión sobre o sig-

nificado da investigación no ámbito sanitario. Non 
cabe dúbida de que a investigación biomédica é 
necesaria para mellorar a saúde da cidadanía, e 
a integración da investigación coa práctica clíni-
ca garante unha maior calidade dos servizos de 
saúde e unha mellor e máis rápida  achega  dos 
avances científicos ós pacientes.  

En palabras de Ramón Gomis “A investigación 
científica biomédica é a única ferramenta posible 
para darnos esa resposta que nos permita avan-
zar na prevención e curación de enfermidades”.  

Na era da medicina moderna é de suma impor-
tancia que a investigación, asistencia e docencia 
vaian da man, implicando aos institutos de in-
vestigación sanitaria e ás universidades. Así mes-
mo, é necesaria a innovación e capacidade de 
transferencia cunha vinculación coas empresas 

biotecnolóxicas. Temos que pensar nos beneficios 
a curto prazo pero tamén a medio e longo prazo, e 
iso significa que hai que seguir investindo en inves-
tigación e innovación. 

Non podemos bloquear o camiño da investiga-
ción. Debemos ter a garantía de que a actividade in-
vestigadora e a transferencia de resultados á prác-

tica clínica se desenvolvan e se sustenten cientifi-
camente de forma demostrable. Para o cal  é nece-
sario ter centros de investigación cunha masa crí-
tica de investigadores básicos e clínicos motivados 
que consigan unha maior eficiencia da labor inves-
tigadora, que se recoñeza a carreira do investiga-
dor acorde á súa labor profesional, e que se valore 
nos clínicos tamén o seu 
perfil investigador á ho-
ra de ter unha praza pú-
blica asistencial.  

Estes retos permiti-
rannos progresar nos 
nosos obxectivos, atraer 
novo talento e asegurar 
a renovación xeracional 
do persoal investigador. 
Coa reforma da lei da 
Ciencia, Tecnoloxía e In-
novación deuse un paso 
adiante pero aínda que-
da moito camiño por 
percorrer.   

Sabemos que para mellorar son necesarios máis 
persoal investigador e recursos; en Galicia, os in-
vestigadores temos en xeral unha produtividade 
científica superior á que nos podería corresponder 
teoricamente cos recursos dos que dispoñemos, si-

nal inequívoco de que os recursos de investigación 
se utilizan mellor que noutros lugares. E ademais 
cunha participación moi representativa das mulle-
res, así o Consello Superior de Investigacións Cien-
tíficas (CSIC) publicou en xuño de 2022 a súa pri-
meira clasificación coas 5.000 científicas españo-
las e estranxeiras que investigan en organismos es-

pañois, e dentro das 1000 primeiras 
58 foron galegas.  

E, en particular, no instituto de in-
vestigación sanitaria de Santiago de 
Compostela, no IDIS, tívose no ano 
2021 un crecemento do 30% en pro-
xectos competitivos, un 15% máis de 
publicacións en revistas do primeiro 
decil no “Journal Citation Report” e 31 
novas patentes. Pero é necesario se-
guir aumentando a actividade cientí-
fica biomédica na nosa comunidade, 
o que repercutirá nun coñecemento 
maior da historia natural das enfermi-
dades e da súa fisiopatoloxía, en diag-
nósticos máis precoces, en novas tera-

pias e en mellores estratexias de prevención ou pro-
tección fronte a elas. Por iso pedimos ás institucións 
e á sociedade en xeral que nos sigan apoiando.  Só así 
poderemos mellorar. 

Bo día de Santiago, Bo día de Galicia 

Na era da medicina 
moderna é de suma 
importancia que a 
investigación, asistencia  
e docencia vaian da man, 
implicando aos institutos 
de investigación sanitaria 
e ás universidades. 
Necestamos ter unha 
masa crítica de 
investigadores.

Mª Luz  
Couce Pico 

Directora científica  
do Instituto de 

Investigación Sanitaria 
de Santiago  

de Compostela. 
Xefe de Servizo de 

Neonatoloxía
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Instituto de Materiais (iMATUS): 
integrando complementarios

“
Busca tu complementario, que marcha 
siempre contigo”. Estas verbas de Antonio 
Machado definen o espírito co que nace 
iMATUS;  un instituto de investigación, re-

cente en canto a nome e estrutura, que busca ver-
tebrar a intensa actividade que se vén desenvol-
vendo na Universidade de Santiago de Compos-
tela no eido dos materiais co apoio do ecosistema 
de I+D+i co que conta Galicia. O xerme de iMA-
TUS foi a actividade desenvolvida durante tres 
anos pola Agrupación Estratéxica en Materiais 
(AeMAT), financiada pola Xunta de Galicia, e a 
ampla experiencia na colaboración coa industria 
do antigo Instituto de Cerámica. Os logros acada-
dos en canto a formación de novos investigado-
res, actividade científico-tecnolóxica, e transfe-

rencia de tecnoloxía ao sector industrial ava-
lan a ilusionante, e ao mesmo tempo retado-
ra, tarefa que ten por diante iMATUS.  

Busca e complementariedade tradúcense 
no ámbito científico en innovación e interdis-
ciplinariedade, que son os dous motores esen-
ciais do avance do coñecemento no século 
XXI. Poucos eidos requiren, como o dos ma-
teriais, cooperación entre disciplinas distin-
tas que actúen de forma coordinada e diná-
mica para atopar solucións ás demandas da 
sociedade. A palabra material ten dúas acep-
cións principais; como adxectivo cualifica o 
que ten realidade física, en contraposición ao 
incorpóreo ou inmaterial. 

 Como substantivo, material é aquilo do que es-
tá feito un ser vivo ou unha cousa, ou que se pode uti-
lizar para facer algo. Estamos feitos de materiais 
(proteínas, lípidos, minerais), convivimos con mate-
riais (as materias primas que achega a natureza) e 
procuramos de materiais cada vez máis avanzados 
para desenvolver todas as facetas da vida (vivenda, 
automoción, enerxía, saúde...). O valor do mercado 
mundial de materiais avanzados, que alcanzou os 59 
000 millóns de euros en 2018, prevese que supere os 
125 000 millóns en 2026.  

Existe unha crecente demanda de materiais inno-
vadores, deseñados con propiedades novas ou mello-
radas para elaborar produtos e deseñar procesos máis 
eficientes e sostibles. A transición cara a un modelo 
enerxético baseado en fontes renovables e a implanta-
ción da economía circular son un acicate para a cien-
cia dos materiais. Pero tamén o é a necesidade de in-
novación na industria, onde se estima que o 70 % dos 
avances técnicos están directa ou indirectamente vin-
culados aos novos materiais. Por iso, as  políticas eu-
ropeas, estatais e autonómicas de desenvolvemen-
to industrial e económico ofrecen un espazo des-
tacado á ciencia dos materiais, e unha xanela de 
oportunidade única para posicionar a Galicia, a tra-
vés de iMATUS, á vangarda da investigación. 

iMATUS aspira a ser un centro de investigación 
de referencia internacional no campo dos materiais 
a todos os niveis de procesado, dende a materia prima 
(vexetal, animal ou mineral) ata os materiais técnicos 
froito de transformacións ás que se someten as ma-

terias primas para dar lugar a produtos con novas 
prestacións. Os materiais avanzados, a nanotecnolo-
xía, a fotónica e a fabricación avanzada —que inclúe 
a impresión 3D, as tecnoloxías cuánticas, as técnicas 
de simulación e o deseño computacional— están no 
foco da creación, investigación e transferencia de co-
ñecemento de iMATUS.  

A Unión Europea considera estas tecnoloxías co-
mo estratéxicas para o desenvolvemento industrial 
(key enabling technologies), e as empresas galegas sen-
lleiras en sectores como a cerámica, a transforma-
ción de metais e madeira, e o téxtil e dos ámbitos da ali-
mentación e biomédico precisan profesionais cada vez 
mellor preparados e contan con departamentos de 
investigación que demandan colaboracións e apoios 
tecnolóxicos innovadores.  

A misión do Instituto é facer ciencia multi e in-
terdisciplinar de excelencia con impacto científico e 
socioeconómico no ámbito dos materiais aplicados 
á saúde, á industria, ás tecnoloxías emerxentes, ao 
medio ambiente e á enerxía. iMATUS ten como 
obxectivo converterse nun centro de atracción de in-
vestigadores que poidan impulsar de maneira co-
laborativa a creación e transferencia de coñecemen-
to en beneficio da ciencia, da actividade produtiva 
e da sociedade en xeral. Para iso ten que estar á al-
tura do reto que supón artellar os coñecementos  
complementarios cos que contan os seus integran-
tes e xerar unha contorna de pensamento creativo 
que dea pulo á ciencia dos materiais e ás súas apli-
cacións tecnolóxicas.

Estamos feitos de 
materiais 
(proteínas, lípidos, 
minerais), 
convivimos con 
materias primas e 
procuramos de 
materiais cada vez 
máis avanzados 
para desenvolver as 
facetas da vida.

Carmen  
Álvarez Lorenzo 

Catedrática de 
Farmacia y Tecnología 

Farmacéutica  y 
Directora del  iMATUS
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Camino por recorrer en la  
nueva Ley de Universidades

E
n este día de celebración para todos los 
gallegos, el especial de El Correo Gallego 
es un clásico en el que se da cabida a ar-
tículos de opinión escritos con nombre 

de mujer. Como profesora e investigadora de la 
Universidad de Santiago, he reflexionado en ar-
tículos anteriores sobre los aspectos que deben 
guiar nuestros objetivos y definir nuestro papel 
en la sociedad. Desde nuestra actividad profesio-
nal, los miembros de la Universidad gallega  de-
bemos impulsar y posicionar el papel de Gali-
cia como referente nacional e internacional en 
el ámbito de la educación y la investigación.  

En el momento actual, sujeto a incertidum-
bres de todo tipo, la nueva Ley Orgánica del 
Sistema Universitario (LOSU), por la que se 
reforma la Ley 14/2011 conocida como ley 
LOU, introduce nuevas variables en juego de 
cara a mejorar la eficiencia, coordinación, go-
bernanza y transferencia de conocimiento del 
Sistema Público de Ciencia, Tecnología e In-

novación español, así como para reducir las car-
gas administrativas.  

Uno de los elementos que destaca con mayor én-
fasis es el modelo de contratación de personal. Se 
propone la reducción de los contratos temporales 
para el personal docente e investigador, introdu-
ciendo un nuevo tipo de contrato indefinido, y limi-
tando para ciertos condicionantes los contratos la-
borales temporales.  

En principio, los contratos indefinidos deberían 
reflejar las singularidades del sistema de I+D+i y 
no estar sujetos a los límites de la oferta de em-
pleo público ni a las tasas de reposición. Tras un 
concurso de acceso libre basado en los méritos, la 
consolidación de los mejores profesionales debe 
asegurarse en base a criterios de excelencia y no 
por factores de oportunidad o coyunturales.  

La disponibilidad de fondos continúa siendo el 
talón de Aquiles de la sostenibilidad financiera del 
sistema universitario 
español. La expectativa 
que se plantea es conse-
guir un 1% del PIB dedi-
cado a la financiación 
pública de la I+D, si bien 
hay que tener en cuenta 
el punto de donde par-
timos, actualmente en 
torno al 0,7%, lo cual 
crea en la situación ac-
tual cierto escepticismo. 
El modelo de financia-
ción debería promover 
la eficiencia en base a 
resultados, establecien-
do un equilibrio entre la 
investigación (básica y 
aplicada) y la docencia.   

La internacionalización de la Universidad a tra-

vés de la adscripción de investigadores o profeso-
res extranjeros es otro de los elementos a poten-
ciar, así como la redefinición del contrato de inves-
tigador distinguido para atraer a personal cientí-
fico de prestigio.  

No sólo la internacionalización se aplica a los in-
vestigadores extranjeros que consideran a la Uni-
versidad Gallega como destino y punto de partida 
de una nueva carrera profesional, es también esen-
cial promover la movilidad de los profesores ya con-

solidados, creando vínculos estre-
chos con instituciones extranjeras de 
prestigio. Sin embargo, la reasigna-
ción de las horas de docencia del Plan 
de Organización Docente de cada 
profesor/a complica notablemente 
los aspectos organizativos del Centro. 

La norma aprobada en el Congre-
so también busca resolver las princi-
pales desigualdades de género que 
persisten en el ámbito de la I+D+i, al 
tiempo que se implementan accio-
nes y protocolos específicos contra 
cualquier tipo de acoso por razón de 
sexo u orientación sexual.  

En el día de Galicia es oportuno re-
flexionar sobre el modelo educativo 
y de investigación de calidad de la 

Universidad, siguiendo las directrices de la exce-
lencia y apostando fuertemente por el talento. 

María Teresa 
 Moreira Vilar 
Catedrática  de 

Enxeñería Química de la 
USC y directora 

científica de CRETUS
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indefinido,  limitando los 
contratos laborales 
temporales. 
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A pandemia silenciosa

Q
uizá estean de acordo comigo que a 
pandemia causada pola aparición e a 
propagación a nivel mundial do coro-
navirus SARS-CoV2, supuxo un punto 

de inflexión nas nosas vidas. É insólito como 
un « virus » puxo en xaque a saúde e a econo-
mía global, facendo vulnerables a millóns de 
homes e mulleres.  

As duras experiencias vividas nestes tres úl-
timos anos permitiron apreciar o valor, no no-
so día a día, de moitas cousas cotiás das que qui-
zás non eramos conscientes do seu impacto.  

No día grande de Galicia e de Compostela, 
quero aproveitar este espazo que me brinda 
El Correo Gallego para concienciar, e reflexio-
nar, sobre outra pandemia que desafortunada-
mente nos axexa silenciosamente, « as super-
bacterias ». Son bacterias resistentes a varios 
antibióticos de forma simultánea que actual-
mente ameazan o excelente arsenal de medi-
camentos que temos desenvolvido durante os 
derradeiros 70 anos, que permitiron curar en-
fermidades que antes eran mortais, como a le-
pra, o cólera, a peste bubónica, a pneumonía ou 
a tuberculose. 
Os antibióticos, que moitos chamamos « salva-

dores de vidas », xa non funcionan como antes, so-
bre todo cando as bacterias infectan persoas con 
un sistema inmune débil, o noso mellor meca-
nismo de loita contra elas. As bacterias foron evo-
lucionando, cambiando, adaptándose a nós, como 
fixo e o fai o coronavirus. Sobreviven facéndose 
fortes fronte aos antibióticos desenvolvendo me-
canismos de evasión, « de escape », cada vez máis 

sofisticados. Así fármacos que funcionaban ben, 
deixaron de ser eficaces, non sendo quen de eli-
minar a infección do paciente. 

Isto é un problema que preocupa enormemen-
te aos médicos e aos científicos, sobre todo no ei-
do hospitalario, xa que os antibióticos son moi 
importantes para o éxito de moitas outras tera-
pias relevantes. Por exemplo, en persoas some-
tidas a quimioterapia contra ao cancro, a diáli-
se para a insuficiencia renal, a transplantes ou a 
cirurxía xeral. Nestes 
casos, os antibióticos 
permiten solucionar 
os cadros infecciosos, 
é dicir, as complica-
cións que a miúdo so-
fren estes pacientes e 
que comprometen a 
súa saúde e, con iso, a 
súa recuperación. 

O uso abusivo e exce-
sivo que temos feito de-
les durante anos, é un 
dos factores que dispa-
rou este problema ata 
os niveles actuais. Non 
eramos moi conscien-
tes de que as bacterias vólvense resistentes co-
mo resposta o tratamento cos antibióticos. Can-
to máis os usemos máis resistencia imos ter xa 
que para elas é unha batalla « morrer ou vivir ».  

A resistencia aos antibióticos ten ademais un 
enorme impacto económico nos sistemas de saú-
de e na sociedade. Así, o Centro Europeo para a 

Prevención e o Control de Enfermidades (ECDC) 
estima que ao redor de 25.000 europeos morren 
cada ano como consecuencia directa de infec-
cións resistentes a múltiples fármacos, o que su-
pón un gasto de €1500 millóns en custos adicio-
nais de atención ao paciente. Se a iso sumámoslle 
as melloras logradas no manexo das enfermida-
des crónicas, así como o envellecemento progre-
sivo da poboación, a resistencia aos antibióticos 
está a chegar a niveis tan perigosos, que a Orga-

nización Mundial da Saúde (OMS) 
calcula que no 2050 as mortes por 
resistencia aos antibióticos supera-
rán ás causadas polo cancro.  

Isto levou á OMS para considerar 
hoxe en día á resistencia aos anti-
bióticos, unha das tres maiores 
ameazas para a saúde humana nas 
próximas décadas.  

Como científica traballando no ei-
do das enfermidades infecciosas, 
penso que a pandemia demostrou 
con claridade o terrible custo de 
non estar preparado contra as infec-
cións causadas por microorganis-
mos patóxenos, e que non é posible 
desenvolver unha « cura » para ma-

ñá, por moito que apuren os investigadores.  
Confío que o vivido co COVI-19 permita « atraer 

maior vontade política » na aposta pola investiga-
ción en xeral, e no eido das enfermidades infec-
ciosas en particular. A resistencia aos antibióticos 
avanza máis lentamente que o virus, pero a súa 
evolución é implacable.  

 
As bacterias foron 
evolucionando, 
cambiando, adaptándose 
a nós, como fixo e o fai o 
coronavirus. Sobreviven 
facéndose fortes fronte 
aos antibióticos 
desenvolvendo 
mecanismos de evasión, 
« de escape », cada vez 
máis sofisticados. 

Concepción 
González Bello 
Catedrática de  

Química Orgánica. 
Investigadora principal 

no CiQUS
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O mellor de nós

A
índa que a dixitalización teña aniñado en 
todas os recantos do cotián, sobreviven 
pendurados nalgunhas cociñas, eses al-
manaques de papel con algún motivo flo-

ral ou algunha propaganda dun negocio da te-
rra, aos que se lles rachamos as follas co paso do 
tempo. Uns almanaques nos que os días sina-
lados, coma o de hoxe, aparecen en vermello, co-
ma se dunha alarma visual se tratase, obrigán-
donos a rememorar o acontecido nesa data ou 
noutra próxima.  

Todas e todos temos os nosos días vermellos par-
ticulares, vencellados a acontecementos familiares 
ou profesionais. Días que poden ser propios ou com-
partidos. De fondos pesares ou de ledicias infindas. 
Confésolles que no meu almanaque non hai moitas 
datas anotadas, e que estas non se soen correspon-
der con feitos puntuais, se non máis ben con finais 
(ou comezos) de traxectos, aos que se chega (ou 
dos que se sae) frecuentemente en compaña.  

Unha desas datas é o 19 de agosto: fai un ano, 
ese mesmo día, creábase o Centro de Investiga-
ción e Tecnoloxía Matemática de Galicia, o CIT-
MAga, como consorcio das tres universidades pú-
blicas de Galicia, símbolo do compromiso das tres 
institucións co desenvolvemento económico e so-

cial. Un compromiso que se torna tanxible no só na 
formación das mellores xeracións de profesionais de 
todas as áreas, senón tamén nas colaboracións das 
tres universidades para a posta en marcha de inicia-
tivas únicas no eido da docencia, a investigación e 
a transferencia de coñecemento.  

Desta volta, as universidades de Santiago de Com-
postela, A Coruña e Vigo, teñen xuntado as capaci-

dades matemáticas para apostar pola creación do 
CITMAga, desenvolvendo unha axenda científica 
orientada á resolución dos retos globais, en ámbi-
tos como a vida e a sustentabilidade, as humanida-
des dixitais e a competitividade industrial, fomen-
tando e apoiando a investigación motivada pola cu-
riosidade que leva a avances do coñecemento, e cun 
claro compromiso coa transferencia do coñecemen-
to a outras áreas e ao tecido produtivo.  

Con 93 investigadoras e investigadores vincula-
dos, das tres universidades, 45 investigadoras e in-
vestigadores en formación e 30 persoas traballan-
do connosco, en xestión 
da investigación e no de-
senvolvemento de pro-
xectos de investigación e 
de transferencia, as per-
soas que facemos CIT-
MAga aspiramos a con-
verter o noso centro nun 
referente nacional e in-
ternacional polos nosos 
resultados científicos e 
polo noso impacto eco-
nómico e social; consti-
tuíndo un piar de exce-
lencia no ecosistema de innovación e investigación 
de Galicia, e realizando a nosa actividade promo-
vendo e respectando a ética, a transparencia e o 
rendemento de contas, a responsabilidade social, 
o compromiso coa Ciencia en Aberto e por supos-
to, a igualdade.  

Cun 40% de investigadoras vinculadas, pero tan só 
un 20% de investigadoras en formación, evidenciamos 

a falta de relevo nas profesionais das matemáticas 
no ámbito científico-académico. Por iso, debemos de-
dicar esforzos a visibilizar referentes para fomentar 
as vocacións femininas, pero tamén debemos traba-
llar porque as mozas sexan quen de chegar ás metas 
que se propoñan na súa carreira científica. 

Castelao, no comezo de “Os dous de sempre”, fai 
unha dedicatoria á mocidade galega na que di que 
escribir a novela lle prestou “horas de vida feliz” e 
que xa se daría por satisfeito co que se divertira 
no proceso de escribila; pero que a obra fora ima-
xinada con tanta ledicia e composta con tanto aga-

rimo que algo tería de bo… conclúe 
que quizais non sería unha grande 
obra, pero que era tan súa que non 
podería ofrecer nada mellor. 

A posta en marcha do CITMAga 
supuxo un reto importante para a 
nosa comunidade, e sen dúbida ga-
ñamos xa co feito de concibilo. Pe-
ro certamente, se puxemos todo o 
empeño en imaxinar CITMAga, 
cumpría facelo realidade, marcalo 
nos nosos almanaques, e ofrecelo ao 
noso país. A piques de celebrarmos 
o seu aniversario, na comunidade 

do CITMAga sentímonos orgullosos de que hoxe 
sexa realidade; comprometidos coa encomenda de 
servizo e dispostos a amosar todo o que as Mate-
máticas poden contribuír á mellora do noso benes-
tar. O CITMAga é sen dúbida o mellor que a co-
munidade matemática galega pode ofrecer ao pa-
ís e de seguro que, para facelo medrar, daremos 
o mellor de nós. 

Cun 40% de investiga-
doras vinculadas, pero tan 
só un 20% de investiga-
doras en formación, 
evidenciamos a falta de 
relevo nas profesionais 
das matemáticas no 
ámbito científico-acadé-
mico.  Debemos dedicar 
esforzos para fomentar as 
vocacións femininas.

Rosa  
Crujeiras Casais 

Directora científica, en 
funcións, do CITMAga
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Lugo, Campus Terra:  
se hace camino al andar

A
provecho el privilegio de poder comu-
nicarme con los lectores de El Correo 
Gallego en el Día de Galicia, para dar 
protagonismo al hermano “pequeño” 

de la Universidad de Santiago de Compostela, 
el Campus Terra, emplazado en la histórica ciu-
dad de Lugo. Ciudad testigo del caminar de los 
primeros peregrinos que atravesaban la Ruta Ja-
cobea Primitiva, y sede de una impresionante ri-
queza arqueológica heredada de la ciudad roma-
na de Lucus Augusti. No en vano, la provincia 
de Lugo cuenta con varios tesoros declarados 
Patrimonio de la Humanidad por la UNESCO: la 
muralla romana de Lugo y los Caminos de San-
tiago Francés, Primitivo y Norte, incluidas las ca-
tedrales de Lugo y Mondoñedo en la declaración 
de estos dos últimos. 

En este marco privilegiado nace el Campus Te-
rra de Lugo, como resultado del acuerdo entre 
la USC y la Consellería de Cultura, Educación e 
Universidade da Xunta de Galicia, con la firme in-
tención de transformar este Campus en un refe-

rente científico y social en los ámbitos del conoci-
miento vinculados a la sostenibilidad económica, so-
cial y medioambiental de los recursos de la tierra. 
Este objetivo global ha conducido a focalizar la espe-

cialización de nuestro Campus sobre cuatro ejes 
principales, que aspiran a vertebrar una estrategia 
de I+D diferencial para el sector primario de Ga-
licia: Producción Vegetal y Agricultura Sostenible, 
Producción y Salud Animal Sostenible, Alimentación 
Segura y Gestión Forestal Sostenible. Nuestro Plan 
Estratégico para el Cam-
pus Terra contempla, 
por tanto, los desafíos 
prioritarios del Pacto 
Verde Europeo (desarro-
llo de prácticas sosteni-
bles) y los retos de la Es-
trategia de Especializa-
ción Inteligente (RIS3) 
definidos para el periodo 
2021-2017 en Galicia.  

Es un orgullo formar 
parte del engranaje do-
cente y científico del 
Campus de Lugo, donde 
nuestra principal preocupación es apostar porque 
las nuevas generaciones encuentren el nicho idó-
neo para quedarse, para volver, para captar más ta-
lento… Como tantos otros investigadores, conozco 
de primera mano, lo que supone el peregrinaje en 

busca de estabilización. Me consolidé en este Cam-
pus gracias al Programa Estatal para Desarrollar, 
Atraer y Retener Talento: Ramón y Cajal. Estabili-
zarse te proporciona el sosiego de orientar tu traba-
jo con perspectiva, en mi caso en un tema tan prio-
ritario, como es la lucha contra la resistencia a los 

antibióticos y el desarrollo de estrate-
gias “de la granja a la mesa”, con ob-
jeto de mejorar la seguridad alimen-
taria bajo la perspectiva de Una Úni-
ca Salud (One-Health).  

Por experiencia sé que es un po-
quito más difícil (o lento) crecer 
cuando no tienes todos los recursos 
a mano, pero es verdad que el em-
peño, la búsqueda de sinergias sin 
prejuicios ni complejos, a la larga da 
sus frutos. Ahora, lo principal es lu-
char por la gente que se va sumando, 
para que todo fluya de forma más efi-
caz (o “a la corta”), y el Campus Terra 

es el ecosistema perfecto por el que se debe apos-
tar. 

Porque …”se hace camino al andar”, como decía 
Antonio Machado en uno de sus poemas. Y, afortu-
nadamente, en Galicia tenemos Camino…¡Feliz Día!. 

 
Nace el Campus Terra 
con la firme intención de 
transformar este Campus 
en un referente científico 
y social en los ámbitos del 
conocimiento vinculados 
a la sostenibilidad 
económica, social y 
medioambiental de los 
recursos de la tierra. 

Azucena  
Mora Gutiérrez 

Directora de la Unidad 
de  Seguridad 
Alimentaria y 

Resistencias del LREC
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Aplicación Espello 2022

O
s anos conteñen o que lles metemos, e es-
te ten unha guerra explícita que leva a va-
lorar as persoas do presente no día de 
Galicia do 2022.  

Os espellos ucraínos están quebrados para 
persoas que fai uns meses brindaron coma nós 
polo 2022, e se tentamos empregalos pulindo a 
lente da empatía, máis que un retrato vemos un 
quebracabezas que contén pezas compartidas. 
Eses espellos só reflectirán beleza se instalamos 
nas nosas mentes unha aplicación espello que 
proxecte equidade e que fusione os seus anacos 
coa paz. É preciso que a accionen neuronas es-
pello as persoas de ambos bandos con responsa-
bilidades políticas. 

Confeso que empecei a instalar esta aplicación 
ao responder en diferentes encontros sobre a pre-
senza das mulleres en diferentes estudos rela-
cionados coas matemáticas e a informática. Sem-
pre falamos de referentes.  

No comezo desta encomenda, ao decatarnos de 
tantas mulleres descoñecidas e non recoñecidas, 
tentamos duplicar obxectivos. Comezamos pro-
xectando grandes referentes e as nenas e das mo-
zas precisaban de grandes castelos, para dispor 

de longas paredes onde colgar os espellos. E as pare-
des ás veces remataron sendo as súas costas, e o con-
to rematou en traxedia, coa lumbalxia mental do sín-
drome da impostora...  

Hoxe quero convidalas e convidalos a mudar o 
final do conto, a sacar referentes dos castelos, e a ins-
talar nas nosas mentes unha aplicación lixeira e na-
tural. O reflexo nun regato de persoas admiradas e 
próximas é suficiente para activar neuronas espello.  

Fai pouco participamos nun programa de A 
Ciencia é Feminino tres estudantes da novena, un-
ha da décimo terceira promoción do Programa Es-
talmat-Galicia e quen escribe.  

Ariana liderou o programa formulando valio-
sas preguntas que as miñas admiradas Aldara, Isa-
bel, María e Kenya despois de responder rebotaban 
entre elas. Unha foi de referentes, e moi sabiamen-
te Aldara dixo que máis que a persoas concretas ela 
admiraba cualidades de persoas. 

 Ela xa ten feita a súa 
aplicación espello. Un 
quebracabezas no que 
cada peza é valiosa por si 
mesma e integra valores 
admirados para proxec-
tar a propia imaxe.  

Compartirei hoxe que 
vexo no regato cristalino, 
sumando xa as compa-
ñeiras de dito programa.  

No encontro organiza-
do este mes por FEMU-
RO en Verín, dedicado a 
romper teitos de cristal, 
eu lembrei ao Sr. Arias, 
profesor de Física e Química do IES As Lagoas de Ou-
rense, quen fixo que a Física fose a miña primeira vo-
cación, e que xusto nos deixou o día de San Pedro. 
Aprendín, como moitos colegas do instituto, dun gran 
mestre e dun señor da Física.  

Deste centro sempre agradecerei o recibido de to-
das e todos os docentes. Sen as súas pezas estaría in-
completo o meu espello. 

O quebracabezas reflexivo é unha colección de 
cromos que a vida che vai dando en sobres e ti de-
cides abrir.  

A primeira entrega é na casa, eu abrina antes 
de nacer, a miña nai, ela é a referente de sabia e 
emprendedora que sabía ver onde apostar o futu-
ro. Esta é unha peza única, un dos cromos que 
non cambias, dos que o editor da colección pu-
xo en poucos sobres. Tela, recoñecela e poder di-
cirllo en vida e vivir a súa morte, como no caso do 

Sr. Arias, e colocar o cromo no sitio 
exacto do espello.  

Hai outra peza que ten sido prota-
gonista na sección da Mandala deste 
xornal. Está afinada, feita moi a me-
dida e agora da puntadas sen fíos en 
soños, é o meu pai. Este curso pasou-
no comigo e partillamos os cantos dos 
canarios e dos merlos, o elegante mo-
vemento da garza, o vestido do Fon-
tán e o lume, provocando que unha 
adolescente reparase no seu flow. Ou-
tro dos cromos que se cambiase se-
ría outra persoa. Vexo esta peza nas 
miñas mans,  pola xenética compar-
tida, enfiando matemáticas e senti-

mentos con feitos. 
Hoxe, no día de Galicia, desexo que se recom-

poñan os espellos ucraínos, e que vostedes ao ins-
talar a aplicación espello identifiquen todas as súas 
pezas valiosas, e recoñezan sempre o seu propio 
rostro con moito afecto, seguro que aparece nou-
tros espellos nos que vostedes son referentes nun 
regato cristalino! 

A primeira entrega é na 
casa, eu abrina antes de 
nacer, a miña nai, ela é a 
referente de sabia e 
emprendedora que sabía 
ver onde apostar o futuro. 
Esta é unha peza única, un 
dos cromos que non 
cambias, dos que o editor 
da colección puxo en 
poucos sobres.

Elena  
Vázquez Cendón 

Decana da Facultade 
de Matemáticas da USC
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Non mordas a man de  
quen che da de comer

N
on é novidoso afirmar que a cidade de 
Santiago de Compostela está sustenta-
da en tres pilares: administración auto-
nómica, universidade e turismo. Estes 

deberían ter sido suficientes para facer de San-
tiago unha gran vila que superara hai tempo o tei-
to dos cen mil habitantes. 

Unha oportunidade perdeuse cando se adxu-
dicou a Santiago a capitalidade autonómica. A es-
caseza e carestía da vivenda obrigou a moitos tra-
balladores a instalarse en municipios veciños. Es-
te comportamento sostívose no tempo favorecen-
do o crecemento dos concellos lindeiros ao longo 
dos últimos 30 anos, que acollían a todos aque-
les que non podían adquirir unha vivenda acorde 
aos seus gustos ou necesidades na capital gale-
ga. Ames, con más de 32.000 habitantes, desta-
ca por ser un dos dous concellos galegos con sal-
do vexetativo positivo, categoría que perdeu es-
te ano o Concello de Oroso cun saldo de -4. 

Con respecto á universidade, durante os anos 
80, corenta mil estudantes se instalaban cada cur-

so na cidade e tanto o sector inmobiliario como a 
hostalaría estaban volcados neles e na poboación 
permanente. A creación das universidades de Vigo 
e Coruña, a proliferación das mesmas no territorio 
español e o descenso demográfico supuxeron un-
ha caída importante do número de alumnos. Esta re-
dución repercutiu na economía da cidade pero o pu-
lo dado ao Xacobeo a partir do ano 1993 propiciou 
que a hostalaría, comercio e o sector de aluguer reac-
cionara orientándose progresivamente aínda máis 
ao turismo, o terceiro pilar. 

As consecuencias do confinamento e distancia so-
cial puxeron de manifesto as debilidades da econo-
mía santiaguesa á que lle costaba sobrevivir sen a 
axuda dos turistas, dos universitarios e dos veciños 
dos concellos lindeiros, en especial Ames e Teo que 
superan entre os dous os 50.000 habitantes.  

Na recuperación da normalidade e na declaración 
dun bienio Xacobeo, o sector do aluguer veu unha 
oportunidade de recuperar o tempo perdido dedi-
cando a maioría das vivendas a aluguer vacacional, 
que ten certas vantaxes 
fronte ao aluguer de lon-
ga duración: máis ingre-
sos, menos desgaste da 
vivenda ao tratarse de 
estadías curtas, máis 
control sobre o estado da 
vivenda, por exemplo.  

E, de novo Santiago 
non pode ofrecer vi-
venda digna a un prezo 
digno nin ás familias 
nin a estudantes uni-
versitarios.  

Non vou a entrar a 
analizar sobre cal debe 
ser o destino dos pisos en propiedade. Pero o que 
está claro é que hai que darlles unha alternativa a 
eses dous colectivos.  

Garantindo, por un lado, un lugar para vivir; e por 
outro un prezo razoable que poidan afrontar as fa-
milias cando nos alcance o declive económico que 
se anuncia que está por vir.  

Con respecto ao estudantado con praza na USC, 
se a situación do aluguer non mellora, contémplan-
se dúas posibilidades a corto prazo, aínda que non 
de implementación inmediata. A primeira é que con-
cello e universidade se poñan de acordo para trans-
formar edificios baleiros en residencias universita-
rias. Un bo destino sería o Hospital Vello de Gale-
ras. Beatriz Castro facía referencia en El Correo Ga-
llego a un novo Burgo das Nacións adaptado aos 
tempos como medida desesperada.  

A segunda, que non favorece a San-
tiago, é facilitar que se poidan instalar 
nos concellos veciños que non teñan 
saturado o mercado de aluguer. Pa-
ra elo debe mellorarse a frecuencia do 
transporte público entre as vilas prin-
cipais pensando tanto na actividade 
académica como no ocio, aínda que 
este último é fácil que tamén se tras-
lade cando un volume importante de 
estudantes se concentre nesas vilas. 
Trátase dunha oportunidade para os 
concellos cercanos menos poboados. 
Ollen o mapa. 

Sorte ten Santiago de que a pande-
mia puxo de manifesto os problemas 

da ensinanza telemática. De non ter sido así, moi-
tas familias optarían por este tipo de docencia nuns 
tempos caracterizados por unha inflación elevadísi-
ma resultante dunha crise enerxética sen preceden-
tes de escura orixe. Non perdamos o tempo e ase-
guremos o futuro. 

Feliz 25 de xullo 

 
As consecuencias do 
confinamento e distancia 
social puxeron de 
manifesto as debilidades 
da economía santiaguesa 
á que lle costaba 
sobrevivir sen a axuda dos 
turistas, dos universitarios 
e dos veciños dos 
concellos lindeiros.

M. Elena  
López Lago 

Decana da Facultade  
de Física da USC
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Mirando a Galicia desde o 
Xornalismo e a Comunicación

C
omezo esta breve reflexión recollendo unhas 
ideas do último informe que  publicou o Con-
sello da Cultura Galega, en 2015, sobre a Comu-
nicación en Galicia. Daquela, presentábase un 

escenario renovado, marcado pola accesibilidade e a 
mobilidade nun mundo conectado por Internet, e cun 
desafío incipiente: estar no mundo en galego e como ga-
legos/as. Nese contexto, a existencia dunha industria da 
comunicación en Galicia permitía asentar esa comu-
nicación con voz propia na dobre tendencia entre o glo-
bal e o local.  

Hoxe, algo máis dun lustro despois, seguimos adap-
tando o xornalismo e a comunicación ás esixencias do 
século XXI, aprendendo a convivir coa necesidade de 
manter unha reputación e credibilidade diante da so-
ciedade que reclama poder confiar nos medios, e de 
acertar cos modelos de negocio e de monetización que 
permitan facer produtos de calidade capaces de atraer 
a unhas audiencias cada vez máis fragmentadas, hi-
perconectadas e móbeis. E debemos afrontar este es-
cenario, ademais, sen deixar de valorar que a nosa esen-
cia está en facelo desde unha perspectiva galega e en ga-
lego.  

E aí atopamos á  Facultade de Ciencias da Comu-
nicación da Universidade de Santiago de  Compostela 
(USC), que leva xa 30 anos traballando mesa dirección, 
desde que botou a andar no curso 1991-1992. Primei-
ro desde a Praza de Mazarelos, e actualmente desde 
un edificio singular do Campus Norte asinado polo pre-
miado arquitecto Álvaro Siza.  

Se nos anos 90 houbo que situar os estudos de Xorna-
lismo desde a periferia galega no mapa de titulacións 
dos estudos de Comunicación a nivel estatal, e houbo 
ademais que conectar aquela primeira licenciatura cun 
tecido empresarial galego -e de máis aló de Galicia- que 
estaba en expansión, hoxe, con este reto acadado, mi-
ramos cara un novo mundo. Conscientes de que non son 

tempos doados para as empresas de comunicación, can-
do os mundos reais danse a man cos virtuais no que xa 
coñecemos como o metaverso, entendemos que o Xor-
nalismo e a Comunicación seguen a ser imprescindi-
bles… e, incluso, son aínda máis imprescindibles ca sem-
pre…   

E que o público o valore é un gran desafío, especial-
mente as xeracións máis xóvenes. Entre os nativos so-
ciais (mozos/as de entre 18 e 24 anos que medraron no 
mundo da internet so-
cial) e os nativos dixi-
tais (os de 25 a 34 anos 
que medraron na era 
da información), están 
os grupos de audien-
cias fundamentais pa-
ra a sostenibilidade do 
xornalismo e da comu-
nicación que se viron 
obrigados a xogar na 
división das redes so-
ciais, como principais 
puntos de encontro en-
tre a oferta e a deman-
da.  

Intentando respostar á pregunta sobre que atrae tan-
to ao público xoven das redes sociais?, informes de pres-
tixio mundial como o Digital News Report 2022 identi-
fican algúns elementos para o debate: por exemplo, o es-
tilo informal e entretido das plataformas visuais (espe-
cialmente o vídeo online); a personalización e a 
diversidade fronte a medios tradicionais como a TV; e 
o sentido de comunidade para atopar intereses de ni-
cho. 

E aí atopamos o valor da proximidade. Aínda estan-
do baixo unha gran presión financeira a medida que a 
atención da audiencia e as vías de financiación desvían-

se cada vez máis cara as grandes plataformas e outros 
competidores, os medios e as empresas de comunica-
ción de proximidade desempeñan un papel fundamen-
tal na sociedade actual. E neste contexto, o potencial que 
ofrece Galicia é inmenso. 

Por iso, porque é a nosa obriga, e tamén a nosa vo-
cación, queremos seguir contribuíndo e poñer ao dis-
por da sociedade xs mellores profesionais, ao tempo que 
seguimos traballando por ser un lugar de referencia pa-

ra a formación continua dxs que xa exercen 
a profesión. Con esa finalidade, exploraremos 
a microformación como vía de aprendizaxe 
ao longo da vida.  

Traballaremos para conectar máis e me-
llor a nosa Facultade co tecido profesional ga-
lego, reforzando as relacións coas institu-
cións, as empresas, órganos colexiados e aso-
ciacións profesionais.  

E aí está o principal valor, pero tamén o 
maior reto. Seguir cumprindo, seguir sendo 
útiles á sociedade en xeral. No noso camiñar, 
apostamos por continuar co excelente labor 
dos equipos decanais anteriores que situaron 
á Facultade de Ciencias da Comunicación co-

mo un centro estratéxico para a USC; por impulsar a 
transversalidade das nosas titulacións no conxunto da 
oferta formativa da Universidade; por reivindicar a im-
plicación social que ten a Comunicación; por ofrecer 
ao noso alumnado a mellor formación posible abrín-
dolle ás portas a que participe activamente na vida uni-
versitaria, e por reforzar a nosa conexión coas institu-
cións, as empresas, os colectivos profesionais, e coa so-
ciedade.  

Farémolo con rigor, empatía, buscando a excelen-
cia e traballando en equipo. Queremos ser un motivo de 
orgullo e oportunidades para a sociedade galega.  

Feliz 25 de Xullo!! 

 
Os medios e as empresas 
de comunicación de 
proximidade desempeñan 
un papel fundamental na 
vida actual, aínda estando 
baixo unha gran presión 
financeira. Neste 
contexto, o potencial que 
ofrece Galicia é inmenso.

Ana Isabel  
Rodríguez Vázquez 
Decana da Facultade 

de Ciencias da 
Comunicación da USC
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Universidades galegas: fundamentais 
para o progreso do país 

G
ustaríame comezar por agradecer a El 
Correo Gallego esta nova invitación pa-
ra participar no suplemento especial 
do Día de Galicia. Vou aproveitar esta 

oportunidade para destacar o importante papel 
que a día de hoxe ten a Universidade galega en 
relación coa mellora da nosa sociedade. 

Hoxe podemos dicir con satisfacción que o Sis-
tema Universitario Galego, malia ter que seguir 
a mellorar, goza de boa saúde. É un sistema con-
solidado e forte. Un sistema no que até a data pre-
dominan as universidades públicas, que pres-
tan un servizo fundamental á Comunidade Gale-

ga facilitando o dereito universal á educa-
ción superior a toda a súa poboación. As 
tres universidades galegas alcanzaron un 
bo nivel en relación ás titulacións que se 
imparten nelas, na investigación que de-
senvolven e na transferencia que realizan 
ao sector empresarial, así como na xera-
ción de novas empresas. 

Mais non podemos quedarnos na auto 
compracencia, xa que nos últimos anos, as 
tres universidades públicas de Galicia per-
demos posicións a nivel internacional, 
mentres que outras universidades moi 
próximas do noso querido país veciño, Por-
tugal, incrementaron considerablemente 
o seu posicionamento. Xa sei que moitos 
non cren nos rankings (eu tamén son bas-
tante escéptica neste tema), pero cando a 

tendencia se mantén ao longo dos últimos anos, 
creo que debemos preocuparnos e facer unha pro-
funda reflexión. 

Que esta pasando? Aínda que non é fácil respon-
der a esta pregunta porque as causas poden ser moi 
diversas, gustaríame expor algunhas posibilidades.  

En primeiro lugar, o problema do financiamen-
to que se recibe, na actualidade claramente insu-
ficiente se queremos estar no primeiro nivel. A mo-
do de exemplo e a nivel nacional, mentres que en 
Galicia só se inviste o 0,94% do PIB en I+D, no Pa-
ís Vasco alcánzase un 1,96%. Isto é, máis do dobre. 
Isto é un claro factor limitativo, aínda que non o úni-
co. Nin moito menos. 

Outro aspecto a destacar é o modelo que se utili-
za, que na miña opinión debe adaptarse aos novos 
tempos e ser moito máis flexible e rápido para poder 
facer os cambios que a sociedade nos demanda. Non 
pode ser que, para poñer enriba da mesa un novo 
título universitario, se tarde case catro anos desde 
que se ten a idea e se ve a súa necesidade. O mun-
do actual móvese moito máis rápido e non podemos 
perder ese tren. 

E o terceiro aspecto que me gustaría destacar é 
o factor humano. Por unha banda, a idade media 
do profesorado é moi alta. Cómpre tomar medidas 
urxentes para ir formado aos futuros profesores. De-
bido ás limitacións orzamentarias dos anos pasados 
non houbo reposición de vacantes e nalgúns casos 
estanse presentando problemas importantes.  

Por outra banda, débese salientar as dificultades 

de reincorporación dos investigadores que se ato-
pan fóra, debido aos actuais problemas de estabili-
zación de profesorado. En moitos casos non se con-
segue un posto digno antes dos 40-45 anos, por iso 
medra a desafección dos mozos polo seu futuro na 
Universidade. Estes problemas relacionados coas 
persoas deben ser abordados con urxencia. 

Porén, a pesar destes problemas comentados 
anteriormente, as universidades galegas facemos 
ben o noso traballo. Os nosos egresados son ben 
valorados  e somos capaces de responder á de-
manda da sociedade galega. Ademais, como con-
secuencia do coñecemento que achegamos, xé-
ranse novas demandas que poden mellorar no-
tablemente o noso sector produtivo en ámbitos 
estratéxicos neste momento. Pénsese, por exem-
plo, na intelixencia artificial, na robótica, nos 
novos materiais de gran importancia en temas co-
mo a enerxía, na saúde, no medio ambiente ou na 
dixitalización entre outros.  

A modo de exemplo, podemos citar a evolución 
das empresas tecnolóxicas en Galicia, moitas de-
las xeradas a partir das universidades. No ano 
2020 as tecnolóxicas galegas supoñían o 30% do 
total de empresas españolas, e na actualidade Ga-
licia é a segunda comunidade a nivel nacional que 
máis empresas biotecnolóxicas crea. As universi-
dades galegas tamén somos relevantes noutros  
ámbitos das Humanidades e das Ciencias Sociais. 

Pregúntome até onde poderiamos chegar se ti-
vésemos os medios materiais e humanos axeitados. 

As tres 
universidades 
galegas alcanzaron 
un bo nivel en 
relación ás 
titulacións que se 
imparten nelas, na 
investigación que 
desenvolven e na 
transferencia que 
realizan ao sector 
empresarial, así 
como na xeración de 
novas empresas. 

Pilar  
Bermejo Barrera 

Académica da RAGC
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Educación, desarrollo y calidad de vida

5
0 Años de investigación: Desde mi experien-
cia de más de 50 años de investigación eco-
nómica internacional, me gustaría que el de-
sarrollo económico sostenible se abordase 

desde políticas económicas útiles y realistas, te-
niendo en cuenta el importante papel de la Edu-
cación en la calidad de vida internacional. Desde 
mi Tesis Doctoral, sobre 
el desarrollo en los paí-
ses de la OCDE, leídas en 
1975, hasta mis más re-
cientes investigaciones 
de los años 2020-2022, 
sobre el desarrollo eco-
nómico sostenible de 
164 países de todo el 
mundo, han transcurri-
do varias décadas en las 
que he dedicado dece-
nas de miles de horas a 
la investigación y dirigi-
do muchas Tesis Docto-
rales relevantes, así co-
mo publicado otros es-
tudios en artículos y li-

bros en varias lenguas: español, inglés, francés, 
portugués y gallego 

Necesidad de una mejor política europea:  En vez 
de la política actual europea de pretender que “el 
cambio climático” se resuelva sacrificando el desa-
rrollo económico de varios países de Europa, ha-
bría que abordar el tema a nivel mundial ponien-
do el énfasis en la importancia de la Educación en 
los países en vías de desarrollo, por sus importan-
te consecuencias positivas para el medio ambien-

te y la calidad de vida de todos los países. El 85% del 
incremento de la contaminación mundial por CO2 
en el período 1970-2015 no se debe a Europa sino 
a muchos países en vías de desarrollo. 

Educación y calidad de vida, perspectiva mundial:  
En el período 1995-2019 los valores medios de pro-
ducción real por habitante, mejoraron en cada uno  

de los 9 grupos de países, de mi estudio de 164 paí-
ses del mundo, pero muy poco en los países que te-
nían  bajo nivel educativo durante dicho período. 
Hay mucha pobreza que puede y debe superarse si 
se impulsa la Educación.  La siguiente tabla mues-
tra grandes diferencias entre el grupo con menor 
y mayor nivel educativo, y el grupo máximo. 

Todos los indicadores de calidad de vida de di-
cho estudio mejoran, en promedio en los gru-
pos con mayor nivel educativo. Hay algunas ex-

cepciones, a nivel de  países individuales, por 
conflictos especiales, como es el caso  de Ucrania 
y Rusia, pero en promedio el mayor nivel edu-
cativo mejora la calidad del gobierno, la paz y la 
calidad de vida. 

Política industrial e I+D en España: El incremento 
de la Producción real por habitante de España ha per-

mitido mejorar la tasa de Empleo pe-
ro no mejorar el salario real medio 
(el salario bruto  ha pasado de 24.02 
a 24.47 miles de Dólares del año 2000 
por trabajador en el período 1995-
2019), debido a una insuficiente pro-
ducción industrial por habitante que 
ha pasado de 2.25 a 2.01 miles de Dó-
lares en 1995-2019 y a un insuficien-
te apoyo a la investigación (I+D). Hay 
poco apoyo a los investigadores jóve-
nes y de edad intermedia, y por su-
puesto nulo o casi nulo apoyo a los in-
vestigadores de la tercera edad. Algu-
nos investigadores tienen salud sufi-
ciente para ser útiles a la sociedad 
cuando cumplen los 70 y los 75 años 
y debería de haber fórmulas de cola-

boración con universidades, CSIC y otras instituciones, 
y no marginarlos en un país que tanto necesita la I+D. 

Calidad de vida a nivel regional: En el estudio de 
la OCDE sobre bienestar en 402 regiones de nume-
rosos países industrializados, https://www.oecdre-
gionalwellbeing.org/. Galicia, y varias regiones es-
pañolas, destacan positivamente en los indicadores 
de atención a la salud, seguridad y medio ambien-
te, y están por algo debajo de la media en indicadores 
de empleo, renta y satisfacción con la vida.

Carmen  
Guisán Seijas 

Catedrática jubilada de 
Econometría de la USC

2525XX

INdicadores de desarrollo y calidad de vida en 164 países:   
Grupos 1 y 9, Media mundial y España. 

 (PH en miles de Dólares per cápita a precios y paridades de 2017) 
 

GRUPOS  PH95  PH19 Incr. Tyr 10 Fer 19 X1 Happi X2 Gov X4 Peace XM Media  
1   1172  1668 496 3.38 4.82 4.25 3.12 4.00 3.79  
9  50482  69249 18767 11.66 1.53 7.07 8.24 6.30 7.20 
Mundo  9886  16135 6249 8.09 2.40 5.35 5.0 4.80 5.38 
España  29042  40804 11762 9.40 1.24 6.49 6.78 5.95 6.41 

Nota: PH es producción real por habitante en los años 1995 y 2019. Incr. es el incremento. Tyr es el indicador de 
años de escolaridad de la población adulta en 2010, Fer es el número medio de hijos por mujer a lo largo de su vi-
da, según cómputo del año 2019. X4 es un indicador de Paz y XM es la media de X1, X2 y X4. Véase Entrada 47 
del Blog https://economiaydesarrollointernacional.blogspot.com Fuente: Guisán(2021). Revista AEID Vol. 21-2.  
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El botafumeiro como  
símbolo de concordia

H
oy se celebra la fiesta de Santiago, el 
Santo Patrón de España. Las celebra-
ciones comienzan el día anterior, el 24, 
pues ese día es cuando se lanzan los 

Fuegos del Apóstol que representan una gran tra-
dición famosa en el mundo entero. Son muchas 
las personas que se acercan a la plaza del Obra-
doiro para poder presenciarlos, y otros muchos 
los contemplan desde sus casas pendientes del 
cielo compostelano, que ese día se adorna con nu-
merosos colores que parecen querer competir 
con la belleza de las estrellas. 

Cada año, el diseño se modifica en parte, tra-
tando de colmar las expectativas de los santiague-
ses y de los visitantes, y cada año, al día siguien-
te, los más comprensivos y tolerantes alabarán la 
belleza del espectáculo, mientras que los más exi-
gentes o inconformistas comentarán: ¡Qué bar-
baridad, que mal estuvieron los fuegos, cada año 
los hacen peor! El asunto creo, no tiene solución, 
pero eso es también parte de la tradición y de la 

idiosincrasia del propio pueblo. 
Y hablando de fuegos permítanme que es-

te año me detenga en uno de los más anti-
guos, que tienen relación con la catedral de 
Santiago, y por lo tanto con la misma ciu-
dad que lleva el nombre del Señor Santia-
go. Me refiero al fuego que se enciende pa-
ra hacer funcionar el botafumeiro. De él voy 
a hablarles en esta ocasión. 

El botafumeiro es un gran incensario cu-
ya función, dicen los estudiosos del tema, fue 
purificar el aire y el ambiente de la catedral, 
de los malos olores que necesariamente se 
producían por la llegada de los peregrinos 
que venían andando desde distintos lugares, 
sin lavarse muchas veces, sudorosos y can-
sados del camino.  

La tradición establecía la necesaria acogida 
de estas personas dentro de la catedral para 
que pudiesen pasar la noche bajo techo cubier-
to y sagrado, después de haber culminado su 

viaje para postrarse a los pies del Señor Santiago. 
Creo que esta interpretación es cierta y además ló-

gica, el olor debía ser insoportable, y los gérmenes 
y virus que se podían transmitir inasumibles. 

Pero no debemos olvidar la interpretación más ex-
tensa, la primera que deberíamos hacer. El botafu-

meiro es en realidad un incensario, un gran incen-
sario, probablemente uno de los más grandes del 
mundo si no el mayor. 

Y, nos preguntamos, ¿para qué sirve un incensa-
rio? Pues para incensar, es decir para alabar a al-
guien. De modo que en el caso del botafumeiro de 
la catedral de Santiago debemos establecer que en 
primer lugar sirve para alabar a Dios y ofrecerle 
nuestras plegarias y nuestras buenas obras; y, en se-
gundo lugar, para purificar el ambiente y librarlo de 
los malos olores y de los posibles virus y enferme-
dades de todo tipo que trajesen los peregrinos a la 
catedral, evitando así que se extendiesen los conta-
gios. Tiene pues un origen y una función esencial-
mente litúrgicos. 

El botafumeiro que se usa en la actualidad, no es 
de plata, sino que está bañado en ella. Pesa 62 kilos 
cuando está vacío y mide 1,50 metros de altura. Ini-
cialmente era completamente de plata, pero fue ro-
bado por las tropas de Napoleón en 1809, durante 
la guerra de la independencia. 

He dicho que estos datos corresponden al bota-
fumeiro que se usa en la actualidad, pues hasta 2006, 
momento en que se produjo una restauración, el ins-
trumento anterior, pesaba 53 kilos porque no tenía 
el baño de plata. 

Otro elemento importante para el correcto fun-
cionamiento del botafumeiro es la cuerda que lo sos-
tiene que está atada al crucero de la catedral. Su lon-
gitud es de 65 metros y 5 centímetros de diámetro 
y pesa aproximadamente 90 kilos. 

Normalmente el botafumeiro, antes de su uso, pen-
de de la cuerda que lo sujeta, y se sitúa un poco más 
abajo del altar mayor de la catedral, en la nave cen-
tral de la misma. Cuando es necesario usarlo, se ba-
ja con cuidado aflojando las cuerdas que lo sujetan 
y se llena con una mezcla de carbón e incienso.  

Para que arda el fuego es preciso traer unas bra-
sas incandescentes que hacen que la mezcla intro-
ducida prenda inmediatamente. También ayuda, 
sin duda, el balanceo que poco a poco van impri-
miendo las ocho personas que tiran de las cuerdas 
para moverlo. 

 A esas personas se les denomina tiraboleiros. Ha-
ce tiempo existía un tiraboleiro mayor, cuya función 
era poner en movimiento el botafumeiro y pararlo en-
frentándose a él y colgándose de sus cadenas. Era real-
mente emocionante, pero ahora ya no existe esa figu-

ra y el botafumeiro va poco a poco parando hasta que 
se detiene por su propia inercia. Es una pena. 

El botafumeiro puede llegar a alcanzar una velo-
cidad de 68 kilómetros por hora desplazándose, ca-
da vez más alto, por el crucero de la catedral desde 
la puerta de Platerías hasta la de Azabachería. 

Lo cierto es que, es fácil pensar que pueda des-
prenderse, especialmente cuando alcanza su veloci-
dad y altura más altas. Pero en realidad esto sucedió 
muy pocas veces. Una de ellas en 1499, cuando Ca-
talina de Aragón, hija de los Reyes Católicos y espo-
sa de Enrique VIII de Inglaterra, estaba de visita en 
Santiago. Al parecer se desprendió en alguna otra 
ocasión, en 1622 y en 1937, pero afortunadamente 
nunca hubo víctimas como consecuencia del acci-
dente. La tradición compostelana dice que eso se de-
bió siempre a la protección del Santo Patrono. 

He dicho que el botafumeiro que se usa normal-
mente no es de plata, sino que está recubierto de 
ese metal precioso. Sin embargo, en el museo de 
la catedral se alberga uno de plata que fue obsequio 
de los Alféreces Provisionales, a la catedral de San-
tiago en 1971. 

El origen del botafumeiro data del siglo XI, aun-
que el sistema de funcionamiento actual es más mo-
derno. De hecho, el mecanismo de rodaduras, que 
es el que ahora se usa, se instaló en 1604. 

Debo terminar y lo haré con una petición que ex-
plica de alguna manera, me parece, la elección del 
tema que he tratado. 

Señor Santiago, hoy en el día que festejamos tu 
fiesta, y que también se ha convertido en el día da Pa-
tria Galega, quiero pedirte paz y concordia para to-
dos los pueblos. Empezando por el nuestro, por Ga-
licia, y continuado por el resto de Europa y hasta 
del mundo entero. Pienso fundamentalmente en 
Ucrania, pero existen otros muchos lugares igual-
mente necesitados de paz. 

Que de la misma manera que el incensario de la 
catedral eleva nuestras peticiones a Nuestro Señor 
al mismo tiempo que purifica y limpia de malos olo-
res el reciento de la seo compostelana, por tu inter-
cesión desaparezcan los malos olores de las guerras, 
de las luchas, de las desigualdades, de las injusti-
cias y se restaure lo antes posible un mundo de paz 
y concordia. 

Creo que sin duda este sería el mejor uso que se 
le podría dar al Botafumeiro. 

¿Para qué sirve un 
incensario? Para 
incensar, es decir 
para alabar a 
alguien. De modo 
que en el caso del 
botafumeiro de la 
catedral de 
Santiago debemos 
establecer que en 
primer lugar sirve 
para alabar a Dios y 
ofrecerle nuestras 
plegarias  y buenas 
obras.

Milagros  
Otero Parga 

Catedrática de Filosofía 
del Derecho de la USC
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Esencias permanentes

H
ai unha grande parte de cousas na vida 
que son figuracións. Coma fantasías e 
soños de forte devezo. Mais conforme 
vai pasando o tempo, todos imos colidin-

do e estampándonos nas miraxes. Ilusións rotun-
das para o amor, para a amizade, para sermos li-
bres, para vivir felices, que sen dúbida van penei-
rando as circunstancias e as persoas, e que nos 
dan de fronte en segundo que contextos. O que 
se vén chamando «relativizar» amorna e case 
que esvae aspiracións tan folgadas. Non é chegar 
á parálise escéptica nin á mirrada revirada, mais 
paseniño os degoros en máximos van sendo are-
las algo definidas. 

Nesa dinámica de irmos recompondo os fallos 
de conceptos excesivos, e das azacotadas ensoña-
cións, van emerxendo amodo esencias que nos 
dan perfil e identidade, sen sabelo con conscien-
cia son enxertos nos que prendemos. Non é o que 
nos venderan ao por maior, senón o que nós mes-
mos imos xerando en pingas de vida de seu.  

Está a esencia do rixo de nais que sementan e 
regan no nabal, e que tamén fan o xantar na ca-
sa. Que dan boa vida porque senten devagar e te-
ñen curiosidade. Exemplos de verdadeira inteli-

xencia adaptativa desde ben cedo. Avoas que quizais 
teñen distancia en tempo nas lecturas e nas con-
versas cos netos, mais que sempre atinan no rele-
vo das súas reflexións. Que seguen comentando 
«Penso que non chega o viño» para pedir, de xeito 
mitigado e sen dicilo, que vaias á bodega. Mulleres 
do rural que non perden a forza interior de seren e 
que achan satisfacción no achegado.  

Está a cerna da raizame veciñal de amizade afon-
dada en anos de labores e necesidades comparti-
das de vendimas, podas, rozas, colleitas, enfermi-
dades e continxencias. Ou en lerias cotiás de necesa-
ria convivencia. Os veciños, da casa son. Abofé que 
as segundas nais e esoutros tíos e irmáns que son 
os do lado, marcan o sentidiño e o cimbrar nas cos-
tumes familiares vedadas ou impostas. As marxes 
para a afouteza e a liberdade son máis amplas na ca-
sa dos veciños, dan facilidades para transitar os ca-
rrouchos cheos de pe-
dras na senda necesaria 
que se contén no dito 
«Matar ao pai». Cada-
quén faise e individuali-
zase sobre todo nas ca-
sas alleas. 

Tamén fican os xeitos 
xenuínos de estar e de 
ter pousos no natural, de 
respecto e coidado polas 
contornas e polos produ-
tos de preto. Coa certe-
za de que as fragas, os 
montes, as leiras, os ríos 
e o mar, nos fornecen 
con fiúza do preciso. No noso propio medio de pa-
ís aldeán, ou como dirían os de fóra, de gañáns apou-
cados e indecisos, está o equilibrio ecolóxico e a con-
fianza do saudable. A liberdade segura, que seme-
lla pequena mais que no tempo será cada vez máis 
grande, de sermos rurais e mariñeiros. Sen servi-
dumes de globalizacións enganosas que priorizan 

os abaneos urbanos e a comida procesada de mul-
tinacionais lixo, xa agora mesmo temos aquí sou-
tos de meditación e sosego ben irmandados con xan-
tares de produto fresco. Abonda con mirármonos de 
seu, sen tallar as árbores, sen prender lumes, e sen 
cegármonos polo que nos meten polos ollos. Ché-
ganos co que temos. 

Os firmes que dan as amizades con raiceiras, os 
libros e a música teñen tanto poder que con eles 
viaxamos aos sitios de sempre, e sen paso dos anos, 

como alimentos de memoria vital 
que compangan morriñas e propor-
cionan benestar. Poucas prácticas 
traen tanta seguridade emotiva co-
mo a que proporcionan os encon-
tros, moitas veces excesivamente di-
latados no tempo, con xente queri-
da coa que hai conexión: semella que 
seguimos onde estabamos a última 
vez que nos vimos. A felicidade de 
sermos libres de sentir e pensar que 
transportan a música e as lecturas 
non admite parangón. Escoitar O en-
trelazado de Alariz ou a panxoliña do 
Nadal de Luintra cambia faces e es-
perta lembranzas. Non hai poema 

máis acaído que o «Spiritual» de Celso Emilio Fe-
rreiro (Longa noite de pedra) para embebermónos 
de liberdade. Non sen razón o titularon os do gru-
po Aguaviva no ‘67 na súa canción en castelán co-
mo «Canción del hombre libre», e ás claras está ne-
sa emocionante versión de Budiño-Tosar «Hoxe 
canto en libertá» (Sotaque, 2013).   

Nesa dinámica de irmos 
recompondo os fallos de 
conceptos excesivos, e 
das azacotadas 
ensoñacións, van 
emerxendo amodo 
esencias que nos dan 
perfil e identidade, sen 
sabelo con consciencia 
son enxertos nos que 
prendemos. 

Milagros  
Fernández Pérez 

Catedrática de 
Lingüística  xeral da USC

2525XX

Desmontando mitos contemporáneos

E
stá volviendo a pasar. Estamos aceptando 
de manera acrítica ideas extrañas a nues-
tra idiosincrasia. Sucedió ya en el siglo XIX, 
cuando la revolución cultural del mundo 

anglo-sajón y centroeuropeo promocionó nuevas 
legislaciones, como la Constitución Española de 
Cádiz de 1812. Fue una de las más liberales de su 
tiempo y, sin embargo, supuso un gran retroce-
so. Mientras al varón se le concedió el sufragio uni-
versal indirecto, la mujer quedó privada de él, lo 
que llevó implícito la pérdida de otros derechos. 
Esta deficiencia fue denunciada por Concepción 
Arenal en 1860. La posición subordinada de la mu-
jer, que asumió la Pepa, no era propia del códi-
go jurídico hispano, sino del mundo anglo-sajón 
y centroeuropeo. 

La situación jurídica de la mujer, sometida al va-
rón, es propia del ámbito centroeuropeo y anglo-
sajón, que se manifiesta en el derecho consuetu-
dinario o Common Law. La mujer del mundo ro-
manizado tuvo derechos idénticos al varón gracias 
al Derecho Común Romano. Indirectamente, es-
ta diferencia se encuentra en el ensayo, Brujas, pu-
blicado en febrero de 2022, por Adela Muñoz Pe-
láez. La autora señala que, en contra de la creen-

cia popular, la Inquisición católica fue muy poco be-
ligerante contra las brujas, porque los inquisidores 
consideraban que se trataba de supercherías de gen-
tes ignorantes. La persecución sangrienta tuvo lugar 
a comienzos de la Edad Moderna en Centro Euro-
pa y Gran Bretaña tras la Reforma, donde la mujer 
tenía una consideración inferior a la del varón. 

En regiones romanizadas, como Hispania y, so-
bretodo, Gallaecia, la posición jurídica de la mujer 

era idéntica a la del varón. La diferencia era que 
ella no podía dedicarse a la política, aunque tenía 
el derecho a que su opinión se expusiera tanto públi-
ca como privadamente. Los herederos de este có-
digo legislativo fueron los visigodos, asentados en 
Hispania. Fueron ellos los que mantuvieron la apli-
cación del derecho común romano mediante el Fue-
ro Juzgo visigodo. Este será la base del código legis-
lativo de los Reyes Católicos y de su nieto Carlos I 
(aplicado también a los nuevos territorios de ultra-
mar incorporados a la 
corona de Castilla).  

La mujer podía here-
dar, disponer de su he-
rencia, comprar, vender 
y comerciar sin necesi-
dad de la autorización de 
un varón. Solo había una 
restricción: para dispo-
ner de los bienes ganan-
ciales tenía que llegar a 
un acuerdo con su espo-
so. Lo testimonian las ac-
tas notariales del s. IX, 
que revelan la actividad 
mercantil de Ilduara, la 
madre de san Rosendo, o las de los siglos XIV-XV, que 
demuestran la autonomía de las mujeres de las Tie-
rras de Santiago para disponer de su patrimonio y 
dedicarse al comercio. Es más, en pleno Siglo de Oro, 
María Pita, tras enviudar de Gregorio Rocamonde, re-
cibió en 1596 la concesión por parte del rey Felipe II 
de una pensión vitalicia, equivalente al sueldo de al-
férez, más cinco escudos mensuales y el permiso de 

exportación de mulas entre España y Portugal. 
Si los datos históricos no nos convencieran, es-

tán los datos estadísticos actuales sobre el empren-
dimiento femenino realizados por una gran exper-
ta, referente nacional en este campo, Isabel Neira 
Gómez: http://gemgalicia.org/es/2022/01/presenta-
cion-estudio-gem-galicia-emprendimiento-muje-
res/#more-2134. Es 

La desigualdad, pues, de la mujer española fren-
te al varón es una realidad extraña a nosotros, sal-

vo en el parón del s. XIX y sus conse-
cuencias. Sin embargo, se recuperó 
con la Constitución de 1978. 

La igualdad fue una reivindicación 
de las mujeres socialistas estadouni-
denses, descendientes del mundo an-
glo-sajón y centroeuropeo, que des-
pués se extendió a Europa a partir de 
Dinamarca, como explica la ONU 
(https://www.un.org/es/observan-
ces/womens-day). Es lógico que en 
USA surgiera el movimiento Me too, 
debido al tradicional sometimiento fe-
menino. Es lógico también que des-
de la Unión Europea (UE) se pida 
igualdad, porque la mujer siempre ha 

estado discriminada frente al varón en los países 
centroeuropeos con más peso político en la UE. 

La discriminación positiva, promovida desde ha-
ce años, para que la mujer ocupe puestos de relevan-
cia es una fórmula injusta. Es una estafa, un nego-
cio para los chiringuitos subvencionados y un me-
dio de prosperar para mujeres incapaces que no re-
presentan a la mujer española.  

La situación jurídica de la 
mujer, sometida al varón, 
es propia del ámbito 
centroeuropeo y anglo-
sajón, que se manifiesta 
en el derecho consue-
tudinario. La mujer del 
mundo romanizado tuvo 
derechos idénticos al 
varón gracias al Derecho 
Común Romano.

Eva  
Castro Caridad 

Catedrática de  
Filología Latina  

de la USC

2525XX
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O azul de Portosín no Xacobeo 21-22

N
o renacer das rutas antigas a Compos-
tela, recuperouse O camiño da ría de 
Muros e Noia, unha ruta da costa oes-
te galega que comeza en Muros para lo-

go pasar por Esteiro, Cruceiro de Roo, Serra 
de Outes, Porto do Son, Portosín, Noia, San Xus-
to, Urdilde, Alqueidón, Bertamiráns e remata, 
como todas as rutas na gran Sé de Santiago de 
Compostela. Un percorrido que permite gozar 
das belezas da fauna e flora da Ría e tamén das 
terras interiores que levan aos peregrinos á fin 
do percorrido.  

Son dez etapas nas que se poden ollar xoias ar-
quitectónicas que albergan os diferentes lugares 
por los que discorre este camiño: capelas, cru-
ceiros, monumentos megalíticos, ermidas... e go-
zar dunha gastronomía natural que non precisa 
grandes condimentos, sabe por ela mesma,  axu-
dada tan só por dous elementos:  o  lume e a  au-
ga doce e salgada. 

Portosín, porto pertencente ao Concello de 
Porto do Son,  está nesa ruta Terrestre e  Marí-
tima. Ten unha poboación de pouco máis de 
seiscentos habitantes, que se cuadriplica nos ve-
ráns debido a que conta cun fermoso areal cons-

tituído polas praias da Aguieira, o Pozo, o Castro, 
Coira e Entrepuntas, por unha banda; a Gafa e a Or-
nanda pola outra.  

Todas teñen como centro o recinto portuario, cun 
paseo marítimo chan que comeza no Faro de Lo-
lita, como o denominou, neste xornal,  Anxo Tarrío 
a partir duns grafittis, ata o faro da Escollera do Re-
al Club Naútico, cuxo porto deportivo foi elixido pa-
ra recibir os peregrinos. Desde calquera dos espazos 

poden contemplarse as cores variadas do mar, con 
predominio do azul e do verde,  azul como as varie-
dades dos peixes que captura a flota pesqueira, ho-
xe con denominación de orixe “Azul de Portosín”, 
e verde lembrando aqueles  ollos do famoso peregri-
no  Gaiferos de Mormaltán. 

As moles graníticas que acubillan a baía son: 
Montelouro, que nos indica a saída da Ría cara a 
mar aberto e Punta Batuda, que marca o límite 
con outro tramo do Camiño, Noia; a illa da Creba 
no centro marítimo; a 
serra do Barbanza e o 
seu imponente monte 
Iroite cara ao interior 
cunha aba chea de luga-
res e  aldeas ricas en 
produtos da terra. 

Entre as constru-
cións a visitar ou con-
templar, son exemplos 
a  Igrexa parroquial: 
San Sadurniño de 
Goiáns, que acolle par-
te da historia máis re-
mota da agora vila; a ca-
pela das Pardiñas, coa 
Virxe dos desamparados, datada en 1848, co seu 
cruceiro ao pé; o cruceiro do Campanario (ou da 
Carretera) que inicia o camiño cara á pequena to-
rre da Campá que marcou e marca a vida da ve-
ciñanza avisando de festividades, pero tamén de 
traxedias marítimas e terrestres; a capela de San 
Quietán co Santo que foi quen de soportar nos seus 
brazos orantes as gravatas dos que tiveron que 

partir a combater na Guerra Civil do 36 e que non 
todas foron recuperadas;  muíños, fervenzas, rom-
pentes, rochas, un sen fin de recunchos a descu-
brir e tamén casas que recordan a tradición das 
factorías de salgadura. 

Todo o amentado,  xunto a actividades tradicio-
nais, artes de pesca, tipos de embarcacións, reco-
ñecemento e denominacións dos peixes que se cap-
turan, e, mesmo, degustación dun bo menú  mari-
ñeiro con produtos da terra e o mar, foron  os obxec-

tivos do Feirón Mariñeiro que, como 
remate deste curso escolar, o alumna-
do do CEIP de Portosín, guiado polos 
membros do seu claustro, expuxeron 
e explicaron aos visitantes. Un exce-
lente proxecto docente co que os ne-
nos e nenas de Portosín entraron en 
contacto coa súa contorna para saber 
quen son e de onde veñen, unha en-
sinanza que recorda o labor de con-
cienciación dos homes e mulleres da 
Xeración Nós. 

Eu, que nacín en Portosín, aínda 
que agora comparto morada con 
Compostela, pídolle ao Apóstolo, no 
seu día Grande e desde as páxinas des-

te diario que sempre o honrou, que axude a que o 
meu berce vital  imprescindible siga a medrar, pe-
ro con xeitiño,  que ilumine aos gobernantes e os do-
te de miradas sensibles para que saiban recuperar e 
gozar das construcións máis emblemáticas que, por 
sorte se manteñen, e que eviten a instalación do ur-
feismo (urbanismo feo) a favor dunha estética acor-
de cos tempos e a memoria.  

 
Eu, que nacín en Portosín, 
pídolle ao Apóstolo, no 
seu día Grande e desde as 
páxinas deste diario, que 
axude a que o meu berce 
vital  imprescindible siga a 
medrar, pero con xeitiño, 
que ilumine aos 
gobernantes e os dote de 
miradas sensibles.

Blanca-Ana  
Roig Rechou 
Profesora-

investigadora “Ad 
Honorem” 
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Un Ano Santo que dura dous anos

A
ta a década dos 80 non existía o Xacobeo, 
era simplemente o Ano Santo Composte-
lá e duraba iso, un ano, pero neste momen-
to tan atípico pasou a ser un ano de 24 me-

ses. Este ano tamén foi en acontecementos un ano 
dobre, por un lado a pandemia da COVID-19 que 
tanto dura e, por outro, a pandemia das guerras, 
que tamén dura demasiado e que este ano se fixo 
máis visible porque abriu vellas feridas ás portas 
de Europa. Está máis perto da casa e os países 
«amigos» máis diretamente implicados. Todos 
pensabamos que o «telón de aceiro» se derrete-
ra e de repente, a punto de acabarse o primeiro 
cuarto do século XXI, volveu a solidificar. 

É evidente que todas as guerras non son iguais 
aos ollos das persoas. Isto traeme á memoria un-
ha viñeta que vin este ano e me impresionou moi-
to: dous nenos do Iemen, un deles ten posta un-
ha máscara, polo que o outro preguntalle: «e ti pa-
ra que pos unha máscara de europeo?», ao que lle 
responde o mascarado: «é para ver se pensan que 
son ucraino e así se fixan en nós e se dan conta 
do que estamos pasando». 

En calquera caso, son loitas desiguais entre a 
humanidade e os elementos, como diría Felipe 

II ao perder a «Armada Invencible». Unhas por cul-
pa de non se sabe que microorganismo/s e outras, 
tamén polo ismo, pero neste caso egoismo, acompa-
ñado de megalomanía, ambición, ansias de poder 
a calquera custo dalgúns seres humáns. Uns moi 
visibilizados e outros semiocultos por unha patina 
de democracia e liberdade. Demasiado parecidos pa-
ra diferencialos! 

Aínda ben, que no medio atópase a paz, a tran-

quilidade, o percorrer, cun mesmo ou cos amigos, 
o longo Camiño Xacobeo que, a semellanza da vi-
da, ten costas abaixo e costas arriba. 

Unha peregrinación, por chamarlle dalgunha ma-
neira, curiosa. A outros santuarios van persoas cre-
entes, relixiosas, e moitas veces rodeadas dun mis-
ticismo sacrílego, mentres que a Compostela vai xen-
te de todo tipo, que busca a paz, a tranquilidade, o co-
ñecer outras persoas, admirar as paisaxes. Da o 
mesmo que no Obradoiro se atopen cos restos do 
Apóstolo Santiago ou cos de Prisciliano de Ávila. O 
importante é superarse a si mesmo. É cansarse fi-
sicamente, pero cheo de enerxía vital para sopor-
tar a dura vida que se aveciña. 

Todos ouvimos falar 
de Prisciliano, pero quen 
foi ese señor e porque as 
súas actuacións se inten-
taron ignorar e cubrir 
por parte da igrexa? 

Ao parecer naceu a 
mediados do século IV 
(ano 340) no N.O. da Pe-
nínsula Ibérica, pero 
non se sabe con certeza 
onde. Pénsase que era fi-
llo dunha familia nobre, 
o que lle permitiu for-
marse noutras rexións 
do Imperio, antes de re-
tornar a Gallaecia convertido ao cristianismo. 

Era un lider que participaba en reunións relixio-
sas singulares, nas que ensinaba a interpretar os tex-
tos cristiáns, tanto a homes como mulleres (eses se-

res ignorados por todos os gobernantes), predica-
ba contra a unión da Igrexa e o Estado e contra a 
corrupción e o enriquecemento das xerarquías. Di-
cía o que pensaba e iso, en palabras Platón, non gus-
taba aos privilexiados. 

Era partidario dunha vida austera e do contacto 
íntimo coa natureza, polo que tiña centenas, milla-
res de seguidores entre a poboación empobrecida 
polos impostos. Había que eliminalo, era perigoso 
para os poderosos! 

Ingenuamente intentou pedir axuda ao Papa Dá-
maso I, pero non deu chegado. En Tréveris (Alema-
ña) o emperador Máximo detivo e acusouno de 
practicar bruxería e rituais máxicos, como danzas 

nocturnas, usar enteóxenos e herbas 
abortivas, así como de usar a astro-
loxía cabalística. Mediante tortura 
obtivo a súa confesión. Foi condena-
do a morte (ano 385) e, para que os 
priscilianistas non interferiran, cele-
brou un xuizo rápido. Foi decapita-
do antes de que ninguén puidera 
reaccionar e só tres anos despois os 
discípulos puideron exhumar os seus 
restos para enterralos na Gallaecia. 
Onde? É un misterio. 

Dous séculos despois, o anacoreta 
Pelagio, descubriu os restos do Após-
tolo, que tamén tiña sido decapitado 
e, segundo a tradición, traído a ente-

rrar a Galicia polos seus discípulos nunha «barca 
de pedra». Curiosa coincidencia: decapitación e Ga-
licia; pero, ao igoal que na vida, o importante non é 
o final, é o camiño, como e con quen se faga.

Marisa  
Castro Cerceda 
Investigadora en 

Micoloxía e divulgadora 
científica
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A outros santuarios van 
persoas creentes, 
relixiosas, e moitas veces 
rodeadas dun 
misticismo sacrílego, 
mentres que a 
Compostela vai xente de 
todo tipo, que busca a 
paz, a tranquilidade, o 
coñecer outras persoas, 
admirar as paisaxes.
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Agasallos de Compostela

E
n verbas da estadounidense Alice Morse 
Earle, “o día de onte é historia, o de mañá é 
un misterio e o de hoxe é un agasallo, por iso 
se chama presente”. Sobre agasallos versan 

precisamente estas liñas, en particular, sobre a 
capacidade que, baixo a atenta ollada do Apósto-
lo, tivo, ten e terá a nosa cidade para obsequiar 
de xeito inesquecible a todos os que a visitan ou 
nela habitan, estudan ou traballan. Composte-
la é historia viva, presente apaixonante e futu-
ro intrigante por descubrir.   

Ás innumerables xoias arquitectónicas da ur-
be, que converten cada un dos seus recunchos en 
pracer para os sentidos, xerando paz, sensación 
de permanencia, inmutabilidade e atemporali-
dade, únense moitos outros elementos que apor-
tan movemento, cambio e actualidade.  

Sexa cal sexa a motivación, camiñar para 
reafirmar ou fortalecer a fe, viaxar ao noso in-
terior máis profundo ou mesmo satisfacer as 
nosas inquedanzas científicas, académicas ou 
laborais, a busca persoal atopa sempre respos-
ta en Compostela.  

En moitas ocasións, esta resposta supera as ex-
pectativas que tiñamos antes de emprender a 

marcha, facendo que o esforzo do camiño teña pa-
gado a pena. Sen importar a pendente da vía per-
corrida, as caídas durante a viaxe, ou o cansazo acu-
mulado, sabemos que o agasallo está agardando 
xusto detrás do outeiro que xa se albisca. 

Moitos dos que somos composteláns de adop-
ción chegamos á cidade para iniciar os nosos es-

tudos universitarios. Eran aqueles momentos 
cheos de incerteza pero tamén de ilusión e o pri-
meiro regalo de Compostela foi cumprir o noso de-
sexo de ter acertado na que considerabamos a no-
sa vocación, que constituiría, non só a nosa ocu-
pación laboral futura, xa presente, senón tamén a 
nosa máis querida afección.  

Os estudantes composteláns reciben, ao longo da 
súa etapa de formación,  agasallos como a satisfac-
ción producida polas boas novas, a capacidade pa-
ra superarse a si mes-
mos, a actitude positiva 
ante as dificultades e o 
beneficio do esforzo e, 
en pouco tempo, ven 
materializada a súa vo-
cación académica. 

 Tamén, ao igual que 
todos os composteláns, 
gozan do obsequio que 
supón a enorme oferta 
cultural e social da cida-
de, chegando ao seu 
máximo expoñente ho-
xe 25 de xullo, o día 
grande de Santiago. 

Para os que a peregrinación foi máis alá da eta-
pa estudantil e tivemos a oportunidade de seguir co-
ñecendo o mundo universitario como docentes, 
continuamos a recibir o presente da aprendizaxe 
continua, inspirándonos na sabedoría e bo facer 
de mentores, compañeiros, discípulos e estudantes. 

Na sucesión de Anos Santos Composteláns, o ac-
tual é, sen dúbida, unha dádiva excepcional, com-
plementando a fórmula de recorrencia que supón 
unha cadencia habitual de seis, cinco, seis e once 
anos, agás as modificacións debidas á definición 
de ano bisesto (divisible por catro, excepto que se-
xa múltiplo de cen, caso no que se esixe que sexa 
tamén múltiplo de catrocentos).  

Nesta sucesión, se tomamos como instante inicial 
o ano 1182, deixo para o lector a comprobación de 

que estariamos xa arredor do termo 
once ao cadrado! Seguindo con este 
tipo de números, un cálculo inmedia-
to permite tamén computar os doce 
ao cadrado anos cumpridos por El 
Correo Gallego dende a súa funda-
ción en 1878. 

Falando de regalos, quero rematar 
coas verbas do Padre Balta, quen, con 
moito acerto, sempre nos di que “hai 
que ser agasallo”. El dá continuo 
exemplo deste lema con palabras e 
con obras. Foi todo un regalo que a 
Divina Providencia o conducise a 
Santiago hai xa once anos e, agora 
que o seu camiño se dirixe a terras 

aragonesas, non podemos evitar sentirnos como ne-
nos a quen lles din que deben ceder o seu agasallo 
xusto cando o acaban de recibir.  

Desexámoslle todo o mellor para esta nova 
etapa e que todos os camiños o conduzan... a 
Compostela. 

Os estudantes 
composteláns reciben, ao 
longo da súa etapa de 
formación, agasallos 
como a satisfacción 
producida polas boas 
novas, a capacidade para 
superarse a si mesmos, a 
actitude positiva ante as 
dificultades e o beneficio 
do esforzo.

Rosana  
Rodríguez López 
Profesora titular de 
Análise Matemática  

na USC
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Mulleres que contan o Camiño: 
Georgina Goddar King (1871-1939)

N
o ano 1920, a Hispanic Society of Ame-
rica, con sede en New York, publica 
por primeira vez The Way of Saint Ja-
mes, a obra cume de Georgiana Go-

ddard King, historiadora da arte, profesora no 
Bryn Mawr College en Pennsylvania, que ata me-
diados dos anos 20 do século pasado foi a única 
universidade femenina independiente que ofre-
cía un doutoramento en historia da arte. A obra 
coñeceu varias reimpresións, e actualmente es-
tá en proceso de estudio e traducción por un 
equipo liderado polo profesor M. Taín. A Hispa-
nic Society of America financiou as viaxes a Es-
paña da profesora King, acompañada habitual-
mente por Edith H. Lowber, fotógrafa que do-
cumentaría as súas publicacións. 

Se lemos calquera das biografías de Georgia-
na Goddard King, casi a primeira palabra que apa-
rece é “pioneira”: dos estudios hispánicos nos EE. 
UU., do estudo da arte medieval peninsular, mes-
mo do estudo da historia da arte medieval en Ga-

licia. Algunha das súas biógrafas mesmo chega a 
imaxinala como una especie de Indiana Jones feme-
nina, cando escoita a descripción que fan dela na ma-
teria sobre románico español que está a cursar. 

Esta obra, co obxectivo declarado de describir 
a arte do Camiño, especialmente a arte románi-
ca, de documentar a peregrinación a Santiago, e 
de facer una aproximación á historia comparada 
das relixións, establecendo o carácter do Apóstol 
como herdeiro de antiguos cultos, está igualmen-
te inscrita dentro da tradición de libros de viaxes. 
A imaxe de España predominante era a da “len-

da negra”, a Inquisición, a superstición. A partires 
de mediados do século XVIII produciuse un cam-
bio que podemos considerar favorable, e o país ad-
quire un aire de terra ignota, admírase a sua resis-
tencia frente a Napoleón e se converte nun país ro-
mántico e pintoresco. 

A profesora King amaba a aventura e as viaxes, 
co que enlazaba coa tradición das mulleres viaxei-
ras dos séculos XVIII e XIX. Esto explica en parte a 
súa atracción pola arte medieval española, que na 
súa época estaba case 
inexplorada. Pero ta-
mén pola cultura espa-
ñola en xeral, coa tra-
ducción por exemplo de 
coplas na súa obra pós-
tuma Heart of Spain, pu-
blicada en 1941.  

Ela mesma, no prólo-
go de The Way of Saint 
James, indica o seu inte-
rese polo “raro e estra-
ño”. Viaxar por España 
(e por Galicia) permítelle 
a King enlazar o presen-
te e o pasado, o históri-
co e o lendario, e presentar un relato onde se entre-
tecen as súas experiencias personais coa erudición 
académica máis rigorosa. 

Esta maneira de presentar o seu traballo, con ob-
servacións persoais intercaladas, escritas nunha 
prosa emotiva, en parte costoulle que non fora con-
siderado totalmente adecuado desde un punto de 

vista académico, pois non acababa de encaixar co-
as convencións do seu tempo. Quizáis este xeito de 
escribir tiña que ver coa súa propia educación, moi 
diversa e con intereses múltiples, e coa súa propia 
personalidade. As súas biógrafas a presentan como 
alguén moi consciente de si mesma, intolerante 
diante da mediocridade e a “xente aburrida”, e orgu-
llosa de que a súa actividade se desenvolvese nun 
campo tradicionalmente masculino: repetía con fre-
cuencia ás súas estudantes que ela fixera todo o co-

ñecido polo home. 
A profesora King non era una des-

coñecida na Galicia do seu tempo. 
Mantivo amizade con Ángel del Casti-
llo e Francisco Javier Sánchez Cantón, 
coñece e cita a obra de M. Murguía, de 
Emilia Pardo Bazán e de Rosalía de 
Castro (a pesar de que recoñece que 
non entende o galego), e en novembro 
de 1925 Eladio Rodríguez González, 
Félix Estrada Catoira e David Fernán-
dez Diéguez a propuxeron como 
membro correspondente da Real Aca-
demia Galega, diploma que recolleu 
persoalmente en 1926 nun acto cele-
brado na Coruña.  

O nome de Georgiana Goddard King, sin embar-
go, foi desaparecendo progresivamente, tanto dos 
estudos xacobeos como nos adicados á arte medie-
val en Galicia.  

Esperemos que esta iniciativa en curso sirva pa-
ra colocala no sitio que ocupou no seu tempo e que 
sin duda merece. 

As súas biógrafas a 
presentan como alguén 
moi consciente de si 
mesma, intolerante diante 
da mediocridade e a 
“xente aburrida”, e 
orgullosa de que a súa 
actividade se 
desenvolvese nun campo 
tradicionalmente 
masculino.

Mar 
 Llinares García 

Profesora titular de 
Prehistoria da USC
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Compostela ten axenda
H

ai apenas un meses presentouse no seo 
das Nacións Unidas o segundo Informe 
sobre os avances na implantación da No-
va Axenda Urbana, co fin de revisar o pro-

greso na súa execución tras seis anos da últi-
ma Conferencia do Hábitat III celebrada en Qui-
to. Un repaso aos catro piares básicos que pro-
move: combater as desigualdades e tratar de 
poñer fin á pobreza, desenvolver economías ur-
banas sostibles, reducir a contaminación e pro-
mover enfoques de planificación urbana parti-
cipativos. Catro eixos que deben engraxarse tras 
o peor momento en moitas décadas para afron-
tar estes desafíos substantivos, despois da pan-
demia da covid-19, que non só puxo de releve  as 
desigualdades existentes, a conexión intrínseca 
entre o urbano e o rural, senón que tamén 
creou novas necesidades que deixan tras de si 
grandes desigualdades. 

Abdulla Shahid, presidente da Asemblea Xe-
ral das Nacións Unidas, non debuxou un fu-
turo optimista no seu discurso que comeza-
ba así “a urbanización sostible está relaciona-
da co logro de todos os obxectivos de desenvol-
vemento sustentable, mais tan só uns poucos 
países poden dicir que contan coa gobernan-

za e as políticas necesarias para planificar a ur-
be de xeito inclusivo, desenvolver as capacidades 
e acceso á tecnoloxía, así coma o financiamen-
to necesario para garantir un proceso de urbani-
zación sustentable”. 

Os datos non son, en efecto, alentadores, mais 
cómpre destacar o compromiso de Santiago de 

Compostela coa Axenda Urbana 2030. Débese pen-
sar na Compostela do futuro mais inmediato ao 
grande, con orgullo, unha cidade que pode resul-
tar chave para abordar a emerxencia climática que 
xa ninguén cuestiona, con capacidade de integra-
ción das persoas e coas ferramentas necesarias pa-
ra facer fronte aos desafíos globais apoiada nas 
súas fortalezas, que pivotan arredor dunha univer-
sidade cinco veces centenaria e punteira, co seu ca-
pital humano, a cultura, a arte, o patrimonio -ma-
terial e inmaterial- as 
súas institucións e, so-
bre todo, a cidadanía. 
Unha cidade que está vi-
va e que ten ganas e mo-
tivación para liderar es-
te proceso. 

Dende o mes de mar-
zo centos de persoas es-
tán a traballar na elabo-
ración das propostas 
que conformarán unha 
verdadeira Constitu-
ción Urbana para Com-
postela. Persoas que 
acudiron á chamada dos directores executivos da 
Axenda Urbana 2030 de Santiago de Compostela, 
María Cadaval e Santiago Lago, que participaron 
durante moitas tardes e investiron moitas horas do 
seu tempo na análise, discusión e elaboración de-
ses vectores que van a configurar as liñas estraté-
xicas da acción local para os  vindeiros anos. Repre-
sentantes de todos os grupos políticos municipais, 

de sindicatos, da USC, de institucións, de empresas, 
de asociacións, de colectivos, e da cidadanía en xe-
ral traballaron cóbado con cóbado para apuntar as 
accións que farán unha Compostela mais xusta, 
amigable e inclusiva, que aposta polo crecemen-
to económico sustentable e que pon ás persoas e ao 
medio no centro. Mais a participación non se que-
dou só nas mesas de traballo. Varios procesos par-
ticipativos foron abertos a través das iniciativas que 
recolleron as achegas da rapazada, da xente que 

acode aos centros socio-culturais da 
cidade, dos mozos e mozas, amais 
das aportacións que a cidadanía fixo 
chegar a través dos formularios ha- 
bilitados para o efecto na páxina 
www.axendaurbana2030santia-
go.gal . Con todos estes ingredientes 
en apenas uns días pecharase este 
proceso que foi exemplar, que amo-
sou a xenerosidade e as ganas que a 
xente de Compostela ten de formar 
parte do proxecto común de cidade 
que habita e que os distintos equipos 
de goberno que se sucedan teñen o 
encargo de conformar de aquí a 

2030. Só unha frase resume o sentimento que agro-
ma en todas a persoas que quixeron ser parte des-
ta Axenda Urbana 2030 de Santiago de Compos-
tela: sentir o orgullo de pertencer, de construír e de 
ser parte dunha Compostela mellor e mais xusta, 
unha cidade con pulso, con impulso e líder nos de-
safíos que ten por diante. O primeiro reto está su-
perado con éxito. Grazas!  

Débese pensar na 
Compostela do futuro 
mais inmediato ao grande, 
apoiada nas súas 
fortalezas, que pivotan 
arredor dunha universida-
de punteira, co seu capital 
humano, a cultura, a arte, 
o patrimonio, as súas 
institucións e, sobre todo, 
a cidadanía. 

María  
Cadaval Sampedro 

Profesora na USC  
e codirectora da  

Axenda Urbana 2030 
de Santiago de 

Compostela
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Administracións territoriais  
para a próxima xeración

A
persoa autora do Eclesiastés escribiu, entre 
moitas reflexións intelixentes e fermosas, 
que “todo ten a súa hora, e hai un tempo fixa-
do para cada asunto baixo os ceos”. Este Ano 

Santo Compostelán 2021-2022 podería ser tamén tem-
po de avanzar na actualización da organización e fun-
cionamento das Administracións públicas.  

Moitas das dificultades para a execución do ins-
trumento temporal Next Generation Europe 
(NGEU), posto en marcha dende as institucións da 
Unión a fin de axilizar a recuperación da pandemia, 
débense á falta de adaptación das Administracións 
aos desafíos do século XXI, onde as tarefas rutinei-
ras que, noutro tempo, xustificaron o nacemento 
das burocracias perden relevancia en favor de ini-
ciativas vencelladas á xestión da contorna e do cam-
bio que posibiliten a execución satisfactoria de plans 
e programas, incluídos os financeiros.  

O Mecanismo de Recuperación e Resiliencia é o 
instrumento que traslada o groso dos sobre 800.000 
millóns de euros a prezos correntes do NGEU, logra-
dos pola Comisión Europea a través da emisión de 

bonos en nome da Unión. Se executa a través de ins-
trumentos de planificación elaborados polos países, ten-
do en conta as recomendacións específicas recibidas no 
Semestre Europeo. Os pagos, como é sabido, dependen 
do cumprimento de fitos e obxectivos.  

Os fondos do NGEU foron deseñados dende a 
Unión para apoiar reformas que impulsen seis 
obxectivos estratéxicos: a transición ecolóxica, a 
transformación dixital; o crecemento intelixente, 
sostible e inclusivo; a cohesión social e territorial; 
a resiliencia sanitaria, económica, social e institucio-
nal; e políticas para a próxima xeración. Son (moi-
tos) cartos (extra) destinados a impulsar as ambi-

cións políticas da UE no ciclo institucional aberto 
tras as eleccións ao Parlamento de 2019; adaptadas 
á pandemia e, trala proposta da Comisión REPowe-
rEU, de 18 de maio de 2022, á guerra en Ucraína.  

Non hai desvíos na rota aberta pola Unión para es-
ta viaxe; unicamente son novidade as cantidades a 
inverter por parte das Administracións de Estados 
coma España, que ten asignados máis de 140.000 
millóns de euros, en transferencias e créditos do 
NGEU, a maiores dos recursos que recibe anual-
mente do marco finan-
ceiro 2021-2027.  

Así, dá a cara un vello 
problema consistente na 
falla de preparación de 
moitas Administracións 
territoriais para absor-
ber a choiva europea de 
millóns e colleitar froitos. 

Porén, a historia do sis-
tema político europeo es-
tá chea de exemplos de 
decisións de políticas da 
UE que teñen estimulado 
reformas administrati-
vas nos Estados. Por certo, con Portugal como exem-
plo de éxito no desenvolvemento de habilidades pa-
ra a execución de fondos e outras relevantes no ca-
miño da actualización das súas Administracións.  

Empregando o compás e sen pausas, que segu-
ramente non nos podemos permitir neste tempo 
de crises consecutivas, nalgúns territorios, cómpre 
abrir novos camiños que nos leven a organizacións 
públicas máis especializadas, con expertos en plani-
ficación e avaliación de políticas, e competencias pa-

ra a creación e análise de datos sobre execución; ade-
mais de traballo en rede da alta dirección en relación 
cos obxectivos transversais, que mellore a coordina-
ción entre departamentos.  

É preciso fortalecer múltiples destrezas a fin de 
contar, en todo momento, con reservas de proxec-
tos executables de forma inmediata; asesoramento 
sobre políticas competitivo; instrumentos de rendi-
ción de contas administrativa; puntos de acceso úni-
co na execución; seguimento técnico das capacida-

des das persoas beneficiarias, e inicia-
tivas de desenvolvemento de habilida-
des adaptadas ás insuficiencias 
detectadas en cada sector; entre ou-
tros exemplos de realidades que per-
miten ás Administracións inverter con 
éxito sen desviarse das mellores rotas; 
xerando, confianza e complicidades 
cos beneficiarios, os contratistas, ou-
tras Administracións públicas, a Comi-
sión Europea, a cidadanía, e outros ac-
tores relevantes para poder acadar os 
obxectivos coas políticas.  

Volvendo ao libro mencionado ao 
comezo destas liñas, tan xeneroso en 

consellos para andar e abrir camiños con xeito, no 
medio das incertezas da vida, lemos: “Que provei-
to pode acadar quen se esforza no seu traballo? De-
cateime da tarefa que Deus lles deu ós homes para 
nela se ocuparen. Todo o fixo axeitado no seu tem-
po, e púxolles na conciencia o senso do inconmen-
surable” (Eclesiastés, 3: 9-12).  

Sexan tan felices como responsables no Día 
Grande de Galicia coma no resto deste tempo de 
acollida e grazas. 

 
Moitas das dificultades 
para a execución do Next 
Generation Europe 
(NGEU), posto en marcha 
dende a Unión a fin de 
axilizar a recuperación da 
pandemia, débense á 
falta de adaptación das 
Administracións aos 
desafíos do século XXI.

Cristina  
Ares Castro-Conde 
Profesora de Estudos 
da Unión Europea e 

Política Comparada da 
USC
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1922 - 2022: Europa, Camino y crisis

C
elebramos el día grande de Galicia y de Es-
paña, y honramos a Santiago Apóstol, pa-
trono de nuestra Comunidad y de nuestra 
Nación. Es tradicional hacerle una ofren-

da en agradecimiento por los favores concedidos, 
y pedirle que siga velando por Galicia y por Es-
paña. Se trata de un momento especialmente 
oportuno dados los tiempos críticos que corren. 

La pandemia nos enseñó que el ser humano ca-
rece de la inmunidad que se le presuponía, y que 
dependemos los unos de los otros en todos los ám-
bitos de la vida. Se resintió la economía y, cuan-
do ésta empezaba a recuperarse, nos azotaron las 
consecuencias de la guerra provocada por la in-
vasión rusa de Ucrania. El anunciado cambio cli-
mático se evidencia en las olas de calor sin pre-
cedentes que estamos padeciendo, que afectan 
también a nuestra salud, a la economía y al me-
dioambiente. 

Europa adquirió un protagonismo sin prece-
dentes, como se comprobó en la respuesta con-
junta a la pandemia, en la necesidad de planificar 
unidos la recuperación económica, e incluso a la 
hora de enfrentarse o paliar las consecuencias de 
las amenazas bélicas y medioambientales. 
El Camino de Santiago ha sido históricamente 

símbolo de puente de unión entre pueblos y nacio-
nes. También puede representar una búsqueda, o el 
intento de superación de una crisis bien sea indivi-
dual o colectiva. Porque toda crisis puede verse co-
mo una experiencia traumática, pero también como 
una oportunidad para empezar de nuevo. 

Precisamente, este año celebramos el centena-
rio de otro año crítico en la historia de Europa: 1922. 
En el mundo de las humanidades y de las letras, con-
memoramos la publicación de hitos de la literatu-
ra europea y universal, destacando el famosísimo 
poema de T. S. Eliot “La tierra baldía”, ‘La habita-
ción de Jacob’ de Virginia Woolf, y ‘Ulises’, la influyen-
te novela del escritor irlandés James Joyce. Se tra-
ta de obras que pueden interpretarse como una 
reacción a las crisis sociales, económicas y de valo-
res, a la devastación que 
sufrió Europa tras la Pri-
mera Guerra Mundial, y 
a los conflictos y la incer-
tidumbre que afectó a 
conceptos como ‘indivi-
duo’, ‘historia’, o ‘nación’. 

T. S. Eliot, Virginia 
Woolf y James Joyce 
diagnosticaron y repre-
sentaron en sus textos la 
fragmentación, la deso-
lación, el vacío y el caos 
del momento histórico 
que les tocó vivir; pero 
también apuntaron la 
posibilidad de superar las crisis que sus naciones y 
Europa estaban sufriendo. La lectura de estos hitos 
de la literatura universal puede ofrecernos una ex-
periencia mental semejante a la vivencia física del 
Camino que emprenden muchos peregrinos por 
nuestras tierras: un tiempo para reflexionar sobre 

las crisis que estamos padeciendo, e identificar, co-
mo hicieron los escritores, los males que asolan a 
nuestra sociedad. 

Pero también nos ofrecen la posibilidad de reor-
ganizar nuestras vidas, y repensar nuestras costum-
bres. Hasta nos brindan la oportunidad de renacer, 
renovarnos y retomar las riendas de nuestra pro-
pia existencia. Especialmente significativo resulta el 
atisbo de esperanza y la posibilidad de regeneración 
que Woolf, Joyce y Eliot incluyeron en sus obras. Los 

dos primeros lo lograron a través del 
pensamiento de voces femeninas. Y T. 
S. Eliot lo consiguió incluso atendien-
do a la filosofía oriental. Todos ellos 
proponen a sus lectores la necesidad 
de escuchar al otro, a esos otros y 
otras tradicionalmente silenciados e 
ignorados, dándoles voz, e incluso la 
capacidad de verbalizar la posibilidad 
de superación y renovación. 

Si el Camino de Santiago es símbo-
lo de hospitalidad, por acoger con los 
brazos abiertos a peregrinos de Norte 
a Sur y de Este a Oeste, sin distincio-
nes y sin exclusiones, Virginia Woolf, 
James Joyce y T. S. Eliot se convirtie-

ron en genios de la literatura universal al proponer 
en sus grandes obras la superación de crisis indivi-
duales y colectivas a través de una ética que favo-
rece el reconocimiento, el respeto, la compasión, y 
la inclusión de los otros y las otras como parte esen-
cial de la solución de conflictos y crisis.  

Europa adquirió un 
protagonismo sin 
precedentes en la respuesta 
conjunta a la pandemia, en la 
necesidad de planificar la 
recuperación económica, e 
incluso a la hora de 
enfrentarse o paliar las 
consecuencias de las 
amenazas bélicas y 
medioambientales.

Margarita  
Estévez-Saá 

Profesora titular  
de la USC
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O Camiño ou a perseveranza do civismo

U
ltreia!!! Dixo un peregrino que viña den-
de Bolonia cara Santiago de Composte-
la. Tivo a ventura de que a pena de cárce-
re a que o condenaran resultou conmu-

tada por facer o Camiño.  
  - Et suseia! Respondeulle o home que des-

cansaba diante da igrexa de Santa María do Ce-
breiro. 

Falaban así no século XIV. Falaban así porque 
as linguas maternas de cada un deles eran dife-
rentes. E, sendo uns perfectos descoñecidos, ne-
cesitaban transmitirse ánimo e xúbilo e se em-
papaban do rito do Camiño. Sabémolo porque 
o Códice Calixtino é unha boa testemuña. Nun 
apéndice musical figura o canto “Dum pater fa-
milias” ou “Dos peregrinos flamencos”. “Ultreia 
et suseia, Deus adjuva nos” di ese canto, o que 
podería significar “axúdanos señor a ir sempre 
máis lonxe e máis alto”.  

Cando resucitou o Camiño, tras tempo agocha-
do, case imperceptible, xa no século XX, escoi-
táronse de novo: ultreia ... et suseia. Pero eses con-
ceptos mudaran, eran máis prosaícos. Viñan a di-
cir “sigue adiante” (ultreia) e “máis aló” (suseia). 

Moita razón tiñan Golpes Bajos cando entoa-
ban “malos tiempos para la lírica”. Ben certo que 

o son e, por iso, e por outras cousas, estase a perder 
o saúdo “ultreia”. Ou a ter outra acepción. Vexan, len-
do anécdotas dos hospedeiros do Camiño, atopei un-
ha hilarante. Estámpalle o hospedeiro a un grupo de 
peregrinos: “Ultreia”, e escoita dun deles: “Non nos 
insulte, que eu díxenlle bo día”.  

Tranquilo: non imos ser tan esixentes. Non é prác-
tico e non é telemático a verba “ultreia”. Mais cabe-
ría un pequeno esforzo porque estamos cheos de 
contradicións. Contraditorio é non coñecela e em-
pregar unha  linguaxe rococó, unha sobre actuación, 
coa vontade de amosar o coñecemento: “María é a 
miña amiga, a cal ...”, ou “é por iso que ...”. Ou lucir 

con arrogancia a ignorancia: acaso non coñecen a 
algún experto en todas as ramas do saber grazas a 
enciclopedia electrónica? 

Ben, deixémolo pasar. Aínda hai un ulterior re-
curso: “bo camiño”. Paréceme claro e expresivo. 
Bo camiño, compañeiro e compañeira, para a túa 
vida, para a forma de encarala. Bo camiño como 
desexo real. Bo camiño simplemente como saúdo. 
E, neste punto, convén dicir que invariablemen-
te “bo camiño” está nos labres de todos os peregri-
nos, cativos ou adultos, 
nacionais ou estranxei-
ros, crentes ou non 
crentes. “Bo camiño” é 
un xesto simple do ci-
vismo. Anoado co ante-
rior saúdo, “ultreia”, 
ambos amosan a perse-
veranza dese civismo 
nas diferentes idades 
do Camiño. 

Asombroso, abraian-
te, sorprendente e etc., 
etc., etc., resulta cando 
xa non queda ningún ac-
to de civismo na vida co-
tía. Probablemente moitos de vostedes non compar-
tan o que vou dicir ou non tiveron as experiencias 
que indicarei. Pero seguro que o respectan: iso é ci-
vismo. A ver si tamén é civismo o seguinte?  

Entra alguén nunha tenda, dinlle “bo día”, e non 
responde; chega outro alguén para coller unha 
butaca no cine, érguense os espectadores que o 
deixan pasar entre as ringleiras, e non di grazas; 
un terceiro alguén tropeza cunha persoa, non se 
escoita a palabra perdón; o último dos alguén vai 
pola súa esquerda nunha rúa e forza aos peóns 
que discorren con acerto pola súa dereita a que 
lle cedan o paso. 

Négome a crer que estes “alguén” carezan de sen-
timentos. De feito, hai ocasións en que substitúen 
calquera expresión verbal por un fugaz e impercep-
tible sorriso que imita ao da Mona Lisa, sen aca-
dar, seguriño, o seu misterio. Abofé do que care-
cen é de civismo. 

Como a propaganda que domina a sociedade ac-
tual é moi mirada -eu diría, agarimosamente, “mira-
diña”-  escollo a palabra civismo para non ofender. 
Non falo de cortesía, porque con ela demóstrase o 

respecto a unha persoa en particular, 
e, caramba!, todo somos iguais. Tam-
pouco falo de urbanidade, xa que im-
plica cortesía, comedimento e bo mo-
do, e, caramba!, todos somos libres de 
actuar segundo a nosa vontade. Den-
de logo non falo de educación, que 
consiste en cortesía e urbanidade, e, 
caramba!, temos que afastar as regras 
que nos constrinxe. 

Non falo de nada diso. Do que fa-
lo e do comportamento respectuoso 
do cidadán -marabilloso e admitido 
concepto revolucionario- coas nor-
mas de convivencia pública, é dicir, 
do civismo. Aínda estou esperando 

o primeiro francés, italiano ou portugués, por citar 
aos nosos veciños mais próximos, que non saúden 
en calquera ocasión co seu “bonjour”, “buongior-
no” ou “bom día”. 

Cómpre reverter este estado de cousas, traer a no-
sa convivencia a alegría, o xúbilo e o respecto ao ou-
tro -sen sinalar a alguén en particular. Non signi-
fica renunciar a singularidade de cada ser humano. 
Implica recoñecer a cada ser humano a súa pro-
pia dignidade, común e igual para todos. E nada 
máis simple que comezar por unha actitude apa-
rentemente superficial: “bo camiño”. A perseveran-
za do civismo. 

 
Cando resucitou o 
Camiño, tras tempo 
agochado, case 
imperceptible, xa no 
século XX, escoitáronse 
de novo: ultreia ... et 
suseia. Viñan a dicir  
“sigue adiante” (ultreia) e 
“máis aló” (suseia).    

Consuelo  
Ferreiro Regueiro 

Profesora titular da USC. 
Maxistrada suplente  

do TSX G
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Co corazón en Compostela
C

ompostela é a capital da Galiza, un lu-
gar patrimonial único, o centro principal 
do meu mundo. E este concello que tan-
to amamos precisa un motor novo, ten 

que recuperar o pulso, saír do seu letargo e 
avanzar con ambición para se converter nun lu-
gar de vangarda, nun concello referente en po-
líticas avanzadas e transformadoras. 

O 25 de xullo é o Día da Patria Galega, o día 
en que nos xuntamos para mostrar a nosa con-
dición de galegas e galegos, proclamar o orgu-
llo de termos unha lingua e unha cultura pro-
pias e reclamar os nosos dereitos nun ambien-
te festivo. E con esa identidade é coa que nos 
presentamos no mundo, é a que nos fai diferen-
tes, a que esperta curiosidade e atracción entre 
as persoas que nos visitan e coñecen. Algo se-
mellante é o que nos corresponde desenvol-
ver agora a nivel local. 

En primeiro lugar, cunha boa xestión e cos 
recursos que posuímos o noso concello se-
ría un lugar mellor para vivir e para traballar. 
Quero lembrar aquí que Santiago dispón de 
máis de 125 millóns de orzamento de que nin-
guén sabe o seu destino. Ou si sabemos que 
non se meten nin sequera naquilo que se or-

za, que se proxecta facer, porque este goberno 
do PSOE non é capaz de gastalo e ano tras ano 
incorpora novos remanentes. Este ano 23 mi-
llóns de euros en remanentes, 23 millóns non 
executados. Algún dese diñeiro corresponde 
con obras e proxectos que non se desenvolve-
ron, outro é do que se chama facturas no caixón, 

diñeiro que corresponde a pequenas e media-
nas empresas, e tamén a asociacións, a que non 
se lles pagou en tempo e forma. O goberno de 
Bugallo está a poñer en risco provedores e pos-
tos de traballo que dependen en parte das con-
tratacións municipais. E canta política social 
podería facerse co non executado!, cantas nece-
sidades poderiamos socorrer nestes tempo de 
crise en que vivimos! 

E falamos da urxencia dunha boa xestión no 
económico e tamén no administrativo. Repare-
mos en que non houbo 
axilización na tramita-
ción de expedientes 
nin na resolución de li-
cenzas e os trámites a 
que se debe someter 
calquera cidadán/á de 
Compostela para reali-
zar calquera obra ou 
desenvolver un pro-
xecto son interminá-
beis. Por non falarmos 
do caos que supuxo a 
implantación da Admi-
nistración electrónica, 
unha ferramenta que 
fixo incrementar a fenda dixital e que complicou 
a vida de santiaguesas e santiagueses que até re-
corren a pagar a alguén que lles faga os trámites 
coa Administración municipal. 

Mais non podemos esquecernos que á capital 
do noso país lle corresponden aínda máis recur-

sos económicos, a comezar pola achega en con-
cepto do Estatuto de capitalidade, que determi-
na a cantidade que debemos recibir por deixar 
de cobrar determinados impostos pola instala-
ción de edificios doutras administracións ou por 
circular os seus vehículos, así como pola limpe-
za e os recursos precisos polos colapsos de trá-
fico derivados xustamente da capitalidade. Esta 
cifra, cuantificada en 5,5 millóns de euros, non 
é a que está a abonar a Xunta de Galiza, que le-
va tempo comodamente instalada nunha achega 

de algo menos de 2,4 millóns. E di-
go comodamente instalada porque 
o alcalde da cidade renunciou a de-
fender os intereses da veciñanza de 
Santiago para ocultar a discrimina-
ción tanto da Xunta como do Esta-
do no caso da achega ao Consorcio 
da cidade. Sen unha recuperación 
económica do Consorcio é imposí-
bel abordar en serio unha acción 
rehabilitadora que fixe poboación 
na Cidade histórica e contribúa a 
abandonarmos o camiño de nos 
converter nun mero escenario. 

Por todo isto, xulgamos que as nu-
merosas persoas que temos o cora-

zón en Compostela temos que deixar que se escoi-
te como latexa e utilizar esta enerxía para promo-
ver a chegada dun tempo novo, un tempo de po-
líticas en chave galega, en chave feminista e 
ecoloxista, onde Compostela se mostre con orgu-
llo, ambición e dignidade.  

 
Este concello que tanto 
amamos precisa un 
motor novo, ten que 
recuperar o pulso, saír do 
seu letargo e avanzar con 
ambición para se 
converter nun lugar de 
vangarda, nun concello 
referente en políticas 
avanzadas e 
transformadoras. 

Goretti  
Sanmartín Rei 

Voceira  do BNG no 
concelllo de Santiago
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Un camiño de coidados

H
ai palabras que quedan gravadas na ca-
beza e rexorden continuamente como o 
coro dunha canción apegadiza. Iso pa-
soume cando me invitaron a escribir un 

artigo sobre o Camiño de Santiago coa palabra 
“coidadanía”. 

Aprendino de Nélida Zaitegui, nun encontro or-
ganizado polo Foro Europeo de Administradores 
Educativos de Galicia e, como todo o que apren-
dín dela e con ela, foi un revulsivo na miña prác-
tica docente. 

Nun momento de crise como o que estamos a 
vivir, o cambio climático e a pandemia da COVID-
19 son sinais que nos alertan da imperiosa nece-
sidade dunha educación que vaia máis aló da ló-
xica do mercado e que busque formar persoas ca-
paces de pensar noutro mundo por construír.  

O paradigma do éxito puxo en perigo o plane-
ta e as especies humanas que o habitamos e, ao 
tempo que a globalización nos permitiu conectar-
nos como especie máis ca nunca para acadar un 
estado de humanización superior, deixou en evi-
dencia como lle afecta á pobreza, á desigualda-
de para a poboación que se atopa en condicións 
de vulnerabilidade. Neste paradoxo, o coidado 

xorde como un novo paradigma na educación. 
O termo “ética do coidado” aparece en 1982 can-

do Carol Gilligan publica a obra  “In a Different Voi-
ce” onde plasma a «voz diferente» das mulleres, no 
seu rol  histórico do coidar. Así no papel de coida-
doras, as mulleres temos desenvolvido valores co-
mo paciencia, empatía, escoita ou a ternura, valores 
que son necesarios para educar nunha cultura de 
paz e que desde a escola debemos “desxenerizar” .  

Este novo paradigma educativo convídanos a en-
sinar a través dunha ensinanza solidaria, xeran-
do un clima de confianza na aula onde o coidado 
sexa o centro da educación. Pártese do coidado que 
lle afecta a un mesmo, do que lle afecta ao outro 
e do que lle afecta ao planeta, e ten en conta cin-
co dimensións: corporal, intelectual, emocional, so-
cial e espiritual. 

En resumo, educar na cidadanía non só dende a vi-
sión dos dereitos senón tamén das responsabilidades, 
da nosa posición ante os demais e da nosa contorna, 
cuestións que se abordan dende hai tempo dende en-
foques ecofeministas da educación. 

Parece claro que non abonda con lles ensinar aos 
estudantes a navegar po-
lo mundo con confianza 
e a asimilar información, 
hai que formar persoas 
conscientes, competen-
tes, comprometidas e 
compasivas que poidan 
desenvolver un temón 
ético e cívico que os guíe 
cara ao respecto á digni-
dade humana, ao apre-
cio da ambiente e cara á 
empatía como medio pa-
ra construír relacións. 

El Correo Gallego dá-
nos a oportunidade nes-
ta publicación de elevar a nosa voz como mulleres 
cuxa función coidadora fundou a ética do coidado 
e relacionala co Camiño de Santiago, intimamente 
ligado ao termo “coidadanía”: 

• Porque o Camiño está inspirado na ética do coi-
dado, da responsabilidade uns cos outros e co medio. 

• Porque o Camiño é un claro expoñente dunha 
globalización humanizadora. 

• Porque a hospitalidade é unha característica di-
ferenciadora do Camiño e da ética do coidado. 

• Porque o Camiño enche de sentido a práctica 
deste coidado, porque nos conecta coa vida e coas 
súas claves esenciais. 

• Porque no Camiño a interculturalidade vai da 
man da multiculturalidade, valorando o global e re-
valorizando o propio. 

• Porque o camiño nos ensina que podemos vivir 
con menos e amar a Natureza. 

• Porque a cidadanía é cooperativa 
e compartidora, como o son os pere-
grinos. 

• E porque o camiño ten un obxec-
tivo común e está cheo de optimismo. 

Introducir a “coidadanía” na escola 
é tamén un camiño. Un camiño de ex-
ploración cara a un novo e necesario 
cambio de paradigma. Como na histo-
ria de Anthony de Mello na que un ve-
llo explorador volve do Amazonas e 
mostra o mapa das súas aventuras e os 
entusiastas seguidores fan copias pa-
ra sentirse expertos na Amazonía. En-
tón o explorador dilles: “Ide e informá-
devos por vós mesmos. Ninguén pode 

substituír o risco persoal e a experiencia”.  
Celebremos este 25 de xullo, animándonos a 

camiñar na educación polo camiño da ética dos 
coidados. 

Susana  
Vázquez Martínez 

Profesora e doutora en 
Didáctica
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No papel de coidadoras, 
as mulleres temos 
desenvolvido valores 
como paciencia, 
empatía, escoita ou a 
ternura, valores que son 
necesarios para educar 
nunha cultura de paz e 
que desde a escola 
debemos 
“desxenerizar”.
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La mayor obra maestra para convencer a un rey

S
iempre que voy a Madrid, recupero el vie-
jo hábito estudiantil de visitar asiduamen-
te el Museo del Prado. Afortunadamente a 
la hora de comer, aún  se puede volver a dis-

frutar, del privilegio, de pasar un rato a solas ante 
el cuadro de los cuadros, Las Meninas. 

 Cuando España seguía siendo la potencia  ma-
yor y más respetada, con nuestros ejércitos desple-
gados por la mayor parte del mundo conocido, en 
una Europa más pequeña que la actual, enfrenta-
da por cuestiones políticas y religiosas, con los oto-
manos a las puertas de Viena. Un año después de 
la muerte del gran rey,  Felipe II, nacía en Sevilla 
Diego Rodríguez de Silva y Velázquez, bautizado el 
6 de junio de  1599 en la iglesia de San Pedro. 

En estos agitados tiempos, la vida de Velázquez, 
a excepción de sus dos viajes a Italia, transcurrió, 
entre sus años de formación en Sevilla, ( por enton-
ces  la ciudad más importante de España,  cuna 
de grandes artistas, centro del tráfico de Indias, en 
la que residían las gentes más poderosas de la no-
bleza, el  clero y el comercio, protectoras de las 

artes) y posteriormente en Madrid. 
Después de una existencia dedicada a pintar tan-

tas obras maestras, finalizó Las Meninas  en 1656, cin-
co años después del segundo y último viaje  a Italia, 
cuando fue distinguido por el Rey como Aposentador 
Real, además del cargo de pintor de Cámara que ya 
ostentaba.  En este  cuadro de  madurez, lo que más 
impresiona es su composición, su orden, su organi-
zación, porque en el barroco velazqueño destaca el  
amor por la mesura del clasicismo, que huye de las 
espirales y sesgos oblicuos. Las Meninas  es un cua-
dro entonado en una increíble gama de grises, ani-
mada por pinceladas  de  distinto grosor y dirección.  

El orden de los fondos neutros, que jalonan una 
perspectiva aérea equilibrada por una serie de 
elementos verticales y horizontales, y un bellísi-
mo y sutil despliegue de colores fríos que nos dan 
el efecto de  penumbra, ante el que resalta  el ele-
gante arabesco formado por los ademanes de los 
protagonistas del cuadro.  Un nuevo sentido rea-
lista anima al pintor fundado en la aguda obser-
vación del natural y en la consecución de su pro-

pio camino, en el que va eliminando todo lo super-
fluo,  centrándose en la unidad ambiental lejos de 
impactantes claroscuros.  

La suave curva ondulante, guiada por las cabe-
zas de los personajes, que ocupa la mitad inferior del 
cuadro y  comienza con Nicolás  Pertusano, ( cuyo 
traje rojo tanto admiraron  Goya y Picasso )  en la 
parte  baja del lateral derecho,  y culmina  en el au-
torretrato del pintor,  en la parte  alta izquierda. En 
el conjunto maravillan las gamas de  grises azulados  
y neutros de los trajes de las damas y el blanco pla-
teado del de la Infanta, elaborados a base de las man-
chas más audaces. Todo está sugerido, nada defini-
do. Lo único contundente es el perro,  sustentados 
por el plano del suelo, de un apagado  amarillento, 
que define una zona perfectamente iluminada.  

Velázquez supo subordinar la perspectiva lineal, 
y  librarse de  la exactitud académica del dibujo, pa-
ra centrase únicamente en lo que ve y plasmarlo con 
exactitud, con una técnica esencial, con  sencillez .  
Él reconoce, sin titubeos,  las pinceladas y los tonos 
que convienen en cada lugar, esa es la gran lección 
de toda su obra y más de Las Meninas.  

 Podría decirse que este cuadro es un tratado del 
más elevado arte de pintar, el culmen de la sabiduría 
pictórica.  Un cuadro de sugerencias, no de definicio-
nes.  Tras el mastín  las formas se disgregan paula-
tinamente. La imágenes del fondo,  en penumbra, son 
apenas manchas. Los monarcas en el espejo realiza-
dos con la máxima simplicidad y  parquedad matéri-
ca. Unas pinceladas largas, anchas o sueltas  definen 
objetos, resaltados por fondos de colores neutros.  

  La frase “Velázquez pinta el aire”, alude a su extraor-
dinario dominio en las gradaciones tonales, principal-
mente de grises, que lo hacen el maestro indiscutible 
de la perspectiva aérea. También modela  las figuras en 
su justo término,  sin evanescencias  ni durezas. Utili-
za matices en los que resalta algunos elementos, para 
que nada rompa la unidad colorística general.  

El cuadro  cromáticamente es portentoso, en la ar-
monía de los tonos. El acorde en cálidos de los per-
sonajes principales, sostenidos por ocres, rojizos y 
pardos apagados, en contraposición con los fríos del 
fondo. Ligeros y expresivos toques casi negros. La 
pincelada fluida, la calidad de la materia, la origi-
nalidad del color, la exactitud de los efectos. Con po-
cos y precisos trazos define el personaje del fondo 
a contraluz, la calidad de la madera de la puerta,  con 
una verticalidad luminosa necesaria, los adornos del 
traje de la infanta realizados con pequeños trazos, 

las sugerencias del pelo de la propia infanta y los 
demás personajes. Las  pinceladas sesgadas, en las 
mangas de la niña,  las telas de las faldas, los toques 
atrevidos, la simplificación de las manos, las calida-
des táctiles y los matices íntimamente ligados con la 
tonalidad ambiental , con todo ello  consigue el equi-
librio y la unidad total del cuadro.  

 En Velázquez no hay excesos, ni demostraciones 
gratuitas de virtuosismo técnico.  Sin embargo, en 
medio de toda esta gama de armonía suprema, re-
volotean,  sutilmente, como pequeñas mariposas, 
unas pinceladas rojo bermellón, muy bien integra-
das e imprescindibles para la ambientación general. 
Se inician débilmente, en el  lazo del pantalón  de Per-
tusano, y  siguen otra curva ondulada,  en las laza-
das de las mangas de Isabel de Velasco, bajan a la 
de la infanta, ascienden a  las breves manchas del 
adorno en el escote, muy breves en el prendido del 
pelo y se hacen fuertes, redondeadas y llamativas en 
el búcaro ( que tanto ha dado que hablar ) ofrecido 
por Agustina Sarmiento. 

 Tras otras brevísimas pinceladas, en la paleta del 
pintor, da un salto demasiado largo y sesgado a la 
cortina del espejo. Pero algo falta entre esas dos no-
tas rojas,  en la gran mancha negra, casi perdida en 
el fondo,  del traje del autor, realzado y a la vez ve-
lado, por la muy audaz línea ligeramente inclinada 
del bastidor del cuadro, que está pintando.  

 Algo necesitaba esa obra portentosa, guiada por 
un espíritu sublime.  Obra  misteriosa de la que no 
hay datos de quién la encargó ni para qué.   Muy sen-
cillo es necesario un grafismo rojo y lineal, que se-
cunde los ángulos formados por  los  pinceles y el 
tiento.  Felipe IV, gran coleccionista, uno de los ma-
yores entendidos en pintura de su tiempo, ( y  muy 
probablemente la elite tan culta que propició el Si-
glo de Oro )  sí comprendió la sutil y magistral arti-
maña de su admirado pintor,  no podía dejar aque-
lla gran  obra maestra incompleta.  

Así, salvando todos los obstáculos,  el 28 de no-
viembre de 1658, Velázquez obtuvo el ansiado 
nombramiento de Caballero de la reconocida  Or-
den de Santiago y pudo añadir la Cruz al cuadro. 
Dos años después el 6 de agosto de 1660, moría, a 
las 3 de la tarde,  en Madrid, el Maestro de los maes-
tros y fue enterrado, con todos los honores como 
Caballero de Santiago.  

La frase 
“Velázquez pinta 
el aire”, alude a su 
extraordinario 
dominio en las 
gradaciones 
tonales, 
principalmente 
de grises, que lo 
hacen el maestro 
indiscutible de la 
perspectiva 
aérea. También 
modela  las 
figuras en su 
justo término. 

Rosa Elvira Caamaño 
Fernández 

Pintora y profesora 
titular de la UVigo
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A paisaxe humana de Xulio Maside
T

eño comigo a obra Xulio Maside editada po-
la Deputación da Coruña e que infelizmen-
te non puido ser contemplada polo pintor. 
Diríamos que foi o penúltimo galano de Ma-

ría Esther, a súa compañeira de vida: edición coi-
dada e magnífica dunha parte representativa da 
obra pictórica, así como da pormenorizada des-
crición biocronográfica do seu percurso vital.  

Por razóns obvias -de coñecemento-, non po-
do me referir á obra pictórica de Xulio Maside, 
máis alá de manifestar o meu gosto e admiración, 
mais si hai un aspecto que me parece sumamen-
te interesante, que é o referido ás condicións de 
produción da súa obra artística: forman parte de-
la, de maneira estrutural, o acompañamento de 
María Esther, o ambiente cultural progresista-rei-
vindicativo de Santiago no franquismo e na pri-
meira etapa democrática e, por suposto, as rela-
cións sociais no ámbito dos profesionais que com-

partiron afeizón, dedicación, profisión e intereses.  
Pintores como el de proxeción internacional, escri-

tores... e todos aqueles que, mesmo arredor do cine-
ma de vangarda, se movían activamente en Compos-
tela. Ese ambiente cultural rico, contestatario, progre-
sista e fondamente galego constituiu o que podemos 
denominar requisitos sociais previos para poder aco-
ller a vida dun artista e que se desenvolvera ao longo 

de varias décadas sen deixar de pintar, de innovar e 
de continuar (nas súas propias palabras) “unha longa 
viaxe a través dun espazo e dunha superficie limita-
da por catro lados, que vén sendo o cadro.  

En tan sinalado espazo pódese vivir a máis ines-
gotable das experiencias, verdadeira aventura e mis-
teriosa, pois o que non sabe o artista é onde vai che-
gar...hai unha meta fantasmal.., ese norte é o proce-
so creativo, nese longo camiñar da man somente da 
súa intuición, sensibilida-
de artística e da súa inte-
leixencia, pensamento e 
bagaxe cultural, apoian-
dose nun pau, canto máis 
rexo mellor, que vén sen-
do a técnica, materiais, 
debuxo, etc”. Xulio Masi-
de gozou dun ambiente 
persoal, profisional e 
compostelano que lle 
permitiu, loxicamente 
cos atrancos proprios da 
vida de cada un, crear unha obra pictórica da que nos 
orgullamos como cidadáns deste país.  

Mais ao mesmo tempo é moi interesante para nos 
valorar no que corresponde cada un deses requisi-
tos de produción da obra, que sinalamos arriba. A 

compañía activa de María Esther Rodríguez Losada 
vai moito máis alá do que esa palabra,compañeira, 
significa: o seu coñecemento e capacidade de valo-
rar a obra pictórica foi posto ao servizo durante to-
da unha vida, sementando harmonía, alento, e reco-
ñecemento no plano máis próximo.  

Ademais, María Esther -así ficou posto de relevo nes-
te volume- exerceu de axente con intereses compar-
tidos, para salvagarda, rexisto e mantemento da obra 

e as manifestacións públicas da mesma, 
ao longo de toda unha vida. A acolledo-
ra cidade compostelá constituiu tamén 
unha rede ou rico tecido cultural onde 
os proxectos, as obras ou as creacións 
doutros moitos artistas, artesáns e in-
telectuais eran acollidas e consideradas 
na mesma medida en que podería ter 
sucedido nun outro ambiente ideal-
mente cosmopolita.  

O tamaño da cidade non foi nunca 
neste caso un impedimento da crea-
ción e da vangarda senón, ao contra-

rio, unha alavanca da procura da excelencia de ca-
da un. Así fica reflectido na obra de Xulio, na súa evo-
lución nas distintas etapas e no seu compromiso 
consigo mesmo, a mellor cualidade do artista co-
mo intérpetre da realidade vivida.

 
Ese ambiente cultural  
rico, contestatario, 
progresista e fondamente 
galego constituiu o que 
podemos denominar 
requisitos sociais previos 
para poder acoller a vida 
dun artista.

María do Carme 
García-Negro 

Doutora en Economía
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Una fiesta entre dos aguas

E
l mismo día en que el papa Francisco de-
cidió prolongar a 2022 el Año Santo, todos 
los gallegos, y mucha gente que viene a vi-
sitarnos en estas efemérides, empezamos 

a soñar con una normalidad festiva, desinhibi-
da y confiada que quedó fijada en nuestras agen-
das personales en el entorno de la fiesta del Após-
tol Santiago que hoy mismo celebramos. Está-
bamos entonces en los momentos más graves y 
dolorosos de la pandemia de Covid-19 que de for-
ma tan inesperada se había abatido sobre el mun-
do entero.  Los amigos y vecinos se morían a 
nuestro alrededor con una cadencia de ataúdes 
que se parecía más a las pestes medievales que 
a los hitos de la medicina del siglo XXI. Y un con-
finamiento severo, que afectaba al cuerpo y al 
alma con similares intensidades nos recordaba 
la total contingencia y debilidad de nuestro orgu-
llo tecnológico. 

Tuvimos que resignarnos. Y fue aquella resig-
nación la que nos hizo desear un “Alba de Gloria”, 
como la que cantó Castelao –“Se no abrente des-
te día poidéramos voar sobor da nosa terra e per-
correla en todas direicións, abrangueríamos o 
portento dunha mañán única”- como remate fe-

liz de otros tiempos tenebrosos. Soñamos con la fies-
ta, y en gran medida mojamos los labios en ella, por-
que la segunda mitad de 2021 ya nos permitió mu-
chas licencias liberadoras que este 2022 debía ofre-
cernos en toda su plenitud. 

Pero la realidad fue que, terminada la pasada Na-

vidad, los medios de comunicación ya empezaron 
a pregonar los malos agüeros de una crisis económi-
ca. Que en febrero ya llegó la guerra de Ucrania con 
sus crueldades, y con amenazas muy realistas con-
tra la paz de Europa que habíamos imaginado eter-
na. Que detrás de la guerra llegaron la inflación des-
bocada, los desajustes económicos de las familias, 
las empresas y el Estado, y hasta la amenaza de una 
no descartada recesión.  

Y que, para colmo de 
males, una nueva ola del 
Covid-19, menos dramá-
tica que los comienzos, 
pero más voraz en sus 
contagios, amenaza otra 
vez con volver a tapar-
nos la cara, meternos el 
miedo en el cuerpo, y en-
friarnos la fiesta tan es-
perada que los arroyos 
turbulentes de la crisis 
empieza a cubrir de lo-
dos. Así que no estamos 
viviendo los tiempos feli-
ces que, más que desear, 
necesitábamos. 

Es cierto -y es también un pequeño consuelo- que 
las glorias previstas para 2022 nos llevaron a madru-
gar mucho en los viajes, las reuniones sociales, los 
actos culturales y el ocio de revancha. También lo es 
que gracias a todo eso tenemos una inercia festiva 

que nos puede ayudar a atravesar el verano de un 
solo tirón sin volver la vista atrás. Pero nadie duda 
ya de que el otoño vine cargado de nubarrones, que 
los problemas sociales nublan el jolgorio impostado 
de las fiestas veraniegas, y que el Alba de Gloria ten-
drá que esperar un poco más. 

Pero, lejos de amargarles la fiesta de hoy, que el 
calendario certifica como cierta y segura, quiero in-

vocar mi condición de mujer, trabaja-
dora y empresaria, para decirles que, 
por más sucesos fatales que puedan 
rodearnos, siempre quedan en los 
cuadernos alguna página en blanco 
que nosotros debemos escribir. Que, 
si hacemos las cosas con prudencia, 
y si sabemos adelantarnos a aquello 
que no podemos programar ni domi-
nar, tenemos muchas posibilidades 
de manejar este ambiente, pagar los 
errores cometidos a un precio asequi-
ble, y renovar la ilusión de un país 
fuerte y de calidad envidiable, que 
siempre respondió positivamente a 
nuestros esfuerzos. 

La realidad es que la fiesta de hoy se 
celebra entre dos aguas. Pero también 

resulta evidente que los hijos de la Patria Galega, y 
todos los que creemos y amamos a la patria espa-
ñola, aún no hemos dicho ni escrito la última pala-
bra. Escribámosla, pues, y sigamos adelante, con la 
historia a cuestas. 

Si hacemos las cosas con 
prudencia, y si sabemos 
adelantarnos a aquello 
que no podemos 
programar ni dominar, 
tenemos muchas 
posibilidades de manejar 
este ambiente, pagar los 
errores cometidos a un 
precio asequible, y 
renovar la ilusión de un 
país fuerte y de calidad 
envidiable.

Josefa  
Fernández Miguélez 

Presidenta de DomusVi
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La formación para la empleabilidad

E
l gran drama que sufre la sociedad actual 
gallega y española es la dificultad que tie-
nen los jóvenes para encontrar un em-
pleo digno. El paro, el subempleo y los ba-

jos salarios atentan contra la dignidad de nues-
tros jóvenes, que se ven frustrados para desa-
rrollar la vida con optimismo. Los datos son 
preocupantes porque nada menos que un 40% 
de los jóvenes en edad de trabajar están en el 
paro. Muchos no han llegado siquiera a su pri-
mer empleo.  

En la formación reglada u obligatoria te-
nemos un 13% de abandono escolar, es decir 
personas que se lanzan a cualquier tarea, 
más bien marginal, sin la formación básica 
debida, por razones de necesidad o por falta 
de tutela, de disciplina. Son multitud los que 
terminan alguna carrera universitaria y se 
ven abocados al subempleo, que también es 
claudicante, porque no tienen la orientación 
debida, porque no encuentran oportunidad 
en su ámbito local.  

Los que luchan por seguir su vocación se tie-
nen que ir a otros países de Europa como pa-
sa con los médicos, entre los que cada año emi-

gran a Europa unos 5.000. Este es el panorama 
que tenemos cuando ahora el 25 de julio vamos 
a celebrar el Gran Día de Galicia. 

Pero no soy pesimista. Todos los especialistas 
apuntan a que en buena medida la solución a es-
tos males reside en la formación. Formación ade-
cuada, complementaria o especializada, o aque-
lla otra que se denomina “formación a lo largo de 
la vida”. La formación debe estar enfocada ha-
cia las necesidades del tejido productivo.  

Resulta preocupante que, en España, en estos 

momentos hagan falta cientos de miles de pro-
fesionales en distintos ámbitos de actividad. Son 
recientes las estadísticas que indican que los em-
presarios de diversos sectores lamentan que no 
encuentren gente preparada en el sector servi-
cios (hasta faltan camareros cualificados) en el 
de la logística, en el turismo y no digo nada del 
área de la tecnología: en este caso el problema 
afecta a toda Europa.  

La formación debe ser práctica para ser útil. 
“Si lo que te han ense-
ñado no lo puedes apli-
car de forma inmedia-
ta, no te han formado, 
te han entretenido” de-
cía Jean Piaget, el ex-
celso psicólogo estu-
dioso de la inteligencia 
y de la infancia. Puede 
ser remota o presen-
cial, pero tiene que es-
tar enfocada a las nece-
sidades reales de las 
empresas en la socie-
dad que vivimos.  

Debe tener una base 
sólida de tecnología y de idiomas, aparte de los 
conocimientos específicos que requiera el oficio. 
El ejemplo de Finlandia es el mejor porque par-
ten de esta premisa en la formación -tecnología 
e inglés u otro idioma- y no tienen paro. 

La formación universitaria o la de formación 
profesional no lo puede todo, por lo que hay que 
recurrir a cursos que especialicen a la perso-
na. Por ejemplo, en el sector del seguro hay una 
imperiosa necesidad de especialistas en algorit-

mos o datos para aplicar a los riesgos. Hay que 
descender cada vez más al nivel particular y a 
la especialización. 

Otro grave error, que empecina la proyección 
laboral de los jóvenes y más maduros, es creer 
que con un título ya se culmina la parte forma-
tiva de la persona. Para poder avanzar hay que 
formarse permanentemente. De ahí la denomi-
nación de “formación a lo largo de la vida”.  

En cualquier ámbito de actividad o conoci-
miento surgen novedades, avances 
que se han de conocer para que la 
persona no quede desfasada. Esto 
especialmente aplica a los mayores 
de 40-50 años que tienen que hacer 
un esfuerzo por ponerse al día, es-
pecialmente en el campo de las tec-
nologías en un ambiente de trans-
formación digital que se produce 
en cualquier sector. Quien no lo ha-
ce, sucumbe.  

Otra consideración importante 
es convencer a los que van a iniciar 
su vida laboral en que el autoem-
pleo es una buena salida, con bue-
na preparación. Convencerles de 

que “si haces algo competitivo, puedes triunfar 
ofreciendo tus servicios, sin tener que recurrir 
a un empleador”. Los que montan su empresa 
acaban contratando gente, aunque algunos fra-
casen en el primer intento. 

Hay soluciones. Hay cursos y programas de 
formación realmente eficaces para el empleo. Si 
analizamos el triunfo de mucha gente, nos en-
contramos indefectiblemente con la buena for-
mación, aparte del empeño, la suerte, etc. 

 
Son recientes las 
estadísticas que indican 
que los empresarios de 
diversos sectores 
lamentan que no 
encuentren gente 
preparada en el sector 
servicios, en el de la 
logística, en el turismo y en 
el área de la tecnología.

Patricia  
García González 

Presidenta Institucional 
de Femxa
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Pensares y pesares ante  
múltiples tareas y frentes

E
s 25 de julio de este doble Año Santo Com-
postelano. Para quienes estamos vincula-
dos a esta ciudad, es fecha por antonomasia 
de Santiago, como lugar que es meta de pe-

regrinaje y como urbe primigenia donde se venera 
al apóstol «hijo del trueno».  

En el crucero de la catedral, una escultura seden-
te y muda, pienso que bien podría portar cetro y co-
rona. Representa a Salomé, la mujer que le engen-
dró y le vio crecer. Tiene aire de grandeza, de pode-
río y semblante complacido.  

Trato de averiguar qué hay tras esa fachada, pe-
ro poco más veo que a la madre de aquel pescador 
que se puso en camino y por quien, desde hace si-
glos, como amigo del verdadero patrón y señor de 
este templo, obra callados o altisonantes milagros.  

Hace un año no llegaron a este santuario tantos 
peregrinos, pero sí sus intenciones en continuo go-
teo, con llenos y momentos de «overbooking». Era 
un tiempo en que mirábamos a lo alto, buscando 
remedio para hacer frente a un adversario invasi-
vo, perjudicial, destructivo.    

Ahora contemplamos aquello como un mal sue-
ño, en cierto modo, ya lejano. ¿No será que tende-
mos a tener bajo cuerda lo que nos oprime, pensan-
do que así aliviamos penas? ¿Realmente creemos 
que podemos someter a raya todos los males, se-
an vitales, ambientales, sociales o de otra índole?  

La experiencia muestra lo contrario. Ofrece más 
garantía intentar enmendar errores, dar gracias 
y suplicar favores que nos sirvan para crecer co-
mo personas, como sociedad, como miembros de 
un mundo solidario, optimista y vitalista, en pro 
de la vida misma como mejor regalo.  

Pienso de nuevo en Salomé. ¿Qué sentiría al 
ver cómo su hijo, llevado por un misterioso 
anhelo, se alejaba de los mares de Palestina? ¿Le 
entendería? ¿Permanecería tranquila? Difícil 
sería. Era mujer ambiciosa, madre soñadora, 

pero no cándida alma. Un inefable desasosiego 
le embargaría.  

Como mujer y madre, con singular instinto feme-
nino y afanada en múltiples tareas, le habría dado 
consejos, advertido de los peligros y equipado de 
provisiones, al tiempo que cargaba en su propia 
mochila y albergaba en su seno temores y recelos. 

Hasta este confín de la tierra llegó aquella bar-
ca. Aquí recalaron sus tripulantes y pudieron, tras 
intrincadas situaciones, llevar su misión a cabo.   

Es lo que rememoramos en la fiesta del após-
tol Santiago y, de mo-
do más especial, en 
cada solemnidad ja-
cobea. El 25 de julio -
debemos pregonar-
lo- es día grande «de 
y para» Compostela, 
«de y para» esta tie-
rra, más allá de cual-
quier frontera que le-
vantarse quiera.  

En este «Xacobeo 
21-22», lejos de vivir 
una situación favora-
ble, vemos cómo sur-
gen nuevos problemas y cómo otros persisten. 
Observamos cómo el planeta languidece. Consta-
tamos abundantes precariedades en grandes fa-
milias y pequeños hogares. Palpamos cuántos so-
breviven con lo poco que tienen y que otros, ni 
eso. Sabemos cómo muchos huyen del hambre, 
de las contiendas, de toda trinchera e injustifi-
cada violencia. ¿Qué hacemos ante ello? ¿Claudi-
camos, relegamos, miramos con indiferencia a 
otro lado?  Sería lo más fácil. 

Quienes sufren también tienen nombre y apelli-
do, sentimientos y legítimos afanes. Poseen usos 
y costumbres que no son banales, si no fuente de ri-

queza, de unidad, de identidad y vitalidad de to-
do pueblo. Son prácticas que, si bien se entienden 
y comprenden, cobran sentido. Son «tradiciones», 
eslabones de una cadena, tesoros vivos que hay que 
preservar, no bajo llave si no como un valioso «le-
gado» y «garantía del mañana». Para nadie hay fu-
turo sin pasado, ni porvenir seguro asentado en frá-
giles o falsos cimientos.  

En Compostela, el 25 de julio se realiza la «Ofren-
da». Puede parecer un acto trasnochado. Quizás 
si lo viviéramos en nuestro fuero interno, con pa-

labras, rezos o cánticos o en respetuo-
so silencio, cobraría otro significado. 
Auguro que posiblemente nos incita-
ría a seguir bregando y a surcar más 
mares con menos miedo.  

Nos movemos bajo esa mirada aten-
ta y ávida de Salomé, mujer resuelta 
y de materno celo. Su hijo Santiago 
también nos observa, vigilante, solíci-
to, expectante.   

Como anfitriones nos reciben en su 
casa, ofreciéndonos un canto con el 
que ambos, con diferentes andares y 
sensibilidades, nos convidan a un cons-
tante «júbilo», aunque haya notas y si-

lencios que puedan exasperarnos algo. 
Nada nuevo, o casi, pero todo diferente. El tiem-

po no pasa en balde. 
Me consta que no todo se soluciona de repente 

y que hay tareas en espera que no son de vida o 
muerte. Pongo por caso, como anecdótico ejemplo, 
lo que decía hace un año: ¿no sería hora de rele-
var el himno de 1920, el de Soler y Barcia? No le res-
to mérito, pero con la de corcheas que bien com-
binan ¿no podría reposar, sin romper eslabón algu-
no, ni ralentizar el ajetreado ritmo del templo?  

¡Salomé, hay «multitasking» para rato! Como 
mujer lo percibes y sé que sabrás gestionarlo. 

 
En el crucero de la 
catedral, una escultura 
sedente y muda, pienso 
que bien podría portar 
cetro y corona. 
Representa a Salomé, la 
mujer que le engendró y le 
vio crecer. Tiene aire de 
grandeza, de poderío y 
semblante complacido. 

Pilar  
Alén Garabato 

Profesora de la USC
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Talento gallego en camino

A
ño 1999. Ese año hice, por primera vez 
en mi vida, el Camino de Santiago, en 
compañía de mi padre y de mi herma-
na y aunque en aquel momento no era 

tan conocido, ni mínimamente, fue todo un 
descubrimiento. Recuerdo que al llegar a San-
tiago mi madre y el resto de la familia nos es-
taban esperando para celebrar el fin del Ca-
mino con una entrañable comida familiar, es 
uno de los preciosos recuerdos que atesoro 
y que me viene a la memoria cuando se ha-
bla del Camino.  

 Porque se habla, y mucho del Camino. Tengo 
la suerte de viajar mucho y cuando dices que 
eres gallega, inmediatamente todo el mundo se 
anima a compartir la anécdota de cuando han 
hecho el camino, y en varias ocasiones inclu-
so, o de cuándo lo van hacer, de las etapas, de 
la planificación y de lo hermosa que es nues-
tra tierra. El Camino de Santiago está siendo 
una excusa (como si hiciera falta) para descu-
brir y en muchos casos, redescubrir Galicia, en 
todo su esplendor, cultura, gastronomía, pai-
sajes y gente. Una proyección nacional e inter-
nacional que contribuye a posicionar a Galicia 

en el lugar que se merece, en un momento como 
el actual, en el que se ciernen nubarrones sobre 
nuestras cabezas.   

Estamos atravesando un momento complejo, 
no sólo en Galicia, en España, en Europa, en to-
do el mundo, tras la crisis generada por la Covid-

19 y a pesar del despliegue realizado por la Unión 
Europea para superar sus consecuencias, con el 
Plan de Recuperación, Transformación y Resi-
liencia, el conflicto bélico de Ucrania ha genera-
do y está generando un impacto económico que 
nos obligará a repensar y reforzar la estrategia de 
crecimiento económico y de cohesión social en 
clave país, entre augurios y anuncios de recesión. 

Galicia es una tierra con gran riqueza y enor-
me potencial, pero es necesario aplicar las polí-
ticas públicas adecua-
das que permitan cana-
lizar las características 
geográficas, demográfi-
cas, empresariales y de 
futuro que caracteri-
zan a nuestro territo-
rio. El liderazgo com-
partido es clave, desde 
la posición de impulso 
que corresponde a las 
instituciones públicas, 
el futuro sólo se cons-
truye desde las alianzas 
con el sector privado y 
el sector social, ponien-
do en valor el talento existente en todos los sec-
tores, el conocimiento y promoviendo un camino 
de futuro compartido y orientado a la mejora.  

 Galicia es también una tierra de mujeres fuer-
tes. Como Presidenta de la Asociación de Mujeres 

en el Sector Público es obligada la referencia a las 
mujeres gallegas. Mujeres fuertes que defendieron 
con valentía sus derechos, como Emilia Pardo Ba-
zán o Concepción Arenal. Tierra de Rosalía. Mu-
jeres que, desde todos los ámbitos, nos ayudan a 
conseguir una sociedad mejor: mulleres rurais, 
mulleres redeiras, executivas, sumamos, mujeres 
en el sector público, y muchas más, Galicia es es 
germen de múltiples iniciativas, de redes de mu-
jeres que se apoyan. No será casualidad. Galicia 

es tierra de miles de mujeres anóni-
mas, de madres, hijas y hermanas 
que suman y multiplican talento, 
fuerza y generosidad.    

El año pasado iba a hacer nueva-
mente el camino. La muerte de mi 
madre me robó todas las fuerzas. 
Este año espero poder hacerlo, en 
particular, el tramo que lleva hasta 
Finisterre, al fin del mundo, como 
parte de un proceso interior para 
pensar, reflexionar, y destinar tiem-
po de calidad a meditar en cómo 
mejorar uno mismo y el entorno en 
el que vivimos, para hacer camino 
al andar, parafraseando a Machado. 

Estoy segura de que, al igual que en el año 1999 
será una gran experiencia, solo tengo un pero, 
no poder apoyarme en mi padre, ni abrazar a mi 
madre al finalizarlo. Su recuerdo, como siempre, 
me acompañará. 

El Camino de Santiago 
está siendo una excusa 
para descubrir y en 
muchos casos, 
redescubrir Galicia, en 
todo su esplendor, cultura, 
gastronomía, paisajes y 
gente. Una proyección 
nacional e internacional 
que contribuye a 
posicionarnos.

Concepción 
Campos Acuña 

Doctora en Derecho y 
codirectora de Red 

Localis
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Galicia embruja, atrae, seduce,  
mantiene la tradición... nos gusta

H
oy celebramos el Día de Galicia en su ya 
segundo Año Santo consecutivo debido 
a la fatídica pandemia, un hecho excep-
cional que sólo había ocurrido en el 

transcurso de la guerra civil en España (1936-39). 
Un acontecimiento tan señalado nos permite ca-
da 25 de julio reencontrarnos con nuestras raíces. 

Esta jornada mágica es de todos, de gallegos 
y gallegas que lo celebramos con ilusión y alegría 
en nuestra madre tierra. De los abuelos que se 
fueron para construir un futuro fuera de la co-
munidad, de cada uno de sus descendientes en el 
exterior; de aquellos que escuchan en sus casas 
las palabras “morriña”, “sentidiño” ou “agarimo” 
sabiendo lo mucho que significan. Y, como no, es 
también un día especial para todos los peregri-
nos que arribaron a estos lares para realizar el 
Camino de Santiago y postrarse ante el Apóstol. 
En este viaje cargado de profundas emociones, 
seguro que habrán encontrado lo que venían 
buscando: paz, sosiego ,serenidad, respuestas. 

Han respirado los “Airiños, airiños, aires” de Rosa-
lía y llevarán siempre parte de nuestra especial ga-
lleguidad en su memoria  

Galicia embruja, y eso lo sabemos todos. Embru-
ja porque tiene algo imposible de explicar, un no 
sé qué indescriptible. ¿Cómo definir una puesta de 
sol en las rías gallegas? ¿Qué se siente al degus-
tar un pulpo con “cachelos” en una típica taber-
na o un furancho? ¿Quién no se emociona al es-
cuchar una canción tradicional en la mesa de al la-
do mientras se queman las penas, se alejan los 
demonios y se minimizan angustias al son del con-
juro de una queimada?  

Galicia embruja y sorprende por sus muchas pe-

culiaridades. Si por fortuna te invitan a una casa, 
puede que a la hora del café alguien se despida con 
un adiós peculiar: “Marcho que teño que marchar”. 
También puede ocurrir que se produzca alguna 
discusión, frecuente entre familiares, y el anfitrión 
dé por zanjado el asunto con un contundente gol-
pe en la mesa y la expresión: “Que morra o conto” 
o “Deixa de rosmar”. O aquello de “Nunca choveu 
que non escampara”, para resumir que los males 
no son eternos. Avanzará la velada que se torna-
rá en poco tiempo, por 
arte de birlibirloque, en 
risas y cantos ante los 
sorprendidos visitan-
tes. Y casi sin saber có-
mo, se encontrarán to-
dos degustando un 
buen albariño, un ribei-
ro o el licor que destila 
en su casa cualquiera 
de los comensales. 

El visitante o pere-
grino que vienen a des-
cubrir el fin del mundo 
se irá (las encuestas lo 
dicen) con buen sabor 
de boca. No solo por las maravillas que hayan po-
dido descubrir –paisajes únicos, deliciosas exqui-
siteces, gastronomía propia, un patrimonio es-
pectacular- sino sobre todo por sus gentes. Hu-
mildes, cariñosas, agradecidas, hospitalarias, do-
tadas del conocido humor retranqueiro gallego 
y tendiendo al agasajo con quienes vienen a des-
cubrir este apasionante país, cada día más de mo-
da en el mundo. 

También hay otra parte de nosotros que no es pa-
ra tomarla en broma. “Fai ben e non mires a quen” 
es uno de los sabios consejos de madre; “Non as 
fagas, non as temas”, es otra expresión muy común, 
de padre, para actuar en la vida con seriedad y 
“Nunca choveu que non escampara”, podría aplicar-
se con tintes trágicos estos días por los pavorosos 
incendios que padecemos. 

 Nos quedan otras expresiones clásicas, entre las 
muchas de nuestros refraneros, pero hay una que 

nos define con claridad: “Eche o que 
hai”. Viene a ser: “Somos así. Nos gus-
ta ser así”. Son latiguillos que se trans-
miten de bisabuelos a abuelos, de pa-
dres a hijos y que todavía perduran 
en el imaginario popular. Quizá es un 
poco ese  “Yo que sé, que sé yo”. Y no 
podemos olvidar la más clásica de to-
das: “Eu non creo nas bruxas, pero ha-
belas haIlas”. 

Aunque nada iguala al gran Caste-
lao cuando escribió aquello de “O gale-
go non protesta, emigra”, como conse-
cuencia  de la desesperación e impo-
tencia de nuestros antepasados obliga-
dos a cruzar el charco para huir de la 

maldición, también citada por el mítico rianxeiro: 
“Mexan por nós e temos que dicir que chove”. 

Aunque, bien pensado, “Os tempos son chegados” 
y nada será ya como lo fue antaño. Hoy disfrutamos 
de un Alba de Gloria que enriquece nuestras vidas 
y admira al mundo. Por eso los gallegos de nuestro 
tiempo queremos mucho más a esta Galicia que tan-
to nos gusta. 

Feliz día de Galicia. Feliz día del Apóstol. 

Os tempos son 
chegados” y nada será ya 
como lo fue antaño. Hoy 
disfrutamos de un Alba de 
Gloria que enriquece 
nuestras vidas y admira  
al mundo. Por eso los 
gallegos de nuestro 
tiempo queremos mucho 
más a esta Galicia que 
tanto nos gusta. 

María Ofir  
Aboy García 
Secretaria de 

Administración Local
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O mundo precisa un novo  
modelo de organización

T
radicionalmente, o feito de ser home ou 
muller marcou a actividade que se tiña 
que desempeñar na sociedade. E nesa di-
visión sexual do traballo, as mulleres fo-

ron responsables das persoas que necesitan coi-
dados (infancia, persoas maiores, persoas enfer-
mas e persoas con discapacidade) e da xestión do-
méstica, e os homes saíron ao mercado laboral 
formal co obxectivo de conseguir un salario pa-
ra manter á súa familia. 

Neste modelo de organización social, denomi-
nouse traballo reprodutivo ao realizado maiori-
tariamente polas mulleres e traballo produtivo ao 
realizado polos homes. 

O traballo produtivo ou emprego, defínese co-
mo a actividade regulamentada recoñecida xu-
rídica e socialmente a partir da Revolución Indus-
trial, que ten como contraprestación unha remu-
neración económica. E esta actividade está en-
marcada no espazo público. 

Por traballo derivado do sostemento da vi-
da (o que vén chamándose reprodutivo e ou 
de coidados) enténdese a actividade non remu-
nerada que implica a reprodución da vida, o 
coidado das persoas dependentes da contor-
na familiar e o mantemento e a transmisión do 
código de valores así como as funcións relacio-
nadas coa xestión do fogar. Todas estas activi-
dades enmárcanse no espazo doméstico. 

Este modelo tradicional de división de espa-
zos foise transformado en España nas últimas dé-
cadas. O modelo tradicional de familia foise trans-
formando en España nas últimas décadas a par-
tir da incorporación das mulleres ao mercado la-
boral foi progresiva nas últimas décadas, 
constituíndo un dos cambios máis importantes. 

No referido á taxa de actividade por tramos de 
idade e sexo, constátase un despunte no mesmo 
tramo de idade para ambos os sexos, pero con efec-
tos distintos. As mulleres decaen coincidindo coa 
idade reprodutiva, mentres que aos homes a idade 
reprodutiva aféctalles positivamente e, en xeral, 
presentan unha permanencia máis lineal no mer-
cado de traballo ao longo do seu ciclo de vida. 

Doutra banda, a taxa de paro foi tradicional-
mente case o dobre para as mulleres que para 
os homes. Con todo, a partir do 2007, o aumen-

to do paro masculino foi excepcional como conse-
cuencia dos efectos que tivo a crise económica no 

sector da construción, fortemente masculinizado. 
España presenta na actualidade, unha das taxas de 
paro máis elevadas da Unión Europea. 

En canto á taxa de paro por nivel de formación, 
observamos que a maior formación, o paro é me-
nor. Agora ben, por que as taxas de paro das mulle-
res son superiores á dos homes independentemen-
te do nivel formativo? En décadas anteriores podía-
se atribuír unha maior taxa de desemprego femi-
nina relacionada cun menor nivel formativo 
respecto a os homes. Con todo, na actualidade, can-
do se analizan os datos sobre as taxas de paro por 
niveis formativos, compróbase que, a taxa de de-
semprego feminino é maior que a masculina en to-
dos os niveis educativos. 

A pesar da importancia económica e social do 
traballo reprodutivo e do traballo doméstico, es-
tes son considerados “traballos invisibles” xa que 
as persoas que os realizan, normalmente mulleres, 
non reciben ningunha prestación económica, o 
que conleva á falta de recoñecemento e de valora-
ción social dese traballo. É importante sinalar que 
o traballo reprodutivo e doméstico non están reco-
llidos nas estatísticas referentes ao Produto Inte-
rior Bruto (P.I.B.), é dicir, non se considera que ha-
xan de incluírse como traballo que contribúa ao 
crecemento e desenvolvemento dun país. 

Cada vez son máis numerosos os estudos e reivin-
dicacións que tratan de destacar a importancia da 
participación das mulleres, tanto no espazo públi-
co como no espazo doméstico, na economía dun pa-
ís. Neste sentido, están a levarse a cabo investiga-
cións co obxectivo de visibilizar todo o traballo rea-
lizado no ámbito doméstico e cuantificando o seu va-
lor económico para a economía dos estados. 

“Traballo non é sinónimo de emprego.” Esta é a 
primeira conclusión da investigación de María Án-
geles Durán, catedrática de Socioloxía “O traballo 
non remunerado na economía global” na que mos-
tra que a maior parte do tempo de traballo produ-
cido no mundo non é traballo formal rexido por nor-
mas laborais, senón informal ou traballo non re-
munerado producido e consumido nos fogares. 

Neste estudo, as estimacións económicas do tra-
ballo doméstico e o traballo reprodutivo implican 
que o PIB aumentaría nun 53%. 

Doutra banda, resulta fundamental constatar co-
mo a maioría das mulleres foron desenvolvendo en 
todas as épocas, paralelamente ao seu labor nos coi-

dados, unha actividade no mercado laboral non for-
mal, realizando innumerables actividades como: 
costureiras, xornaleiras no campo, vendedoras po-
lo miúdo, empregadas de fogar, auxiliares na indus-
tria do calzado, etc. Pero este labor non conlevou nin-
gún dereito laboral nin social. 

Doutra banda, tamén convén lembrar que desde 
o mesmo inicio da Revolución Industrial, millóns de 
mulleres incorporáronse ao denominado traballo 
produtivo nas fábricas. 

Por último, hai que sinalar que a división sexual 
do traballo deuse en todas as sociedades adxudican-
do determinadas tarefas como propias para un sexo 
ou para outro. Nas sociedades primitivas, no caso das 
mulleres, adxudicóuselle a responsabilidade básica 
do coidado e, aos homes, por exemplo, a caza. Agora 
ben, esta división do traballo non implicou automa-
ticamente que ditas tarefas tivesen distinto valor. 

Neste sentido, a antropóloga Peggy Reeves San-
day que estudou cento oitenta e seis culturas, expu-
xo como hipóteses que nas sociedades máis antigas 
as mulleres e os homes vivirían de modo relativa-
mente igualitario, pero cando se produciron pre-
sións e tensións sociais (incremento dos membros 
do grupo social, fame, migración forzosa ou a gue-
rra), houbo unha tendencia progresiva de someter 
ás mulleres e dita subordinación levou a cabo a tra-
vés da transmisión da diferenciación de roles e es-
tereotipos de xénero entre as nenas e os nenos, con-
siderándoos innatos e naturais a ambos os sexos. 

Por conseguinte, a subordinación das mulleres 
considérase unha variable e non unha condición hu-
mana universal e, por tanto, as formulacións para 
conseguir a igualdade real entre mulleres e homes 
implican a participación plena das mulleres no mer-
cado laboral e en igualdade de condicións aos homes. 

Ademais, o gran reto social actual é como xestio-
nar a atención á poboación que sempre, en calque-
ra tipo de sociedade, vai necesitar coidados e aten-
ción: infancia, persoas maiores, persoas con disca-
pacidade e persoas enfermas e que, esta atención se-
xa compatible co desenvolvemento doutros aspectos 
da vida, tanto de mulleres como de homes, e en igual-
dade de condicións.  

Para iso, é necesario unha repartición equita-
tiva de responsabilidades entre mulleres e ho-
mes co fin de eliminar a discriminación e desi-
gualdade dado que se producen desigualdades 
nos usos do tempo.

 
As mulleres 
decaen 
coincidindo coa 
idade 
reprodutiva, 
mentres que aos 
homes a idade 
reprodutiva 
aféctalles 
positivamente e, 
en xeral, 
presentan unha 
permanencia 
máis lineal no 
mercado de 
traballo ao longo 
do seu ciclo de 
vida. 

Eva López Barrio 
Economista. 

Responsable do 
Programa Woman 
Emprende (USC)
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A maxestade dunha Catedral
S

antiago, segundo a tradición, está soterra-
do na catedral e é o patrón da nosa cidade. 
De igual maneira Santa Úrsula, segundo a 
tradición, está soterrada na catedral de Co-

loña e tamén é a patroa da cidade. 
Aquí é un home, alá onde eu nacín é unha 

muller. 
Parece que Santiago foi mellor protector da súa 

igrexa ca Santa Ursula da súa, porque a guerra 
mundial chegou á catedral alemá e os bombar-
deos provocaron nela graves danos, mentres que 
ningunha guerra nos tempos modernos chegou á 
catedral galega. 

Pensabamos que estas guerras absurdas non se 
repetirían e espertamos unha mañá coa terrible 
nova da guerra en Ucraína. 

Quizais porque este país non ten a protección 
dun Santiago? 

Eu deixei Coloña cando era moza e xa vivo en 
Santiago desde hai 54 anos. Mesmo se pode di-

cir que Galicia se converteu na miña patria e aquí 
desenvolvín tódalas miñas actividades baixo a pro-
tección do noso Santo. 
Pero non me esquezo 
da cidade onde nacín 
nin da súa catedral, que 
non desmerece nada da 
de Santiago pola súa 
grandiosidade. 

Estes monumentos 
imprégnanlles ás cida-
des un aire especial e 
iso vémolo ben nas ca-
ras dos peregrinos ó pi-
sar a Praza do Obradoi-
ro e arregalar os ollos 
ante tanta marabilla. 

A maxestade dunha Catedral con tódolos seus 
símbolos non se describe con palabras e a nosa 
para moitos peregrinos e visitantes significa a fin 

e o comezo dunha nova etapa na vida. Tódolos dí-
as se debía festexar un 25 de xullo e sempre debe-

riamos ter a imaxe do monumento 
nos nosos pensamentos. 

Non é unha cuestión de crer ou 
non, porque hai moita fantasía na 
mitoloxía relixiosa, é simplemen-
te o desexo de seguir unha tradi-
ción e honrar o testemuño que nos 
foron deixando as xeracións que 
nos precederon. 

A min en momentos delicados 
serviume de inspiración e deume 
forzas para coller novos ánimos e 
seguir adiante. Sentarme nun ban-
co dentro da catedral, contemplar 
toda a súa maxestade e con sorte po-

der escoitar como o organista toca unha peza sa-
cra no seu fantástico órgano chégame ó corazón, 
é unha experiencia única. 

Santiago foi mellor 
protector da súa igrexa ca 
Santa Úrsula da súa, 
porque a guerra mundial 
chegou á catedral alemá e 
os bombardeos 
provocaron nela graves 
danos, mentres que 
ningunha guerra nos 
tempos modernos 
chegou á catedral galega. 

Úrsula 
 Heinze de Lorenzo 

Escritora
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Jeju y Kumano: las montañas del alma

P
eregrinar es un acto simbólico, una ha-
bitación con vistas desde la cual pode-
mos vislumbrar una parte de nuestra 
identidad. La rutina y el vacío que inun-

da lo cotidiano ha llevado a que personas de 
otras culturas como la  coreana o la japone-
sa hayan encontrado una parte de su alma 
en Galicia. Recientemente, el vicegobernador 
de Jeju – una isla de la República de Corea- vi-
sitaba Galicia para conmemorar que en 2007 
se inauguró un recorrido inspirado en la ru-
ta jacobea creando un profundo hermana-
miento, del mismo modo que Kumano, pero 
ya en tierras japonesas. 

Pero para entender la naturaleza simbóli-
ca del sintoísmo tendríamos que realizar un 
viaje por el pensamiento hasta la prefectu-
ra de Wakayama, la isla más grande de Ja-
pón declarada como Patrimonio de de la Hu-
manidad por la Unesco. Kumano Kodo es un 
camino que lleva a la montaña donde se en-
cuentra el templo Kumano Sanzan en el que 
se da un culto a las deidades de la natura-
leza. Las rutas conducen a tres santuarios 
diferentes y en uno de ellos se dice que ha-

bitan los dioses. Aunque también el budismo 
convive en este culto tan sincrético en total ar-
monía, porque se trata de un viaje místico, des-
de el respeto y la veneración al semejante. El 

Camino de Santiago y el de Kumano se han 
hermanado e incluso aquellos que han com-
pletado las dos rutas pueden convertirse en 
Dual Pilgrim registrándose en el Kumano Hon-
gu Heritage Center. 

En el caso de Corea, fue la presidenta de la 
Fundación Jeju Olle Trail, Suh Myung Sook la 
que al realizar el Ca-
mino de Santiago, en-
contró la inspiración 
para llevar a cabo un 
proyecto que incluye 
veintisiete sendas 
que nos acercan a esa 
línea fronteriza entre 
los dioses y los huma-
nos como los espíri-
tus que guardan los 
lugares y protegen las 
rocas, se esconden 
entre los árboles o su-
surran en el viento 
como reflejo de nues-
tro encuentro inte-
rior. No hay dogma o 
código moral ni tampoco cosmogonía en es-
te tipo de culto, pero sí hay respeto y senti-
mientos compartidos. 

Decía el pensador Byung Chul-Han que “los 

rituales dan estabilidad a la vida” es decir, pro-
vocan cambios dentro de la vida natural por-
que le dan transcendencia y la convierten en al-
go sagrado, prolongando su ciclo vital e invitán-
donos a emocionarnos y a contemplar las rea-
lidades del entorno. Lo que me invita a 
recordar el poema rosaliano Cuando recuerdo 

del ancho bosque de su poemario 
En las Orillas del Sar cuando se 
preguntaba “Por qué tan cerca, 
tan fiel memoria me ha dado el 
cielo” al ver cómo se agitaban las 
hojas y el viento como una expe-
riencia estética contemplativa. 
Por eso Rosalía resulta tan próxi-
ma en tierras japonesas, porque 
su canto es ancestral e icónico, al 
representar la realidad a través de 
las imágenes, de tal modo que has-
ta los más mínimos detalles nos 
resultan apreciables por los senti-
dos, incluyendo el corazón, ya que 
en el fondo lo que anhelamos es el 
misterio ya que nos embarga el 
sentimiento de lo desconocido y 

de todo aquello que podemos aprender. Por al-
go existe en Kumano la Senda del Filósofo, pa-
ra contemplar los cerezos en flor y reflejarse en 
los ríos de la memoria.

 
Kumano Kodo es un 
camino que lleva a la 
montaña donde se 
encuentra el templo 
Kumano Sanzan en el 
que se da un culto a las 
deidades de la 
naturaleza. Las rutas 
conducen a tres 
santuarios diferentes y 
en uno de ellos se dice 
que habitan los dioses. 

Arantxa  
Serantes López 
Humanista digital y 
doctora por la USC
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El Camino doce siglos después

P
ocas cosas aguantan bien los embates 
del tiempo, es fácil subirse a la ola de 
una determinada moda o tendencia 
transitoria, pero permanecer requiere 

más, requiere de autenticidad a la par que 
“sustancia”, por decirlo de algún modo. En de-
finitiva, de ese ingrediente que lo convierte en 
algo realmente inimitable. 

Y así, el camino de Santiago continúa tejien-
do historias y vivencias doce siglos después, 
quizá sea porque no hay dos caminos iguales. 
Cada camino es diferente, te enfrenta a unos 
retos y en unas circunstancias distintas, a 
unos compañeros a los que posiblemente no 
conocerías nunca, y con todo ello te sugiere 
una forma más enriquecedora de pensar y es-
tar en el mundo. 

Me atrevo a decir que debería ser casi asig-
natura obligatoria para los gallegos, conocer 
qué sucede a escasos metros de nuestro día a 
día, qué motiva que nuestras calles y mon-
tes se vuelvan a encontrar con los caminan-
tes sin descanso que, incluso, lo hayan con-
vertido en cita periódica. Quien lo ha recorri-

do sabe bien que se trata de una experiencia 
difícil o imposible de igualar, una especie de 
universo paralelo que tenemos la suerte de al-

bergar, tan distinto a ese tan individualista y 
violento que nos cuesta reconocer, que nos 
cuesta querer. 

Reconozco haber envidiado el oficio de los 
hospitaleros, hospitaleros atesorando las histo-
rias que transcurren ante sus ojos para conver-
tirlas en parte de su memoria, la memoria del 
camino. Reconozco haber proclamado a los 
cuatro vientos que esa 
tierra generosa y her-
mosa es la mía y ha-
berme sentido orgu-
llosa, mucho.  

Me he sorprendido 
inventando historias 
para cada objeto, foto o 
palabra que encontra-
ba en el trayecto. Ima-
ginando todo aquello 
que significaba pero 
no podía contar. El re-
cuerdo de seres queri-
dos ausentes, la plega-
ria desesperada o el 
homenaje merecido. 

He escuchado vivencias del otro extremo del 
planeta y las he sentido como propias. Me he en-

contrado contando mi vida a personas de las 
que cuatro días antes no sabía ni su nombre. Y 
en ambas circunstancias me he sentido real-
mente cómoda, entre amigos.  

Confieso resistirme a dejar mi mochila al lle-
gar a la capital gallega en un vano intento de 
que no se acabase nunca, pretendiendo no de-
jar de sentirme peregrina del camino, llevárme-

lo conmigo para siempre, aunque 
de alguna forma ya era así.  

Me he visto llorando al llegar a 
la catedral, esa misma en la que 
tantas otras ocasiones escuchaba 
misa rodeada de mochilas y basto-
nes, en mi vida cotidiana, los que 
ahora pertenecían a compañeros 
de peregrinación. 

Y es que quizá sea esa forma de 
compartir VIDA precisamente ese 
ingrediente que hace que el cami-
no, doce siglos después, siga sien-
do sinónimo de movimiento, de 
espiritualidad y de solidaridad. 
Que siga respondiendo a un sen-
timiento difícil de explicar pero 

fácil de identificar. Que siga inspirando un sen-
timiento único. 

 
Quizá sea esa forma de 
compartir VIDA 
precisamente ese 
ingrediente que hace que 
el camino, doce siglos 
después, siga siendo 
sinónimo de movimiento, 
de espiritualidad y de 
solidaridad.  Que siga 
inspirando un sentimiento 
único. 

Carmen  
José López 
Abogada
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“Sra. de...”

U
n año màs, éste especial tal vez, llega la 
fiesta del Apóstol Santiago. Año lleno de 
tristes e inquietantes  noticias como la lla-
mada Guerra de/en/por Ucrania, conflic-

to que, como todas las guerras, ha traído la muer-
te, la  destrucción y la miseria, ha dividido y de-
secho la vida de familias enteras. Ucrania, un her-
moso país sometido a toda clase de barbaridades 
y violaciones que no sabemos cuándo y cómo aca-
barán, cuáles serán sus efectos sobre la población 
ucraniana, la economía global, seriamente casti-
gada, y, en definitiva, en la prosperidad de los pue-
blos en general y de Occidente en particular. 

En medio de toda esta tragedia y muy influen-
ciada por ella, se acaba de celebrar en nuestro pa-
ís la XXX Cumbre de la OTAN. Madrid ha sido es-
cenario de uno de los eventos de mayor relevan-
cia internacional y, a mi  modesto entender,  un 
acierto desde el punto de vista de su contenido así 
como de organización y protocolo del mismo, Sin 
embargo, tengo mis dudas si continúa siendo 
acertado el formato de dicha reunión en lo que 
se refiere al programa previsto para las/los acom-
pañantes de las autoridades asistentes a la misma 
en representación de sus miembros, programa 

sobre cuyo contenido y forma de llevarlo a efecto 
no entro a enjuiciar en este artículo. 

Desde mi punto de vista y finalizando ya el primer 
tercio del  Siglo XXI, con la emancipación de la mu-
jer, el reconocimiento  constitucional de todos sus 
derechos, sus libertades y capacidades para desen-
volverse en pie de igualdad con el hombre, hacer una 
cumbre paralela de “Sras./Sres.  acompañantes de…” 
me resulta un poco obsoleto, cuando menos  chocan-
te; además de un gasto superfluo, cosa nada desde-
ñable en tiempos de crisis. 

Soy consciente del efecto de marketing de nues-
tro país que pueda tener tal programa de acompa-

ñantes, pero si son reuniones de trabajo, como lo 
son, sería bueno que acudiesen a ellas solamente los 
miembros de esas reuniones; eso sí, con un progra-
ma fuera de dichas reuniones digno y  austero; lo  
que no quiere decir que los almuerzos, cenas, vi-
sitas y demás no fueran acompañadas de toda la dig-
nidad  y puesta en escena de nuestro magnifico pa-
trimonio cultural testigo de nuestra historia.  

Así pues, los actos con los acompañantes me re-
sultaron superfluos, con su coste evitable y me te-
mo que a lo único que 
contribuyeron fue a la 
propaganda de nues-
tras famosas y cómo-
das zapatillas, siendo 
ello bienvenido, y des-
de luego a lo agradable 
de ver a unas estupen-
das y elegantes  seño-
ras, por otra parte se-
guro cualificadas de 
por sí, para estar den-
tro de las reuniones en 
“sustitución de..” . Véa-
se, a modo de ejemplo, 
la esposa del canciller 
alemán Olaf Scholz que lejos de su papel de ̈ con-
sorte de¨ en el que vino a Madrid, posee por si mis-
ma un rol activo en el mundo de la política ya 
que ejerce desde 2017 como ministra de Educa-
ción en el Länder de Brandenburgo y es lógico 
que en su interior se resista  a jugar a la posición 
de mera consorte con funciones de ocio y acom-
pañamiento. Su experiencia en la vida la sitúa 
más en el ejercicio del poder que en la observa-
ción del mismo como mera acompañante. 

Entonces, me pregunto,  ¿este programa con los 
consortes que coadyuvó a convertir a Madrid en una 

ciudad impracticable, al menos incómoda, es un 
avance en el Siglo XXI ?  Merece  realmente la pena?  

Si el papel de la mujer hoy en día ya no es el mis-
mo, si tiene sus derechos constitucionalmente reco-
nocidos en igualdad con el hombre, si ya no es edu-
cadas para complacer a los demás, por qué esas dos 
fotos de familia que confirman el orden patriarcal del 
poder, público y privado, que históricamente ha re-
gulado las relaciones sociales, políticas y económicas 
en buena parte de nuestra historia ? 

Habida cuenta de que en la Cum-
bre de la OTAN en Madrid solo cua-
tro mujeres  frente a 27 hombres es-
tuvieron en el epicentro de la toma de 
decisiones, mientras que, por otro la-
do y simultáneamente, fueron 17 mu-
jeres y tan solo dos hombres  los com-
ponentes de la comitiva de acompa-
ñantes, no habría que redefinir  en to-
do caso el acceso al  poder?  

En todo caso, también, hay que dis-
tinguir siempre el tipo de viaje, el mo-
tivo  del mismo así como repito su 
coste,  ya que no estamos para tirar 
el dinero con los graves problemas  
económicos de nuestro país y del res-

to de los  estados  miembros. 
Seguramente, muchas de las Sras./Sres. acompa-

ñantes de los miembros de la organización convo-
cante son profesionales con intereses más importan-
tes y menos estereotipados que los que se les ofreció, 
solo faltaba una actuación de coros y danzas. 

Desde luego, a estas alturas, después de estudiar 
una carrera y trabajar con responsabilidad duran-
te años, no me gustaría ser invitada como “Sra. de…” 

Quizás, la pasada Cumbre de Madrid sea la úl-
tima reunión a la que acudan estas u otras 
“Sras./Sres. de..” solo en dicho concepto. Ojalá. 

Muchas de las Sras./Sres. 
acompañantes de los 
miembros de la 
organización convocante 
son profesionales con 
intereses más 
importantes y menos 
estereotipados que los 
que se les ofreció en la 
pasada Cumbre de la 
OTAN en Madrid.

María Esther 
Regueiro Fernández 
Economista y Auditora
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Constelaciones de Miró:  
caminos y estrellas

C
ada vez que tengo la oportunidad de ver 
alguna de las obras de la magistral se-
rie “ Constelaciones”  de Joan Miró,  me 
vienen  a la mente  la Vía Láctea y el le-

gendario campo de luces y estrellas, que remiten  
a la historia mágica de Santiago de Compostela.  
Aunque Miró no recorrió la ruta xacobea, segu-
ramente en su prodigiosa imaginación transitó por 
los itinerarios celestes del camino milenario. Y ese 
conjunto  determinante en su carrera, realizado 
a principios de la década de los cuarenta , inte-
grado por  23 pinturas sobre papel, de formato 
pequeño, parece sugerirlo. Al artista  le gustaba ver 
el mar,  contemplar las estrellas,  mirar el firma-
mento, observar con ojos de niño, los trazos y lu-
ces, que en sus múltiples  variaciones  le indicaban 
y llevaban a la creación de su propia iconografía.  

En el pasado, otros artistas reflejaron, signos, 
alegorías, objetos astrales  o animales en super-
ficies de piedra,  en la pared o sobre el lienzo; si-
luetas metafóricas  que dejan al descubierto pa-

recidas inquietudes: la búsqueda  desde la tierra de 
otras galaxias quizás mas protectoras y benéficas. 
En ese cielo de Miró, de originales imágenes  que 
se irá afirmando  en el futuro, de significado defini-
do, las escuetas formas son pájaros, estrellas, lunas, 
soles y mujeres de  inconfundibles azules,  amarillos 
y rojos; simplicidad en la representación de cada ele-

mento, minuciosidad, lentitud intencionada en la 
elaboración de cada pintura, cuyas  mínimas figuras 
ordenan un nuevo cosmos;  en algunas de las obras 
de esa serie,  la presencia de una escalera bien pue-
de indicar  los deseos que tiene el artista  de eva-
sión,  de elevarse buscando un territorio más segu-
ro;  y en  las explicaciones que ofreció  sobre sus orí-
genes aclaró  esa necesi-
dad   y también como la 
música  de Bach, Mozart 
y la poesía tuvieron  un 
papel cada vez mas rele-
vante en sus cuadros.  

Recordemos el con-
texto de creación del 
conjunto prodigioso y el 
asombro causado  desde 
las primeras visiones, a  
su marchante Pierre 
Matisse, quien  sintió in-
mediatamente la necesi-
dad de mostrarlo en su 
galería de Nueva York;  y 
aunque no lo parezca esas creaciones  deslumbran-
tes, de sugestivos  títulos revelan la pureza de su 
mente : “ Personajes en la noche guiados por los ros-
tros fosforescentes de los caracoles”, “ Signos y cons-
telaciones enamorados de una mujer”, o “El canto 

de un ruiseñor a medianoche y la lluvia matinal”  
nacieron en tiempos de grandes  incertidumbres, 
en los comienzos del estallido de  la segunda guerra 
mundial. Por tales motivos  la familia Miró tuvo que 
abandonar París  hacia un lugar mas seguro,   Va-
rengeville-sur-Mer, un pueblecito de la costa nor-
manda  en donde permanecieron   hasta el siguien-

te traslado  a Mallorca;  en el entor-
no isleño, y en el Montroig natal en-
contraron, en cierto, modo un 
relativo sosiego.   

El cielo y las estrellas son  el escena-
rio esencial  de la serie que consolida 
el universo de Miró;  el cruce, la mara-
ña  de lineas negras, astros, animales, 
puntos y  símbolos,  traspasan la apa-
rente visión del espacio nocturno. Así 
como otros artistas  reflejaron los mo-
mentos bélicos  mostrando crudeza 
y tragedia, por medio de imágenes en 
consonancia con la  experiencia visual 
y emotiva, él supo plasmar su  mo-
mento incierto  de un modo absolu-

tamente onírico, delicado,  fruto de sus viajes ima-
ginativos, de los sueños, de la exploración interior.  
Toda una lección de grandeza  y esperanza que con-
viene recordar, en este día de Galicia, en el que in-
vocamos la paz.  

Cada vez que tengo la 
oportunidad de ver alguna 
de las obras de la 
magistral serie  
“Constelaciones”  de Joan 
Miró,  me vienen  a la 
mente  la Vía Láctea y el 
legendario campo de 
luces y estrellas, que 
remiten  a la historia 
mágica de Compostela.

Pilar  
Corredoira López 
Historiadora de Arte 

Contemporáneo
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O camiño do emprendemento
Q

ue Galicia é terra de peregrinaxe nin-
guén o dubida. Todos os anos, especial-
mente en datas como a que hoxe conme-
moramos, milleiros de peregrin@s diri-

xen os seus pasos cara Compostela. Con todo, o Ca-
miño de Santiago é moito máis que un itinerario, 
que unha andaina organizada para visitar a tum-
ba do Apóstolo Santiago, abrazar a súa efixie, cru-
zar a Porta Santa co ánimo de conseguir indulxen-
cia, admirar o voo do “botafumeiro” ou propinar 
un cabezazo á fronte do “santo dos croques” na 
procura de intelixencia e enxeño. Cos séculos, con-
verteuse nunha vía de civilización e desenvolve-
mento cultural, artístico, económico e social en to-
da Europa. De ahí o seu merecido recoñecemen-
to como Patrimonio da Humanidade e primeiro 
Itinerario Cultural Europeo. Cómpre non esque-
cer tamén, a súa seña de identidade primixenia 
como punto de encontro da fe, espiritualidade e 
pensamento do mundo occidental. 

Entre os múltiples Camiños que forman par-
te da ruta xacobea poderíamos destacar o Cami-
ño francés, como o itinerario con maior tradición 
histórica e o máis recoñecido internacionalmen-
te; o Camiño Primitivo, por ser o primeiro itine-
rario xacobeo empregado polo rei Alfonso II e 

os primeiros devotos chegados do nacente reino as-
turiano; ou o Camiño do Norte, polo seu carácter de 
roteiro da costa astur-galaica utilizado polos monar-
cas cristiáns nos momentos inmediatamente pos-
teriores ao descubrimento da tumba do Apóstolo, 
co obxectivo de evitar os territorios conquistados 
polos musulmáns. Nembargantes, todos os Cami-
ños son igualmente especiais. Todos posúen a súa 
propia idiosincrasia e singularidade. 

Á marxe destes itinerarios, existe outra forma de 
ser peregrin@ en Compostela. Existe outro Cami-
ño vencellado á nosa tradición como galegos e ga-
legas. Un camiño imperceptible, calado, extremada-
mente duro nalgunhas etapas do seu percorrido e, 
ás veces, pouco recoñecido. Un camiño que como so-
ciedade debemos promover e facilitar se queremos 

ser quen de incrementar a nosa base empresarial…O 
Camiño do Emprendemento. 

En calquera economía avanzada, tan decisivo é o 
apoio á consolidación dos proxectos empresariais en 
funcionamento, como o desenvolvemento de actua-
cións orientadas á creación e posta en marcha de 
novos proxectos empresariais. Son as pemes as que 
contribúen nun alto porcentaxe á forza laboral e eco-
nómica dun país. Segundo o Global Entrepre-
neurship Monitor (GEM) o emprendemento “é unha 
vía esencial para a saúde 
da sociedade non só por-
que promove a innova-
ción, a produtividade e o 
emprego, senón porque 
responde aos desafíos dos 
Obxectivos de Desenvol-
vemento Sostible, como 
acabar coa pobreza, redu-
cir a desigualdade, crear 
oportunidades para o em-
poderamento das mulle-
res e implementar solu-
ción ao cambio climático”. 

Por iso, nunha época 
adversa para as economías do mundo, e en especial pa-
ra a española, a filosofía do emprendemento debe co-
brar máis relevancia que nunca. A cultura do empren-
demento fai que as ideas de negocio se materialicen, 
se expandan e se convertan en solucións sostibles, de-
sempeñando unha labor fundamental na rexenera-
ción constante do tecido empresarial do territorio. Re-
sulta indispensable, polo tanto, o desenvolvemento 
de políticas activas que promovan a emprendeduría 
como motor do progreso económico e social. 

Conscientes diso, a Cámara de Comercio de San-
tiago vén mantendo desde sempre unha clara vo-
cación de servizo ao emprended@r, o cal lle permi-
tiu erguerse como a primeira institución de referen-
cia a nivel nacional no ámbito da creación empresa-
rial. Así acaba de ser recoñecida pola Cámara de 
Comercio de España, ao concederlle o galardón co-

mo a entidade cameral mellor valorada na catego-
ría de emprendemento pola creación dunha serie de 
espazos orientados á posta en marcha e consolida-
ción de proxectos empresariais, co obxectivo de pro-
mover o incremento da base empresarial e contri-
buír á xeración de riqueza e emprego no seu ámbi-
to de actuación. Esta rede de espazos, está ademais 
perfectamente aliñada con iniciativas desenvolvidas 
por outras entidades e institucións, contribuíndo to-
das elas a xerar o caldo de cultivo necesario para a 

conformación dun verdadeiro ecosis-
tema emprendedor, onde a Cámara 
de Comercio de Santiago, en base á 
súa dilatada experiencia, marca o pa-
so firme cara a unha verdadeira co-
laboración público-privada. 

Iniciativas como o seu Viveiro de Em-
presas, recoñecido como o mellor Vivei-
ro de España pola Fundación das Caixas 
de Aforros (Funcas), o seu coworking di-
xital CCompostela, orientado á favore-
cer a transformación dixital das Pemes, 
micropemes e emprendedores ou a súa 
participación na incubadora de alta tec-
noloxía Bioincubatech e no Biopolo 

Sionlla Biotech, son claros exemplos da súa aposta de-
cidida para propiciar que o coñecemento xerado nas 
universidades reverta á sociedade a través da súa con-
versión en iniciativas empresariais e promover o incre-
mento do peso do sector industrial no PIB da nosa Co-
munidade mediante o desenvolvemento das condi-
cións espaciais propicias para a captación de investi-
mento, tanto nacional como extranxeiro, e que as 
empresas, nas súas tomas de decisións estratéxicas, 
consideren que Galicia é o lugar idóneo para o inicio da 
súa actividade empresarial. 

É mester, por tanto, seguir traballando en clave de 
cooperación para que a nosa economía sexa unha 
economía viva, fresca e dinámica. Non en balde a súa 
fertilidade mídese necesariamente en termos rela-
cionados coa posibilidade de creación de empresas 
e o desenvolvemento de proxectos empresariais.

A Cámara  de Santiago  
acaba de ser recoñecida 
pola Cámara de Comercio 
de España co galardón á 
entidade cameral mellor 
valorada na categoría de 
emprendemento pola 
creación dunha serie de 
espazos orientados á 
posta en marcha de 
proxectos empresariais.

Rosa Mary  
Cardeso Trillo 

Secretaria xeral  da 
Cámara de Comercio 

de Santiago
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El camino de la necesaria  
industrialización de la ciudad

C
omo cada 25 de julio Compostela ama-
nece radiante vestida de fiesta para ce-
lebrar el día de la patria gallega, nuestra 
patria y la de los peregrinos que la llevan 

consigo de vuelta. En esta efeméride y desde la aso-
ciación del Tambre a la que pertenezco, quisiera 
advertir de la necesaria industrialización de nues-
tra ciudad. Desde el siglo X en Europa y con el Ca-
mino como eje vertebrador, se produce una rele-
vante transformación de la vida cristiana, se pa-
sa de la peregrinación in sedere a la peregrinación 
in itinere. Esta última permite entrar en contac-
to con lo sagrado a través de la contemplación y 
veneración de las reliquias de los santos, y así es 
como los Caminos se llenarían de peregrinos. 

El Camino ha sido el gran promotor del co-
mercio en Compostela, existían fueros de pro-
tección y regulación de mercaderes a lo largo 
del Camino y en la propia Compostela. En el s. 
XII la actividad era de lo más variada y pujan-
te, baste el ejemplo del nacimiento del gremio 
de cambiadores, la cofradía más antigua de la 

ciudad. Los habitantes de Compostela que no eran 
siervos de la Iglesia eran, en su mayoría, artesanos 
y comerciantes, una diferencia fundamental con 
el resto de localidades del señorío compostelano, 

dedicadas fundamentalmente al campo o activi-
dades agropecuarias, tal como se recoge en los fue-
ros dados por el arzobispo Gelmírez en 1113, que 
están dirigidos a todos sus habitantes, excepto a 
los ciudadanos de Compostela. 

El Camino no solo es la 
vía de peregrinación, es 
también la vía que une 
las principales ciudades 
de los reinos cristianos 
hispanos en el Medievo, 
y estos con las tierras al 
norte de los Pirineos, 
siendo también la vía de 
comunicación de Galicia 
con la Meseta. Con estos 
datos reveladores de la 
importancia en el Medie-
vo de la actividad comer-
cial y de una incipiente industria (artesanato) en 
nuestra ciudad, quisiera hacer un llamamiento a au-
nar fuerzas sobre las comunicaciones en Santiago, 
ya que nos permitirán relanzar la industrialización 
del siglo XXI. 

Debemos cerrar el orbital, porque es imprescin-
dible para conectar autopista, autovía y aeropuer-

to con los polígonos industriales de la zona norte; te-
niendo en cuenta que dichos polígonos están en ple-
no proceso de expansión, especialmente el de A Sion-
lla, ya que el edificio colaborativo Sionlla Biotech, cu-
ya construcción finaliza este año, creará nuevos 

puestos de trabajo y servirá de polo de 
atracción de nuevas empresas en el 
ámbito de la biotecnología. Hablamos 
no solo de que será el gran dinami-
zador económico e industrial de Com-
postela, sino también un destacado 
centro investigador en áreas que, en 
la pandemia, se han revelado tan im-
portantes como necesarias. 

No quiero despedirme sin dar las 
gracias como miembro de la asocia-
ción de empresarios a todos los que 
en este momento están colaborando 
con nosotros para llevar a cabo este 

ilusionante proyecto: al Ayuntamiento de Santiago 
por su pronta disposición a ayudar, a la Universi-
dad compostelana por todo el saber aportado, a la 
Xunta de Galicia por su innegable apoyo desde el 
primer momento, y a la Cámara de Comercio, que 
ha trabajado codo con codo para llevarlo adelan-
te. ¡Solo habrá futuro si es de todos! 

El Camino ha sido el gran 
promotor del comercio 
en Compostela, existían 
fueros de protección  
y regulación de 
mercaderes a lo largo del 
Camino y en la propia 
Compostela. En el siglo XII 
la actividad era de lo más 
variada y pujante.

Flor  
Mariño Riveiro 
Vicepresidenta 
Asociación Área 

Empresarial del Tambre
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El Camino como fuente  
de salud física y mental

N
o hay duda de que emprender el cami-
no de Santiago sana tanto a la mente co-
mo al cuerpo. Las motivaciones que ca-
da uno tiene son diferentes y persona-

les, pero es una realidad que la persona que em-
prendió el Camino y la que regresa ya no son la 
misma. Será por eso por lo que muchas personas 
dicen “el Camino me cambió la vida”.  

La manera de ver la vida, de sentirla, las cosas 
que valoraban antes del Camino han cambiado y, 
ahora, se valoran cosas que antes les pasaban de-
sapercibidas.  

Recuerdo cuando lo terminé y llegué a San-
tiago, sentí una emoción que nunca había expe-
rimentado. Es algo que no se puede explicar con 
palabras, hay que vivirlo. Uno quiere que la sen-
sación de bienestar y paz interior se mantenga 
en el tiempo.  

Pero ¿qué hace que la persona se sienta dife-
rente después del Camino? 

Por un lado, caminar tantos días por la natu-
raleza, atravesar bosques, caminar por senderos que 
bordean arroyos, ríos, cascadas, pasar bajo la som-
bra de los árboles o continuar el camino por la pla-
ya, entre otros. Son lugares que despiertan en no-
sotros maravillosas sensaciones.  

La razón no se debe solamente a lo espectacu-
lar que puede resultar el paisaje, como el salto de 
agua, el murmullo del arroyo que pasa bajo el puen-
te de madera… sino también a que todos esos lu-
gares están repletos de iones negativos, esas peque-

ñísimas moléculas sin olor, insípidas que inhalamos 
en abundancia con cada respiración. Estos iones ne-
gativos facilitan la oxigenación, desintoxicación, re-
generación del organismo, etc. En una atmosfera 
cargada de estos iones, nuestro aparato respirato-
rio, digestivo, sistema nervioso e inmunológico fun-
cionarán mejor.   

Una persona me comentaba en la consulta que, 
durante el Camino, su tensión arterial iba norma-
lizándose día a día; que, aunque era alérgico, no ha-
bía necesitado tomar 
inhaladores y el goteo 
nasal casi había desapa-
recido. Tampoco necesi-
taba los ansiolíticos ya 
que se encontraba mu-
cho más relajado.  Ade-
más, descubrió que dor-
mir bajo las estrellas ha-
bía sido el mejor somní-
fero que había probado 
nunca.  

Decía Pilates que “el 
movimiento cura”, y si  
el caminar es movi-
miento y si se hace a un 
ritmo sostenido, resulta ser un excelente ejercicio, 
además, de que produce liberación de endorfinas 
en el cerebro que van a reducir el cortisol, la hormo-
na del estrés. 

Una buena bocanada de iones negativos aumen-

ta los niveles de serotonina, la hormona de la alegría 
que mejora el estado de ánimo, y será de gran ayu-
da para luchar contra la ansiedad y la depresión. 
La mente está más despejada, aumenta la creativi-
dad y nos llenamos de energía.  

De ahí que cuando una persona está deprimida se 
le invite a salir a pasear al aire libre, por la natura-
leza. Cuando vuelve a casa, trae una carga de iones 
negativos muy beneficiosos para su salud. 

En muchos momentos las personas van caminan-
do solas y sin apenas darse cuenta, y 
poco a poco, empiezan a fijarse en su 
entorno. Van dejando de estar centra-
dos en el pasado o de estar constan-
temente planificando el futuro. Esta 
forma de vivir la vida nos aleja del pre-
sente y nos priva de disfrutar de ca-
da momento. 

Durante el camino empiezan a vi-
vir cada vez más el momento presen-
te, es una manera de meditar.  El Ca-
mino de Santiago es un camino de 
meditación.  

Por otra parte, el Camino regala 
tiempo para poder poner en orden 
nuestros pensamientos. Tiempo para 

dedicarlo a nosotros mismos y reforzar nuestro bie-
nestar físico y mental.  

El Camino termina siendo terapéutico, y se con-
vierte en una verdadera fuente de salud física y men-
tal, ¡vale la pena probarlo! 

Todos esos lugares están 
repletos de iones 
negativos, esas 
pequeñísimas moléculas 
sin olor, insípidas que 
inhalamos en abundancia 
con cada respiración, y 
facilitan la oxigenación, 
desintoxicación, 
regeneración del 
organismo, etc.

Otilia  
Quireza Ramos 

Médico especialista en 
Medicina Integral y 

Psicosomática
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El espíritu de Santiago

E
n los últimos días, hemos recordado que 
hay lugares con espíritu, entendiendo co-
mo tal algo no necesariamente asociado a 
lo sagrado.  Tampoco a esos sitios donde 

se buscan misterios por descifrar, más allá de lo 
material y lo tangible. 

Nos referimos al recuerdo que ha hecho la so-
ciedad española del asesinato a manos de ETA del 
concejal de origen gallego Miguel Ángel Blanco 
hace justamente veinticinco años. A partir de ese 
suceso, los medios han evocado la existencia del 
“espíritu de Ermua”, y que fuera acuñado para ha-
cer referencia al carácter del movimiento ciuda-
dano espontáneo surgido como repulsa a tal su-
ceso y, en forma más amplia, a la violencia del gru-
po terrorista. Fue tajante, explícito, clamoroso, sin 
fisuras ni medias tintas. 

Aunque la expresión ha sido objeto de distintas 
interpretaciones, es una la más destacable: la de 
un suceso que toca la fibra social en un punto lí-
mite que deriva en expresión de hartazgo, una es-
pecie de “umbral crítico” moral frente a lo que co-
lectivamente se considera intolerable, execrable, 
indecente e impúdicamente incívico.   

Vale la pena apreciar dicha modalidad de ac-
ción colectiva en momentos en que distintos repor-
tes nos alertan de la erosión de la democracia en 
el mundo, mostrando una clara tendencia hacia 
la autocratización.  

Freedom House, Idea International, The Econo-
mist Unit y V-Dem entregan datos preocupantes 
acerca de la pérdida de los avances democráticos 
que se habían ganado en las últimas décadas. V-

Dem, de manera particular, determinó que en 2021 
“el nivel de democracia que disfruta el ciudadano 
global promedio se ha reducido a los niveles de 
1989”, concluyendo que “los últimos 30 años de 
avances democráticos han quedado erradicados”. 
Los investigadores establecieron la interconexión 
entre la polarización, la desinformación y la auto-
cratización de los países.  

Si pensamos por un momento en España ¿habre-
mos tomado nota de que nuestro país descendió en 
el Índice Global de De-
mocracia del año 2021 
de The Economist, si-
tuándonos por primera 
vez en el grupo de aque-
llos que han experimen-
tado deterioros y califi-
cándonos como “demo-
cracia defectuosa”?  

Aunque el estudio lo 
atribuye principalmente 
a la falta de independen-
cia de la justicia, debido 
a las dificultades para re-
novar el Consejo Gene-
ral del Poder Judicial 
(CGPJ), no sería ese -en justicia- el único motivo.  

Habría que añadir el control de la Fiscalía por par-
te del Estado, la colonización de instituciones como 
el CIS, la desautorización del Tribunal de Cuentas 
y del Consejo de Estado, el cierre del Congreso en for-
ma inconstitucional, los retrocesos a la libertad de 
prensa (bajando al lugar 32, de acuerdo a Reporte-

ros sin Fronteras), el menosprecio de Moncloa a las 
peticiones de información del Consejo de Transpa-
rencia y un incremento en el uso del decreto-ley, elu-
diendo al Parlamento en su función de control, en-
tre otros ejemplos.  

Para quien quiera verla, es perceptible la degra-
dación de las instituciones que pavimentan la vida 
en común. Que no preocupe masivamente puede de-
berse a que los embates contra la democracia, como 
el envejecimiento, ocurren gradualmente, mientras 

se nos prometen supuestos logros y 
ventajas.   

La celebración, un año más, del Día 
de Galicia, invita a volcar la vista sobre 
nuestra autonomía y, más especial-
mente, en ese polo de atracción que es 
el Camino de Santiago, vinculado a 
sentimientos seculares de concordia, 
europeísmo, apertura, tolerancia, plu-
ralismo, acogida y de comunidad ex-
pandida, más allá de que para muchas 
personas represente la búsqueda de 
respuestas en clave religiosa.  

Hablamos de un conjunto de va-
lores, el “espíritu de Santiago”, que 
contribuyen a poner por delante lo 

que nos une. Me gusta pensar que tal  circunstan-
cia puede actuar como un escudo, junto a otros ele-
mentos, frente a esas tendencias centrífugas, cis-
máticas y desintegradoras que recorren, cual fan-
tasma, muchas sociedades y de las que España co-
noce bien el rostro de una: el nacionalismo 
identitario y excluyente.    

 
Las informaciones de 
Freedom House, Idea 
International, The 
Economist Unit y V-Dem 
entregan datos 
preocupantes acerca de 
la pérdida de los avances 
democráticos que se 
habían ganado en las 
últimas décadas. 

María de los Ángeles 
Fernández Ramil 
Doctora por la USC, 
profesora y analista 

política
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Muy nuestro

G
alicia es origen, presente y futuro. Se-
ña inconfundible de nuestra identi-
dad, de ese sentir de ser gallegos y ga-
llegas tan propio, tan nuestro, y este 

25 de julio así lo celebramos. Porque en Ga-
licia somos muy “do noso” y nuestra compa-
ñía es un buen ejemplo de ello. Trabajamos 
desde el origen convencidos de que es bueno 
que sea de aquí, mano a mano con nuestros 
proveedores contribuyendo a dinamizar la 
economía local.  

Decía Rosalía, “sólo el recuerdo de dónde 
vengo me ayuda a saber a dónde voy” y así 
lo venimos aplicando desde hace ya cerca de 
setenta años afrontando tanto nuestro pre-
sente como nuestro futuro desde el origen. 
Lo hacemos apoyándonos en la innovación 
para adaptarnos a las nuevas tendencias de 
mercado que apuestan por la economía de 
proximidad.   

Porque también los nuevos hábitos de con-
sumo han vuelto al origen de mano de los pro-
ductos locales, frescos y temporada. Un ori-
gen que es desde nuestros comienzos como 
compañía distintivo de nuestras tiendas por-

que como buenos gallegos valoramos los ali-
mentos procedentes de nuestro entorno más 
cercano por su calidad y sostenibilidad y tam-
bién por su historia.  

Detrás de cada uno de ellos hay un proyecto 
de vida al que contribuimos con su comerciali-
zación en nuestros establecimientos a los que 
llegan desde nuestras infraestructuras logísticas 
a través de nuestra Plataforma de Mercancías 
Generales y nuestra 
nueva Plataforma de 
Productos Frescos.  

Son productos con 
historia que contribu-
yen a una alimenta-
ción equilibrada, a un 
consumo responsable 
y a un estilo de vida 
más saludable. En Ve-
galsa-Eroski nos senti-
mos muy orgullosos de 
poder formar parte de 
esa historia a la que 
nos dan entrada nues-
tros más de 700 pro-
veedores gallegos fruto de una relación de con-
fianza sostenida en el tiempo que se vio forta-
lecida más aún si cabe en los momentos más du-
ros de la crisis sanitaria.  

Podemos decir sin miedo a equivocarnos 
que Galicia cuenta con la mejor despensa de 
producto fresco del país y en los peores mo-
mentos de la pandemia logramos que no que-

dara vacía. Lo conseguimos gracias a la gran 
respuesta de todas las partes que componen 
nuestra cadena de suministro poniendo de 
manifiesto la gran agilidad que tiene la cade-
na de valor ante circunstancias extraordina-

rias como cambios repentinos en 
la demanda de los consumidores, 
en la capacidad de adaptación a 
nuevas prioridades y a la flexibili-
dad ante escenarios de incerteza, 
tanto desde el punto de vista so-
cial como económico y normati-
vo. Juntos logramos garantizar el 
aprovisionamiento de nuestra ca-
dena de suministro tanto en si-
tuaciones corrientes como adver-
sas y, por eso, queremos mostrar 
todo nuestro agradecimiento. 

No podemos olvidar que somos 
responsables de la alimentación de 
las personas lo que nos lleva a pro-

mover ese sentimiento de pertenencia y de pro-
ximidad al que anteriormente aludía. Y así lo se-
guiremos haciendo. Colaborando en el fortaleci-
miento y proyección del sector agroalimenta-
rio gallego, orgullosos como compañía de ser 
parte de esta cadena de valor alimentaria con 
ADN gallego, tan nuestra.   

Feliz Día de Galicia.  

En Galicia somos muy  
“do noso” y nuestra 
compañía es un buen 
ejemplo de ello. Trabaja-
mos desde el origen 
convencidos de que es 
bueno que sea de aquí, 
mano a mano con 
nuestros proveedores 
contribuyendo a dinamizar 
la economía local.  

Gabriela  
González Márquez 

Directora de RSE y 
Comunicación de 

Vegalsa-Eroski
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¡Y llegamos al 2022!

D
espués de desear que el 2021 acabase y 
se llevase con él todo el sufrimiento pa-
decido en un año que las desgracias no 
parecían tener fin, en el que presencia-

mos acontecimientos asombrosos como el 
asalto al Capitolio o la vergonzosa vuelta de 
los talibanes a Afganistán y en el que el co-
vid seguía provocando dolor y muerte. Con 
nuestras fuerzas casi al límite, el 19 de sep-
tiembre se despertaba el volcán de Cumbre 
Vieja en la Palma que nos tuvo 85 días con el 
corazón en vilo y que arrasó cientos de hectá-
reas dejando a miles de personas sin casas y 
con un futuro incierto.  

El 25 de diciembre se da por finalizada la 
erupción y creímos que podíamosponer un 
punto y aparte y pasar página a un año di-
fícil, cargado de dolor y sufrimiento y que 
sin duda dejó importantes secuelas en to-
dos nosotros. 

Y así con esperanza y muchas ganas inicia-
mos el año 2022, que aquí en Galicia nos re-
galaba otro año Xacobeo que sin duda gene-
raba expectativas de trabajo, actividad y ale-
gría. Con el covidmás o menos controlado gra-

cias a la vacunación, el 2022 nos parecía que 
podía ser un buen año pero no sabíamos que otra 
tragedia de grandes dimensiones nos acechaba. 

El 24 de febrero, Putin inicia lo que denomi-
na una operación militar especial en Ucrania, 
y que no es otra cosa que una invasión y el ini-
cio de una guerra. Contemplamos atónitos co-
mo Ucrania es atacada por Rusia y como los 
ucranianos se ven 
obligados a abando-
nar sus casas, sus vi-
das y a defender su 
país de un injusto y 
terrible ataque, por-
que aunque desde 
2014 la situación en 
Ucrania fuera tensa, 
los ucranianos no 
pensaron que Putin 
fuese capaz de atacar-
les de la manera que 
lo está haciendo. 

Es cierto que en la 
actualidad hay muchas 
guerras activas (Etiopía, Yemen, Siria, Somalia, 
Congo…) en donde cada día pierden la vida cien-
tos de persona y que provocan hambre y enfer-
medades, pero la guerra de Ucrania ha provo-
cado en nosotros una gran sensación de vulnera-
bilidad y si a ello añadimos las consecuencias 
económicas que está acarreando, el resultado es 

demoledor. Europa y Estados Unidos tratan de 
buscar soluciones pero los equilibrios son tan frá-
giles que deben actuar con prudencia y así nos 
desayunamos cada día conuna realidad imposi-
ble y desesperante. 

El ser humano es capaz de los 
más grandes y maravillosos lo-
gros pero también puede ser el 
más feroz y cruel con sus seme-
jantes por ello, lo que estamos vi-
viendo nos debe hacer reflexio-
narsobre la fragilidad de nuestras 
vidas, de nuestros derechos, de 
nuestro estado de bienestar, de 
nuestro futuro. 

No era mi intención escribir una 
reflexión pesimista porque el 25 de 
julio es una ocasión parafestejar 
pero no he sido capaz de centrar 
mi aportación a este especial en 
otro tema. 

Para finalizar, quiero agradecer a todas las per-
sonas que han ayudado y lo siguen haciendo 
aportando lo que pueden para asistir a un pueblo 
que nos necesita y como no, al Correo Gallego 
por permitirme participar en este especial jun-
to a mujeres maravillosas. 

Feliz 25 de julio!

 
Con esperanza y muchas 
ganas iniciamos el año 
2022, que en Galicia nos 
regalaba otro año 
Xacobeo. Pero no 
sabíamos que otra 
tragedia de grandes 
dimensiones nos 
acechaba: en febrero 
Putin invadía Ucrania.

Lourdes  
Agra Paz 

Empresaria
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